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بازی با »بنزین« یا »بازی با اعصاب مردم«!

معین الدین سعیدی: اگر بنا است آنقدر فشار بیاوریم که مردم 
بگویند هزینه بنزین را بیشتر کنید، این را صادقانه بگوییم
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تا آمد بگوید: »آن قدیم ها...« معترضانه گفتم: 
»از قدیم ها گفتن شاید حلاوتی داشته باشد اما با 
نسل امروز باید از آینده گفت!« متعجبانه نگاهی 
کرد و گفت: »چگونه از آینده بگوییم وقتی در 
حال، درون حال ویران خود گره خورده ایم؟« و 

من دنباله ی بحث را نگرفتم!
روزگاری باب شــده بود: »نخریــد، ارزان 
می شــود«، می گفتند: »ســزای گران فروش 
نخریدن است« این روزها، اگر نخری - حتی 
گران - کلاهت پس معرکه است! روزگاری 
با یک ریال گران شــدن بلیط اتوبوس های 
شهری، صفحه ی روزنامه ها پر می شد از طنز 
و کاریکاتور و اعتراض، این روزها اگر چیزی 
ارزان بشــود معترضانه می گوییم: لابد اصل 

نیست!
سرجمع می شــود به این نتیجه رسید که، به 
گرانی عادت کرده ایــم، اصلاً وقتی در یک 
جامعه، کالا و خدمات فقط گران شود لابد به 
گران شدن هم باید عادت کرد اما این فرض 
نادرستی است اگر بعدِ عادت به گران شدن، 

چشم انتظار عادی شدن گرانی هم باشیم.
نه جامعه شــناس هســتم و نــه مطالعات 
مردم شناسانه دارم فقط به دلیل سال ها کار در 
رسانه، نبض مردم خوب دستم آمده یعنی وقتی 
مردم به گرانی ها و سوء تدبیرها انتقاد نمی کنند 

لابد باید منتظر اتفاقات دیگری بود.
طی سه سال گذشته، دولت و مجلس هرچه 
خواستند انجام دادند، در به زحمت انداختن 
مردم هم کوتاهی نکردند حالا هم که ســر 
مالیات بر ارزش افزوده و کاهش ســهمیه ی 
سوخت و دســتکاری در سیستم سهمیه ی 
نانوایی ها همدســت شده اند لابد فردا هم که 
نوبت به تعیین مزد کارگران برسد، همدست تر 

نیز می شوند... خیالی نیست!
سربسته می گویم؛ نگاهی به سیاست های اعلام 
شــده بیاندازید، به ترک تحصیل کردن ها، 
مهاجرت ها، پشت به مدرسه و دانشگاه کردن ها، 
افســردگی ها و... این ها نتیجه ی همان عادت 
کردن به گرانی ها اســت. گلایه ای هم مقبول 
نخواهد افتاد، مردم اگرچه نظام و مملکت شان 
را دوست دارند اما از عملکرد دولت و مجلس 
به شدت گلایه مند هستند، از گرانی ها به تنگ 
آمده اند، از وعده های روی زمین مانده دلگیر 
شده اند چند ســال بعد که کارنامه ی دولت 
سیزدهم را ورق زدیم یادآوری خواهیم کرد 
فرق عادت کردن به گرانی با عادی نشــدن 
گرانی چیست... فعلا قلم همین اندازه یاری 

کرد، نانوشته ها را خودتان در ذهن مرور کنید!

عادت به گرانی 
عادی نمی شود

رضا بردستانی
روزنامه نگار

سرمقاله

لزوم قطع 
شریان های حیاتی 
به رژیم صهیونیستی

تداوم سوء استفاده تاکسی های اینترنتی از مردم در سایه بی عملی مسئولان آفتاب یزد 
2گزارش می دهد

در جهان امروز رسانه از الزامات هویت جمعی 
محسوب می شــود. خصوصاً در فضای کنونی 
که به واسطه فعالیت شبکه های مجازی تولید 
و انتشــار محتواهای غیر رسمی و فاقد اعتبار 

بیش از هر زمانی است.
تولیدکنندگان محتوا این رســانه ها از ارکان 
پویایی و شکوفایی دموکراسی محسوب شده 
و به همین دلیل نقشــی مهم در رویدادهای 

دموکراتیک نظیر انتخابات بازی می کنند.
رسانه ها باید به دور از سیاست زدگی و حرکت 
جانبدارانه به وظیفه ارتقاء آگاهی، اطلاع رسانی، 
و جهت دهــی صحیح به افــکار عمومی عمل 
کنند و می توانند در انتخابات تاثیرگذار باشند.

در این راستا تحلیل، تفسیر، گزارش، مصاحبه 
و حتی اخبار می توانند در مســیر برنامه ریزی 
تولید شــوند. مهم تریــن کار رســانه ها باید 
اعتمادســازی درســت باشد. در بســیاری از 
کشورها از هوش مصنوعی و یادگیری ماشین 
با اهداف مختلفی در حوزه سیاسی به خصوص 
انتخابات استفاده می شود. از هوش مصنوعی 
در کارزارهــای انتخاباتــی با هــدف یاری در 
برنامه ریزی و سیاست گذاری و تصمیم سازی، 
تبلیغــات سیاســی، جمــع آوری و تجزیه و 
تحلیــل اطلاعات، تاثیر بر رفتار کاربران، تاثیر 
بــر آرا و نظرســنجی ها و تجمیــع و تحلیل 
آن ها، تعیین راهبردهای تبلیغات سیاســی، 
 پیش بینی ها، الگوهای هدایت تبلیغات مجازی 

هدفمند و... 

نقش انتخاباتی 
رسانه های اجتماعی

قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه
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بهشت زیرپایش نیســت، اما جان می دهد و نور 
می بخشد با چشم های کم سو. محکم ترین پناهگاه 
جهان، حتی اگر زیر خروارها خاک باشــد و نای از 
نفس تهی، باز هم نگران بچه هایی است که یادشان 

می رود پنجشنبه ها به یادش شمعی روشن کنند. 
دست هایش یالِ یل دلیر، نگاهش نجابت و نیایش 
و پاهایش خسته و خاک گرفته. اینگونه است که 
مردانگی پیش پایش زانو می زند و عشــق در برابر 

خاکِ سیرابِ زیرپایش خبردار می ایستد. 
در روز او با یک سبد دریغ و درد سراغ عکس های 
غبارآلودش را در آلبوم عتیقه می گیرم و شــمیم 
شکیبایی مردی که برای خود هیچ نخواست و در 
بزنگاه بالیدن، بال گشود و رفت را استشمام می کنم. 
در روزی که به نام نامی اوست عطر نان هایی که به 
خانه می آورد را به خاطر می آورم و به یاد او که در 
باران می آمد و خانه را به جایی برای شیدایی بدل 

می کرد مدهوش می شوم. 
پدر مرا ببخش که آغوشت- امن ترین جای دنیا- را 
نادیده گرفتم و در عصرهایی که بی صبرانه منتظرم 
بودی، سراغت را نگرفتم. مرا عفو کن که تن پوشِ 
نو از تو می خواستم و هرگز به جامه ات نشدم. پوزش 
مرا بپذیر که صدای گام هایت را نشنیدم و تا وقتی 
پاهایت روی زمین بود، عشق و مباهات را در جای 

دیگری جستجو کردم. 
پدر روزت مبارک. آنجــا در آبی زلال، جرعه های 
آرامش را نوشــانوش بنوش و پــژواک تنهایی و 
بی کســی مرا در پیچاپیچ مینــوی جاوید، حس 
نکن که در این کویر خشک و عبث، تشنه و مانده 
ســراغت را از خدا و خورشید می گیرم و رو به ماه 

محرمانه ترین واژه ها را نذر مرام تو می کنم...

الفبا برای نوشتن 
نام توست پدر...

امید مافی
روزنامه نگار
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 رهبر معظم انقلاب اسلامی خطاب به 
مسئولان کشورهای اسلامی تاکید کردند

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ولادت حضرت علی )ع( و روز پدر مبارک باد

واژگان از شــوق حضور در تصنیف میلاد امیر 
به صف شده اند تا شادی شیعیان را در خویش 

عیان کنند.
امیرالمومنین به شــجاعت، فاتح خیبر است و 
خنــدق را قربانگاه غــرور و منیت خویش قرار 
می دهد و به فهم و تواضع، ســال ها ذوالفقار را 

خانه نشین غلاف می سازد.
او که همدم تاریکی شب می گردد و هم صحبت 
خلوت چاه تا نور طلوع خورشــید خویش را در 
لبخند کودکی یتیم روایت کنــد و صلاة را رو 
به قبله شــادی آنان اقامه می دارد، عظمت تاج 
حکومت می شکند تا کودکی بر شانه هایش به 
عرش آرزوها چنگی زند و خنده های آن کودک 
مرهمی می شــود برای درد زخم نگفتن های او 
و سخاوت را به بذل انگشتری در رکوع، معنای 

دیگری می بخشد.
آری علی ترجمانیست از بخشش و معرفت و مرام 

و تمثیلی از عدالت در برپایی حکومت.
کاش در روزگاری کــه جنســیت معــرف 
مردانگیســت! آدم ها، علی شــوند به فهم و 

اندیشه!
بگذرند بــه دریایی و به مثقالــی مهر، دنیایی 
از ســخاوت را معنا کنند و آنگاه زمین ماوایی 
دلنشین خواهد شــد و این چنین زنجیره مهر 

فراگیر ملت ها می گردد.
و امروز، بهانه ای دگر جســتم کــه از مقام پدر 
بگویــم؛ او که محجوب و آرام و به دور از تعریف 

و تمجیدها...

بهانه ای برای ارادت 
به پیشگاه نام پدر

مسعود خدیوی کاشانی
مدرس دانشگاه
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در بررسی رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ بخش درآمدی در جلســه 
علنی صبح دوشنبه ۳دی ۱۴۰۲ مجلس شورای 
اســلامی، نمایندگان با بند د تبصــره ۶ بودجه 
۱۴۰۳موافقــت کردند؛ انواع خودروی ســواری 
و وانــت دو اتاق )کابین( دارای شــماره انتظامی 
شخصی در اختیار مالکان اعم از اشخاص حقیقی 
و حقوقی غیردولتی که قیمت روز خودروی آن ها 
بیش از سی و پنج میلیارد )۳۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریال اســت نسبت به مازاد بر این مبلغ مشمول 
مالیات ســالانه خودرو به نرخ یک درصد )٪۱( 
می گردند. ماخذ محاسبه مالیات خودرو موضوع 
این بند، قیمت روز خودرو تعیین شــده توسط 
ســازمان امور مالیاتی کشــور می باشد. اگرچه 
چندسالی اســت که مالیات و عوارض خودرویی 
درهنگام نقل و انتقال وتعویض پلاک از خریداران 
و فروشندگان ســتانده می شود ولیکن مالیات 
خودرویی درخصوص خودروهای لوکس با ارزش 
بالاتر از ۳ ونیم میلیارد تومان امری نوین و بدیع 
است که به نوعی لوکس سواران و لاکچری سواران 
 را نقره داغ می کنــد، موضوعی که عده ای براین 
اعتقادنــد این مالیات بســتن بــر خودروهای 
گرانقیمــت باعث کاهش تقاضا نســبت به این 
خودروها شده وعده ای آن را تبعیض ناروا می دانند 
و برخی آن را نتیجــه بی تدبیری تیم اقتصادی 
دولت می دانند چراکه دست در جیب عده ای دیگر 
کردن محسوب می شودکه شایسته تر آن است که 

عوارض وحقوقات گمرکی کاهش یابد.

نقره داغ لوکس سواران 
با مالیات

دکتر انور خیرآبادی 
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه
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ایران 2 - امارات یک

اشک اماراتی ها درآمد

2

همکار محترم

جناب آقای رضا بردستانی
با نهایت تأسف و تأثر درگذشت مادر همسر گرامیتان 

شادروان مرحومه طاهره گلباف منشادی
را به جنابعالی، همسر محترمه و فرزندان عزیزتان تسلیت عرض نموده،  از خداوند منان برای آن مرحومه علو 

درجات و برای جنابعالی، همسر گرامی و خانواده محترم و سایر بستگان صبر و طول عمر مسئلت می نمائیم. 

منصور مظفری- مدیرمسئول روزنامه آفتاب یزد 
تحریریه و کادر اجرائی روزنامه آفتاب یزد 
نمایندگی های روزنامه  آفتاب یزد در استان ها

ادامه در صفحه 8

در سفر قریب الوقوع و احتمالی سیدابراهیم رئیسی به دیار قنات و قنوت و قناعت

رئیس جمهور در سفر به یزد به این ۳ سوال پاسخ دهد؛

|  آب انتقالی چادرملو به یزد در کجا مصرف می شود؟

|   انتقال آب از دریای عمان به یزد در چه مرحله ای است؟!

|   آیا حفاظت از کویر برای دولت مهم است یا چادرملو همچنان 

       پساب آب شیرین کن های خود را در کویر رها می کند؟
 پاسخ به لاکچری سازی ها و نهضت ملی مسکن و... بماند برای بعد 

آفتاب حقوقی: شرط تحمیلی قراردادی شرکت 
شهرک های صنعتی ایران با واحدهای تولیدی مستقر 
در این شهرک ها که به موجب آن در صورت حدوث 
اختلاف قراردادی، نماینده سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران به عنوان داور مقرر شده 
بود، با رأی هیئت عمومی دیوان عدالت اداری ابطال 
شد. این ابطال به دنبال رسیدگی به طرح شکایت از 
سوی دو شرکت تولیدی مستقر در شهرک صنعتی 
اســتان مرکزی و شــهرک صنعتی استان گیلان 
انجام شد. بر این اســاس و پس از ابطال این بند، 
تمامی اختلافات ناشــی از اجرای قرارداد واگذاری 
زمین به فعالان صنعتگر در شهرک های صنعتی، 
 اصــولاً از طریق مراجع قضایــی صالح حل وفصل 

خواهد شد.
در بنــد )۷( از فصل )و( دفترچه قرارداد شــرکت 
شــهرک های صنعتی ایران آمــده بود که: »فصل 
)و( - فســخ: تصفیه حساب، جرایم و حل اختلاف: 
۷ - در تمــام موارد اختلاف راجع به این قرارداد و 
یا تفســیر کلی و جزئی آن تصمیم و نظر نماینده 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
که به عنوان داور و حکم مرضی الطرفین موردقبول و 
توافق طرفین می باشد، لازم الاجراست و طرفین حق 
هرگونه ایراد و اعتراضی نسبت به رأی و نظر نام برده 
را از خود سلب و ساقط نمودند و متعهد و ملتزم به 

اجرای مفاد رأی و تصمیم یادشده گردیدند.«
در طرح شــکایت از مفاد این بند اســتدلال شده 
است که شرکت شهرک های صنعتی از یک سو مفاد 
بند )۷( از فصل )و( که به صورت متن چاپی بدون 
امکان حک واصلاح است را در قالب شرط قراردادی 
گنجانیــده و انعقاد قــرارداد را منوط به آن نموده 
اســت؛ بنابراین بند مورد شکایت بدون رضایت و 
حق اعتراض به طرف مقابل تحمیل گردیده است. از 
سوی دیگر این شرکت، داور را شخصی از اشخاص 
مجموعه خود قرار داده )شــرکت شــهرک های 
صنعتی استانی زیرمجموعه سازمان صنایع کوچک 
محســوب می گردند( که موجبات تعارض منافع 
در آن واضع و مبرهن اســت؛ مگر نه آنکه داوری 
می بایســت بدون جانــب داری و بــا رعایت اصل 
بی طرفی صورت پذیرد. در امور داوری مســتند به 
بند )۲( و )۸( ماده ۴۶۹ آیین دادرسی مدنی، داور 
نمی تواند از اشــخاص ذینفع داوری و یا به عبارتی 
 طرف خصم باشد حال آنکه داور کارمند دولت که 
در حوزه ماموریت خویش اســت به عنــوان داور 
تعیین شده است. در ادامه هم حق هرگونه اعتراض 
و شکایت از تصمیم نماینده خود را از طرف قرارداد 
سلب و ساقط اعلام داشته است درحالی که چنین 
اختیاری از ســوی قانون گذار به طرف شکایت داده 
نشده و در امور حقوق عمومی اصل برعدم اختیار 
است. این موضوع دقیقاً سلب حقوق قانونی اشخاص 
در مراجعه به مرجع تظلم خواهی و قوانین موجد 
حق است. همچنین مســتند به اصل ۱۳۹ قانون 
اساســی و ماده ۴۵۷ قانون آیین دادرســی مدنی 

اصــولاً ارجاع امر داوری در خصوص اموال عمومی 
و دولتی در هر مورد یعنی به صورت مصداقی نه کلی 
بدون تصویب هیئت وزیران ممنوع است لیکن در 
این بند این مهم محقق نگردیده و محکوم به ابطال 

است.
به موجــب دادنامــه ۱۴۰۲/۷/۲۵، هیئت عمومی 
دیوان عدالــت اداری مقرر نمود که »نظر به اینکه 
بند )۷( از فصل »و« صفحه ۱۸ از دفترچه قرارداد 
فی مابین شرکت شهرک های صنعتی و اشخاص، 
واجد جنبه کلی بوده و نسبت به تمامی ملتزمین 
به این قراردادها لازم الاجراست و طرف دیگر عملًا 
بدون اختیار ملزم بــه پذیرش آن بوده چنانکه بر 
اســاس مقرره مورد شکایت اعلام شده است که در 
اختلافات مربوط به این قرارداد، نظر نماینده سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران به عنوان 
داور و حکم مرضی الطرفین لازم الاجراســت و این 
حکم از جهت اینکه متضمن الزام به ارجاع اختلاف 
به داوری به صورت شرط تحمیلی ضمن عقد است و 
از طرفی داور مزبور منتخب یک طرف قرارداد است 
و مرضی الطرفین نیست، با ماده ۴۵۴، بند )۲( ماده 
۴۶۹ و مــواد ۴۸۲، ۴۸۳، ۴۸۴ و بندهای )۱(، )۲( 
و )۷( ماده ۴۸۹ قانون آیین دادرســی دادگاه های 

عمومی و انقلاب در امور مدنی مغایرت دارد.«
به موجب ماده ۱۳ قانون دیــوان عدالت اداری اثر 
ابطال مصوبات از زمان صدور رأی هیئت عمومی 
اســت؛ مگر در مورد مصوبات خلاف شــرع یا در 
مواردی که به منظــور جلوگیری از تضییع حقوق 
اشــخاص، هیئت مذکور اثر آن را به زمان تصویب 
مصوبه مترتب نمایــد. در همین رابطه در انتهای 
دادنامه فوق آمده اســت که بند )۷( از فصل »و« 
صفحــه ۱۸ از دفترچه قرارداد فی مابین شــرکت 
شهرک های صنعتی و اشخاص »مستند به بند )۱( 
ماده ۱۲ و مواد ۱۳ و ۸۸ قانون دیوان عدالت اداری 

مصوب ۱۳۹۲ از تاریخ تصویب ابطال می شود.«
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان 
فارس با اشــاره به رای هیئت عمومی دیوان عدالت 
اداری گفت: شــرط داوری منــدرج در قراردادهای 
واگذاری شــرکت شــهرک های صنعتی مشکلات 
عدیده ای را برای ســرمایه گذاران واحدهای صنعتی 
ایجاد کرده بود. با ابطال آن، شاهد حاکمیت عدالت 
زیادتر و ارتقای استقلال صنعتگران در قرارداد خود 
با شرکت شهرک های صنعتی هستیم. با ابطال این 
بند شــاهد رعایت عدالت بیشتر در نحوه رسیدگی 
و داوری در اختلافــات فعالان اقتصادی و بنگاه ها با 
شرکت شهرک های صنعتی هستیم. در آینده شاهد 
ایجاد شرایط مســتقل و آزاد برای فعالان اقتصادی 
به عنوان یک طرف دعوا در انتخاب داور مرضی الطرفین 
برای رسیدگی اختلافات خود با شهرک های صنعتی 
مربوطه هستیم. این مهم نشــان از استقلال رأی، 
سلامت حقوقی و قضایی و توسعه قضایی کشور دارد 
که این عمل دیوان عدالت اداری درخور تقدیر و سپاس 

فراوان است.

 استقلال صنعتگران با ابطال شرط داوری
در قراردادهای شرکت شهرک های صنعتی

  صفحه 7

 شــرط تحميلى قراردادى شركت شــهرك هاى صنعتى ايران با 
واحدهاى توليدى مســتقر در اين شهرك ها كه به موجب آن در 
صورت حدوث اختلاف قراردادى، نماينده سازمان صنايع كوچك 
و شــهرك هاى صنعتى ايران به عنوان داور مقرر شده بود، با رأى 
هيئت عمومى ديوان عدالت ادارى ابطال شد. اين ابطال به دنبال 
رســيدگى به طرح شكايت از سوى دو شركت توليدى مستقر در 
شهرك صنعتى اســتان مركزى و شهرك صنعتى استان گيلان 
انجام شد. بر اين اساس و پس از ابطال اين بند، تمامى اختلافات 
ناشــى از اجراى قرارداد واگذارى زمين بــه فعالان صنعتگر در 
حل وفصل خواهد شد.شــهرك هاى صنعتــى، اصــولاً از طريق مراجــع قضايى صالح 

در بنــد (7) از فصل (و) دفترچه قرارداد شــركت شــهرك هاى 
صنعتى ايران آمده بود كه: «فصل (و) ـ فســخ: تصفيه حســاب، 
جرايــم و حل اختلاف: 7 ـ در تمــام موارد اختلاف راجع به اين 
قرارداد و يا تفســير كلــى و جزئى آن تصميــم و نظر نماينده 
ســازمان صنايع كوچك و شهرك هاى صنعتى ايران كه به عنوان 
داور و حكم مرضى الطرفين موردقبول و توافق طرفين مى باشــد، 
لازم الاجراســت و طرفين حق هرگونه ايراد و اعتراضى نسبت به 
اختيار است. اين موضوع دقيقاً سلب حقوق قانونى داده نشــده و در امور حقوق عمومى اصل بر عدم اختيــارى از ســوى قانون گذار به طرف شــكايت و ســاقط اعلام داشــته اســت درحالى كه چنين از تصميم نماينده خود را از طرف قرارداد ســلب است. در ادامه هم حق هرگونه اعتراض و شكايت مأموريت خويش اســت به عنوان داور تعيين شده باشــد حال آنكه داور كارمند دولــت كه در حوزه اشخاص ذينفع داورى و يا به عبارتى طرف خصم ماده 469 آيين دادرســى مدنى، داور نمى تواند از پذيرد. در امور داورى مســتند بــه بند (2) و (8) جانــب دارى و بــا رعايت اصــل بى طرفى صورت اســت؛ مگر نــه آنكــه داورى مى بايســت بدون موجبات تعــارض منافع در آن واضــع و مبرهن ســازمان صنايع كوچك محســوب مى گردند) كه (شركت شــهرك هاى صنعتى استانى زيرمجموعه را شــخصى از اشــخاص مجموعه خود قرار داده گرديده اســت. از ســوى ديگر اين شركت، داور رضايت و حــق اعتراض به طــرف مقابل تحميل آن نموده اســت؛ بنابراين بند مورد شكايت بدون قراردادى گنجانيده و انعقــاد قرارداد را منوط به بدون امكان حك واصلاح اســت را در قالب شرط مفــاد بند (7) از فصل (و) كه به صورت متن چاپى اســت كه شركت شــهرك هاى صنعتى از يك سو در طرح شــكايت از مفاد اين بند اســتدلال شده ملتزم به اجراى مفاد رأى و تصميم يادشده گرديدند.»رأى و نظر نام برده را از خود ســلب و ســاقط نمودند و متعهد و 

اشــخاص در مراجعه به مرجع تظلم خواهى و قوانين موجد حق 
اســت. همچنين مستند به اصل 139 قانون اساسى و ماده 457 
قانون آيين دادرســى مدنى اصولاً ارجاع امر داورى در خصوص 
اموال عمومى و دولتى در هر مــورد يعنى به صورت مصداقى نه 
اين مهم محقق نگرديده و محكوم به ابطال است.كلى بدون تصويب هيئت وزيران ممنوع اســت ليكن در اين بند 

به موجــب دادنامه 25/ 7/ 1402، هيئــت عمومى ديوان عدالت 
ادارى مقــرر نمود كه «نظر به اينكه بند (7) از فصل «و» صفحه 
18 از دفترچه قرارداد فى مابين شــركت شــهرك هاى صنعتى و 

اشخاص، واجد جنبه كلى بوده و نسبت به تمامى ملتزمين به اين 
قراردادها لازم الاجراست و طرف ديگر عملاً بدون اختيار ملزم به 
پذيرش آن بوده چنانكه بر اساس مقرره مورد شكايت اعلام شده 
است كه در اختلافات مربوط به اين قرارداد، نظر نماينده سازمان 
صنايع كوچك و شهرك هاى صنعتى ايران به عنوان داور و حكم 
مرضى الطرفين لازم الاجراست و اين حكم از جهت اينكه متضمن 
الزام به ارجاع اختلاف به داورى به صورت شــرط تحميلى ضمن 
عقد اســت و از طرفى داور مزبور منتخب يك طرف قرارداد است 
و مرضى الطرفيــن نيســت، با ماده 454، بنــد (2) ماده 469 و 
مــواد 482، 483، 484 و بندهــاى (1)، (2) و (7) مــاده 489 
قانون آيين دادرســى دادگاه هاى عمومى و انقلاب در امور مدنى 

مغايرت دارد.»
به موجــب ماده 13 قانون ديوان عدالت ادارى اثر ابطال مصوبات 
از زمان صدور رأى هيئت عمومى اســت؛ مگر در مورد مصوبات 
خلاف شرع يا در مواردى كه به منظور جلوگيرى از تضييع حقوق 
اشــخاص، هيئت مذكور اثر آن را به زمان تصويب مصوبه مترتب 
نمايد. در همين رابطه در انتهاى دادنامه فوق آمده است كه بند 
(7) از فصل «و» صفحه 18 از دفترچه قرارداد فى مابين شــركت 
شهرك هاى صنعتى و اشخاص «مســتند به بند (1) ماده 12 و 
با اشــاره رئيس اتــاق بازرگانى، صنايــع، معادن تصويب ابطال مى شود.»مواد 13 و 88 قانون ديوان عدالت ادارى مصوب 1392 از تاريخ  تقدير و سپاس فراوان است.اين عمــل ديوان عدالــت ادارى درخور قضايى و توســعه قضايى كشور دارد كه از اســتقلال رأى، ســلامت حقوقــى و صنعتى مربوطه هســتيم. اين مهم نشان رســيدگى اختلافات خود با شهرك هاى در انتخــاب داور مرضى الطرفيــن براى فعالان اقتصادى به عنوان يك طرف دعوا شــاهد ايجاد شرايط مستقل و آزاد براى شهرك هاى صنعتى هســتيم. در آينده فعالان اقتصــادى و بنگاه ها با شــركت نحــوه رســيدگى و داورى در اختلافات اين بند شــاهد رعايت عدالت بيشتر در شــهرك هاى صنعتى هســتيم. با ابطال صنعتگــران در قرارداد خود با شــركت عدالــت زيادتــر و ارتقــاى اســتقلال كرده بود. با ابطال آن، شــاهد حاكميت ســرمايه گذاران واحدهاى صنعتى ايجاد صنعتــى مشــكلات عديــده اى را براى قراردادهاى واگذارى شركت شهرك هاى ادارى گفــت: شــرط داورى مندرج در به رأى هيئــت عمومى ديــوان عدالت و كشــاورزى اســتان فارس 

خاطراتی 
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آقای دولت! در حال تست مردم هستید 
یا عصبانی کردن آنان؟
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1947- چط��ور وزی��ر صمت گفته ب��ود مردم 
لاستیک انبار نکنند؟ مگر مردم پول اضافی دارند 
که لاستیک بخرند انبار کنند؟ مردم در خرید یک 

کیلوگوشت هم درمانده اند! 
آفتاب یزد: گفته وزیر به ش��وخی ش��بیه است، 

لاستیک تاریخ مصرف دارد.
2010- چرا بانک ها مردم را برای گرفتن وام ازدواج 
آنقدر معطل می کنند که خود رئیس جمهور هم 
دس��تور داده آنقدر صف ها را طولانی نکنند؟ چرا 
کار مردم را به مشکل می اندازند؟ گره به کار مردم 

نیندازند. 
1901- آی��ت الله علم الهدی امام جمعه مش��هد 
می گویند دشمن بیشتر از موشک از حضور مردم 
وحشت دارد. هر کسی در انتخابات شرکت نکند 

مسئول است! 
1920- تیم ملی فوتبال ما بازیکنان بزرگی دارد 
اما اشکال عمده به آن وجود میانگین سن بالای 
بازیکنان است. کاش بدنه تیم جوانتر می شد که 

قدرت دوندگی بیشتر هم پیدا می کرد. 
1831- در مدتی که جام ملت های آس��یا برگزار 
می شود قطعا شاهد بیم و امیدهای زیادی خواهیم 
بود. لحظات دلهره آوری خواهیم داشت. امیدواریم 
این مسابقات برای ما خوش یمن باشد. بعد سال ها 

بتوانیم حداقل یک مقامی بدست بیاوریم. 
1805- وای ب��ه حال اقتصادی که در آن چپ و 
راست شاهد شوک اقتصادی و افزایش قیمت ها در 
آن باشیم. چه امیدی می توان به بازار و اقتصادی 
داشت که هیچ کسی و هیچ بنگاه اقتصادی تکلیف 

خود را با این بازار نداند؟! 
1820- چرا با وجود حجم تورم ها میزان یارانه ها 
افزایش نمی یابد؟ قیمت ها که کاهشی نشد لااقل 
یارانه مردم را افزایش بدهند یک کیلو گوش��ت 

بتوانند بخرند! 
1731- برخی از رسانه ها شایعه کردند شاید جام 
ملت های آسیا به خاطر مسائل منطقه ای لغو شود. 
اصلا چنین چیزی امکان ندارد. اگر قرار بر این بود 

زودترها باید اعلام می شد. 
1745- یکی از خصوصیات بارز مرحوم هاشمی 
رفس��نجانی نزدیکی او و درک او از سلیقه نسل 
جوان بود. ایش��ان تعامل خوبی با جوانان و قشر 
دانشگاهی داشتند. همیشه جلسات و نشست هایی 
با جوانان داش��تند. گوش شنوایی برای شنیدن 

درددل ها داشتند. 
1705- ب��ا حذف ارز ترجیحی بیش��تر دلالی و 
واسطه گری و سوءاستفاده رونق گرفت و همیشه 

باعث افزایش قیمت اقلام و کالاها شد! 
1721- کش��ورهایی مثل ژاپن، کره و عربستان 
چنان س��رمایه گذاری های عجی��ب و غریبی در 
فوتب��ال کردند که حالا مدع��ی اول قهرمانی در 
جام ملت های آسیا هستند. حق هم دارند مدعی 

باشند. 
1645- آق��ای علم الهدی امام جمعه مش��هد در 
م��ورد انتخابات گفتند رأی دادن مثل نماز صبح 

واجب شرعی است. 
1650- حضور مردم پای صندوق انتخابات یک 
تکلیف اس��ت اما عمل به وعده ه��ای انتخاباتی 
کاندیداها هم باید یک تکلیف و وظیفه محسوب 
شود. تکلیف فقط به مردم نیست برای نمایندگان 

مجلس هم این تکلیف ضروری است. 
1621- مشکل بزرگ دولت این است که نتوانست 
تورم را کنترل و کاهشی کند. افزایش حقوق ها هم 
دردی را دوا نمی کن��د. دولت باید تورم را کاهش 

می داد حتی اگر حقوق ها را افزایش نمی داد. 
1631- وقت��ی برخی اقلام ض��روری مردم مثل 
گوش��ت ناگه��ان و دوباره دچ��ار افزایش قیمت 
می شوند این شوک های قیمتی شوک بزرگی به 

اقتصاد مردم وارد می کند و آسیب می زند.
2250- چق��در صحت دارد که مردم برای رفتن 
به سواحل شمال باید هزینه پرداخت کنند؟ یعنی 
برخی از سواحل را اختصاصی کردند که از مردم 

پول بگیرند؟ 
1011- آنقدر وضعیت تورمی و افزایش نجومی 
قیمت ها را ش��اهد هستیم که به قول قدیمی ها 
باید گفت شاهد یک دوره گرانی هستیم. گرانی ها 
بیش از حد تصور می تازند و مردم توان مقابله با 

تورم را ندارند.
2102- ظاه��را رئیس دولت قان��ون حمایت از 
گزارشگران فساد را برای اجرا ابلاغ کردند. باید دید 
چقدر و چطور حمایت خواهند کرد؟ چه میزان 

شاهد گزارش فساد خواهیم بود؟! 
2120- ترکی��ه دومی��ن خودروی مل��ی خود را 
س��اخته. طبق برخی گزارش ها آنها توانس��ته اند 
خودرویی باکیفیت و استاندارد بین المللی بسازند. 

مبارک شان باشد! 
2009- در خبرها خواندم ظاهرا حوثی های یمن 
به اشتباهی یک کشتی نفتکش روسیه را هدف 

قرار دادند! اتفاق خیلی عجیبی بود. 
2015- هرگونه حملاتی که از س��وی آمریکا و 
متحدان��ش به یمن صورت بگی��رد آتش جنگ 
را گس��ترش می دهد. نگرانی ه��ا در مورد خطر 
گسترش جنگ بسیار است. معلوم نیست چرا این 

غائله ها پایان نمی یابد؟
1921- آق��ای عب��اس عب��دی کارش��ناس و 
تحلیلگر مسائل اجتماعی می گوید بدون اصلاح 
سیاست های رسانه ای هیچ اصلاحی در کشور رخ 
نخواهد داد. شاید منظورشان ضرورت اصلاحات 

در رسانه ملی باشد! 
1941- در ح��ال حاضر وزارت ارش��اد چقدر از 
دس��تگاه های رس��انه ای و فرهنگی هنری داخل 
کش��ور حمایت می کند که حالا می گویند آقای 

معین و خوانندگان دیگر هم می توانند بیایند؟ 
1805- آقای روحانی رئیس جمهور سابق مدعی 
ش��ده اند که عده ای نتوانس��تند برجام را از بین 
ببرند. 5 عملیات بزرگ انجام دادند که آخرین آن 
ماجرای سفارت عربستان بود! آقای روحانی انگار 

دل پری دارد! 
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< شورای عالی کار حداقل افزایش مزد کارگران را ۴۰ درصد درنظر بگیرد
رئیس فراکس��یون کارگ��ری گفت: به وزیر تعاون، کار و رف��اه اجتماعی این تذکر را 
می دهم که در ش��ورای عالی کار حداق��ل افزایش مزد کارگران را در کف 40 درصد 
در نظر بگیرند و نگران بخش مالی نباشند. علی بابایی کارنامی درباره انتقادات دولت 
نس��بت به افزایش حقوق کارکنان از 18 درصد به 20 درصد گفت: مجلس با توجه 
به ش��رایطی که کشور از نظر شاخص های تورمی دارد، جمع بندی اش این است که 
برای کارمندان 20 درصد و برای کارگران حدود 27 الی 28 درصد افزایش حقوق به 
دولت پیشنهاد بدهد.رئیس فراکسیون کارگری مجلس ادامه داد: کف حداقل حقوق 
و مزد کارمندان را 10 میلیون تومان در نظر گرفته اند و این یعنی 40 درصد حداقل 
حق��وق را افزای��ش داده اند، به همین خاطر به وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی این 
تذکر را می دهم که در ش��ورای عالی کار حداقل افزایش مزد کارگران را در کف 40 
درصد در نظر بگیرند و نگران بخش مالی نباشند. وی تاکید کرد: این بار مالی نیست، 
این سرمایه گذاری است؛ سرمایه گذاری مدیریت فقط لزوماً رفتن پول از جیب دولت 
نیس��ت پس بهره وری چه می شود؟ یعنی مثلًا ما شاید الان به کارمند یا کارگری 5 
تومان مزد می دهیم اما او 2 تومان کار می کند، یعنی روزی دو س��اعت اما وقتی 15 
تومان بدهیم، او 8 س��اعت کار می کند، لذا لزوماً کفه ترازو به نفع کش��ور است و ما 
می خواهیم کشور را اداره کنیم، به همین خاطر اعتقاد داریم اظهارنظر دولت در این 
خصوص از س��وی هر کسی باشد غیرمنطقی است لذا خویشتن دار باشند و بگذارند 

مملکت اداره شود.
بابایی کارنامی خاطرنشان کرد: نمایندگان مجلس هم لابد می فهمند اگر یک جا بار 
مالی دارد، چقدر ش��ورای نگهبان نسبت به اصل هفتاد وپنجی شدن طرح ها و لوایح 
حساس��یت دارد و مجلس مغایرت این مس��ئله با قانون اساسی را می داند اما در سر 
جمع، نباید ناترازی و کس��ری بودجه در کش��ور ایجاد ش��ود و این به بندهای دیگر 
ربطی ندارد؛ مثلًا دولت یک عددی را در سقف بودجه پیشنهاد می دهد اگر از سقف 
بودجه بالاتر بزند دولت حق دارد، اما مثلًا اگر بعضی از هزینه های جاری دولت بزنیم 
و مزد کارگران را افزایش دهیم به دولتی ربطی ندارد و کسی دخالت نمی کند. رئیس 
فراکس��یون کارگری درباره بررسی مزد منقطه ای گفت: من مخالف صد در صد مزد 

منطقه ای هستم./ایلنا
 

< توضیحاتی درباره ادعای افزایش ۳۰۰ همتی سقف بودجه
رئیس کمیس��یون تلفیق بودجه سال 1403 ضمن رد ادعای یکی از رسانه ها درباره 
افزایش 300 همتی س��قف بودجه توسط این کمیسیون به ارائه توضیحاتی در این 
زمینه پرداخت. حمیدرضا حاجی بابایی طی س��خنانی با اشاره به جلسه کمیسیون 
تلفیق بودجه گفت: دیشب جلسه خوبی داشتیم و صددرصد با دولت هماهنگ بودیم 
و مجلس کمترین افزایش را شاید در طول 44 سال گذشته در بودجه داشته است.

وی با تاکید بر اینکه تضعیف دولت و مجلس هر دو گناهی نا بخشودنی است، افزود: 
یک خبرگزاری امروز گفته اس��ت که مجلس و کمیسیون 300 همت سقف بودجه 
دولت را افزایش داده اس��ت، این درحالیس��ت که نه تنها چنین افزایشی نداشته ایم 
بلکه با شفاف سازی 134 همت درآمدهای دولت را افزایش داده ایم.رئیس کمیسیون 
تلفی��ق بودجه س��ال 1403 تاکید ک��رد: 44 همت در نفت، 20 هم��ت در مالیات 
شفاف س��ازی کردیم. همچنین در رابطه با مالیات بر ارزش افزوده نیز شفاف س��ازی 
شده است. مجلس و کمیسیون تلفیق در طول دوره بررسی لایحه بودجه جلساتی با 
رئیس جمهور و رئیس مجلس داشته  و همه اقدامات با توافق انجام شد و تاکنون نیز 

به دلیل آنکه نمی خواهیم اختلافی ایجاد شود، جواب کسی را ندادیم. حاجی بابایی 
با بیان اینکه »مجلس و کمیسیون تلفیق در طول این مدت نفس مردم را چاق کرد 
نه بودجه را«، اظهار کرد: مجلس در طول این مدت مش��کل بازنشس��تگان کشور را 
که هیچ کس به حرف ش��ان گوش نمی کرد، حل کرد. مجلس در این مدت مش��کل 
کارمندان و کش��اورزان را حل کرد. اما یک خبرگزاری امروز نوشته است کمیسیون 
تلفیق اطلاع داده که 300 همت س��قف بودجه را افزایش داده اس��ت. از قول رئیس 
تلفیق بزنید که این دروغ اس��ت و کسی از چنینی چیزی خبر نداده است؛ این یک 
ن��وع دروغگویی اس��ت و اگر مردی بنویس که دروغ گفت��ی! وی گفت: من در پایان 
بررسی بودجه تمام زوایای بودجه را به اطلاع مردم می رسانم. ما در مجلس به دولت 

و نظام کمک می کنیم و نمایندگان دلسوزترین افراد نسبت به مردم هستند./ایسنا

<  آمریکا، انگلیس و رژیم صهیونیستی در حال ناامن کردن منطقه هستند
رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اقدامات آمریکا، 
انگلیس و رژیم صهیونسیتی در ناامن کردن منطقه، اظهار کرد: دنیا متوجه باشد که 
س��ازمان های بین المللی از جمله سازمان ملل هیچ کاره اند و امروز فقط قدرت است 
که حرف اول را می زند. موسی غضنفرآبادی، نماینده بم و رئیس کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجلس ش��ورای اس��لامی در تذکری ضمن محکوم ک��ردن اقدام آمریکا و 
انگلیس در حمله به یمن و همچنین اقدامات رژیم صهیونسیتی در فلسطین گفت: 
این کش��ورها در حال ناامن کردن منطقه هستند؛ دنیا متوجه باشد که سازمان های 
بین المللی از جمله سازمان ملل هیچ کاره اند و امروز فقط قدرت است که حرف اول 
را می زنند. وی تصریح کرد: ملت رش��ید ایران این موض��وع را متوجه بودند و امروز 
نیز کسانی که خواب بودند یا خود را به خواب زده بودند خوب متوجه می شوند که 
امروز سازمان های بین المللی هیچ هستند و آنچه که در دنیا تعیین  تکلیف می کند، 

قدرت است./ایسنا
 

< هیچ اختلافی بین مجلس و دولت در خصوص منابع و مصارف بودجه وجود ندارد
یک عضو کمیس��یون تلفیق بودجه 1403 کل کش��ور تاکید کرد: با تفاهمی که در 
نشس��ت عصر روز گذش��ته کمیس��یون تلفیق بین مجلس و دولت صورت گرفت، 
هی��چ اختلافی بین مجلس و دولت در خصوص منابع و مصارف بودجه وجود ندارد.
غلامحسین رضوانی با اشاره به مباحث مطروحه در خصوص افزایش سقف اعتبارات 
بودجه ای از سوی مجلس، بیان کرد: طبیعتا دولت و مجلس هم دیدگاه های مشترکی 
داش��ته و هم در مواردی تفاوت دیدگاه وجود دارد. مس��لما هم مجلس و هم دولت 
خیر و صلاح کشور را می خواهند و هدف این است که با تفاهم و همکاری مشکلات 
کشور را حل کرد.وی در ادامه اظهار کرد: اینکه بودجه باید تراز باشد و مصارف دقیقا 
باید به اندازه منابع باش��د، یک ضرورت بوده و بحث اختلافی نیس��ت که هر کدام از 
طرفین دیگری را متهم کنند که به دنبال ایجاد کس��ری منابع هس��تند. در لایحه 
اولیه بودجه که به مجلس ارائه ش��د، برخی موارد مورد غفلت قرار گرفته بود مانند 
بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان. توجیه دولت در این زمینه کمبود منابع بود. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: خوشبختانه در این زمینه 
توافق بین مجلس و دولت ایجاد ش��د. منابع با تفاهم بین مجلس و دولت به اندازه 
مصارف پیش بینی ش��د. بنابراین در حال حاضر نه دولت مدعی است که مجلس در 
بودجه کسری ایجاد کرده است و نه نگاه مجلس ایجاد کسری است. با تفاهم صورت 
گرفته بین مجلس و دولت اختلافی در پیش بینی منابع و مصارف بودجه وجود ندارد.

وی در ادام��ه تاکید کرد: الفبای بودجه ریزی این اس��ت که مصارف به اندازه منابع 
باش��د. هیچ مش��کلی از این جهت بین مجلس و دولت وجود دارد. با تفاهمی که در 
نشست عصر روز گذشته کمیسیون تلفیق بین مجلس و دولت صورت گرفت، هیچ 
اختلاف��ی بین مجلس و دولت در خصوص منابع و مصارف بودجه وجود ندارد و این 

بودجه با تفاهم کامل نهایی خواهد شد./ایسنا

ایران 2 - امارات یک 

اشک اماراتی ها درآمد
آفتاب یزد: تیم ملی فوتبال 
ای��ران در دور س��وم مرحله 
گروهی جام ملت های آس��یا 
مقابل امارات به برتری 2 بر 
یک دست پیدا کرد.پیش از 
برگزاری این بازی طرفداران 
امارات ش��عار م��ی دادند :» 
ایران��ی خ��وب گ��وش کن! 
اش��کتو درمیاریم!«ام��ا بعد 

از ب��ازی ماجرا بالعکس ش��د و به همین دلیل فوتبالیس��ت های ایرانی بعد از 
پیروزی و به ثمررس��اندن گل با نوع ش��ادی خود به اماراتی ها نشان دادند که 

آنها نتوانستند به هدف خود برسند.
تیم های ملی فوتبال ایران و امارات در دور س��وم مرحله گروهی جام ملت های 
آس��یا 2023 از ساعت 18:30 امش��ب، سوم بهمن ماه، در گروه C به میزبانی 
ورزشگاه اجوکیشین سیتی به مصاف هم رفتند که این بازی با برتری 2 بر یک 
ایران به پایان رس��ید. پیش از آغاز این دیدار ایران با 6، امارات با 4، فلسطین 
با یک و هنگ کنگ بدون امتیاز در رده های اول تا چهارم گروه C قرار گرفته 
بودند. با وجود پیروزی 3 بر صفر فلسطین مقابل هنگ کنگ، امارات با تفاضل 
گل بهتر در رده دوم ایس��تاد و در دور حذفی حریف تاجیکس��تان در مرحله 
یک هش��تم نهایی شد. در نهایت ایران با 9 امتیاز، امارات با 4 امتیاز و تفاضل 
گل 1+، فلس��طین با 4 امتیاز و تفاضل گل صفر و هنگ کنگ بدون امتیاز در 

رده های اول تا چهارم جدول رده بندی گروه C قرار گرفتند.
ب��ه احتمال زیاد تیم ملی فوتبال ایران ه��م در دور حذفی به مصاف تیم ملی 

سوریه خواهد رفت.

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان 

مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

حض��رت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اس��لامی در دیدار دس��ت اندرکاران 
کنگره 24 هزار شهید تهران بزرگ با انتقاد از عملکرد مسئولان کشورهای اسلامی 
در قب��ال موضوع بس��یار مهم غزه گفتن��د: برخی مواقع موضع گیریه��ا و اظهارات 
مسئولان کشورهای اسلامی اش��تباه است زیرا درباره موضوعی همچون آتش بس 
در غزه صحبت می کنند که از اختیار آنها خارج اس��ت و در دس��ت دشمنِ خبیثِ 
صهیونیس��تی است، مسئولان کشورهای اس��لامی باید نسبت به موضوعاتی که در 

اختیار آنها است، اقدام کنند.
رهبر انقلاب اس��لامی تاکید کردند: آن موضوعی که در اختیار مسئولان کشورهای 
اس��لامی اس��ت، قطع ش��ریان های حیاتی به رژیم صهیونیستی اس��ت، کشورهای 
اس��لامی باید ارتباط سیاس��ی و اقتصادی خود را با رژیم صهیونیس��تی قطع کنند 

و به این رژیم کمک نکنند.
ایشان خاطرنش��ان کردند: به رغم عملکرد نامناسب مسئولان کشورهای اسلامی و 
به رغم همه س��ختی ها، همان گونه که در قرآن آمده، خداوند با مردم مومن است و 

هرجا که خدا باشد، پیروزی خواهد بود.
حض��رت آی��ت الله خامنه ای افزودن��د: پیروزی م��ردم غزه قطعی اس��ت و خداوند 
متع��ال این پیروزی را در آینده نه چندان دور به امت اس��لامی نش��ان خواهد داد 
 و دل های مس��لمانان و در راس آنها مردم فلس��طین و غزه خرس��ند و خوش��حال 

خواهد شد.
مش��روح بیانات رهبر انقلاب اس��لامی در این دیدار، هم زمان با برگزاری کنگره 24 

هزار شهید تهران بزرگ منتشر می شود.

 رهبر معظم انقلاب اسلامی خطاب به مسئولان کشورهای اسلامی تاکید کردند:

لزوم قطع شریان های حیاتی به رژیم صهیونیستی 

تداوم سوء استفاده تاکسی های اینترنتی از مردم در سایه بی عملی مسئولان
 آفتاب یزد گزارش می دهد

آفتاب یزد: گران فروشی تاکسی های اینترنتی موضوع تازه ای نیست. علیرغم اینکه 
مقرر شده سامانه تاکسی های اینترنتی براساس مصوبات شورای شهر و تعرفه ای که 
اعلام شده قیمت گذاری کنند اما به بهانه های مختلف از این تعرفه سرباز زده و به 

صورت تصاعدی قیمت ها را بالا می برند!
ب��رای مثال چندی پیش برای نمونه یک مس��یر مش��خص را در نظر گرفتیم و در 
ساعت های مختلف درخواست سفر دادیم که نتایج جالب بود. یک تاکسی اینترنتی 
در واقع به دنبال بهانه ای است تا قیمت های خود را بالا ببرد و سود بیشتری کسب 
کند.ج��دا از اینکه هم��واره گزینه »عجله دارم« وجود دارد تا اگر مس��افری تمایل 
داش��ت با هزینه بیشتر زودتر تاکس��ی بگیرد در مواقعی که شما با ترافیک مواجه 
هستید و یا بارندگی است با این پیام مواجه می شوید: »افزایش هزینه سفر نسبت 
به س��قف تعرفه تاکس��ی تلفنی /به دلیل بالا رفتن تقاضا هزینه این س��فر به طور 
موقت از س��قف شورای ش��هر برای تاکسی تلفنی بیشتر است« بارها و بارها نسبت 
به این رویکرد اعتراض ش��ده اما از آنجا که نظارت موثری حاکم نیس��ت س��امانه 

تاکسی های اینترنتی حاضر به پاسخگویی و تغییر رویه خود نیستند.
نکته تاسف بار آن است که... حتی در ساعاتی هم که ما شاهد ترافیکی نیستیم باز 
هم چنین پیامی را ارس��ال و قیمت ها را حتی دو برابر می کنند! در همین بررس��ی 
که ما داشتیم وقتی همان مسیر مشخص را انتخاب کردیم در حالی که ساعت 23 
شب بود و تقریبا ترافیکی در شهر نبود باز هم... این پیام را فرستاد و مدعی شد که 

چون تقاضا بالاست تعرفه را دوبرابر کرده است.اما سوال واضح اینجاست که چگونه 
در ساعت 11 شب تقاضا بالاست؟

هرچند مشکلات متعدد است. این سامانه از ابتدا آهسته آهسته و خزنده، نظر مردم 
را ب��ا قیمت ه��ای معقول جلب و رقبای خود را از می��دان به در کرد، حالا در فصل 
برداشت شان از شرایط موجود در بازار انحصاری نهایت بهره را می برد و نظارت هیچ 

سازمان و نهادی بر سیستم نرخ گذاری شان را برنمی تابد.
آش افزایش قیمت ها آنقدر ش��ور ش��ده است که اخیرا مجبور شده اند که در همان 
اپلیکیشن توضیحاتی را به مسافران بدهند که برای کمتر کسی قابل پذیرش است.

مدت هاس��ت برخی مس��ئولان دس��تگاه ها و نمایندگان مردم در نهادهای نظارتی 
مثل ش��ورای ش��هر در این باره تذکر می دهند و خواستار نظارت جدی بر سیستم 
نرخ گذاری و نحوه فعالیت این ش��رکت ها هس��تند. اعضای شورای شهر تهران هم 

بارها در صحن علنی شورا در این باره تذکر داده اند.
س��وده نجفی عضو هیئت رئیس��ه ش��ورای ش��هر تهران در هفتاد و یکمین جلسه 
پارلمان محلی پایتخت در خصوص نرخ کرایه »اسنپ« گفته بود: با افزایش بی رویه 
کرایه این تاکس��ی اینترنتی مواجه هس��تیم که هیچ نظارت��ی روی این امر صورت 
نگرفته و مشخص نیست براساس چه معیاری افزایش قیمت ها صورت گرفته است؟

میثم مظفر عضو شورای شهر تهران هم در همین جلسه علنی شورای شهر با اشاره 
به خلأ قانونی در زمینه قیمت گذاری بر نرخ تاکسی های اینترنتی گفته بود: »تعرفه 

تاکسی های اینترنتی هم باید مثل تاکسیرانی در شورای اسلامی شهر تهران بررسی 
و تصویب شود. متولی حمل ونقل در شهر تهران شهرداری و سیاستگذار آن شورای 
ش��هر به عنوان نماینده مردم اس��ت و انتظار داریم که وزارت کش��ور استانداری و 
فرمانداری نس��بت به تعریف گذاری از طریق شورای شهر توجه جدی داشته باشند 

و حتما لازم است که کار به مدیریت شهری واگذار شود.«
مهدی اقراریان دیگر عضو ش��ورای شهر تهران هم در خصوص افزایش غیرمنطقی 
نرخ کرایه تاکس��ی های اینترنتی در جلس��ه شورا تذکر داده و بر ضرورت نظارت بر 

این شرکت ها تاکید کرده و خواستار ورود شهرداری به این موضوع شده بود.
سیدجعفر هاشمی تشکری، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
ش��هر تهران نیز با انتقاد از »لجام گسیختگی فعالیت تاکسی های اینترنتی« از ورود 
مدیریت شهری بر سیستم نرخ گذاری و فعالیت این تاکسی ها تا پیش از پایان سال 
خبرداد و گفته بود: »مجموعه مدیریت  ش��هری به قطع پیگیر نظارت بر عملکرد و 
نظام نرخ گذاری تاکسی های اینترنتی است و در صورت بی میلی شهرداری، شورای  

شهر برای احقاق حق شهروندان راساً به این موضوع ورود می کند.«
ب��ه نظ��ر می رس��د دلیل این لج��ام گس��یختی ابتدا غیب��ت نظارت اس��ت و ثانیا 
ایجاد انحصار.مردمی که از همه جهت تحت فش��ار مس��ائل اقتصادی و معیش��تی 
 هس��تند حت��ی در زمین��ه تاکس��ی های اینترنت��ی نیز مورد س��وء اس��تفاده قرار 

می گیرند. 

آگهی اخطار
کارفرمای محترم شرکت صنایع ماهر ذوب یزد 

در جلسه مورخ 1402/0۵/16 کمیته بررسی مشاغل سخت و زیان آور استان یزد، درخواست 
صادق جوادپور جهت تطبیق مشاغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور مطابق با لیست 
ذیل در آن کارگاه مورد بررسی قرار گرفته است. در صورت اعتراض نسبت به رای مذکور 
 ظرف مدت 1۵ روز پس از تاریخ درج آگهی می توانید اعتراض خود را از طریق س�امانه
 Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر پیشخوان خدمات دولت 

استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1۰72 

م.الف 1441

آگهی اخطار
 کارفرمای محترم پیمانکاری خدماتی تنظیف 

در جلسه مورخ 1402/0۵/16 کمیته بررسی مشاغل سخت و زیان آور استان یزد، درخواست 
صادق جوادپور جهت تطبیق مشاغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور مطابق با لیست 
ذیل در آن کارگاه مورد بررسی قرار گرفته است. در صورت اعتراض نسبت به رای مذکور 
 ظرف مدت 1۵ روز پس از تاریخ درج آگهی می توانید اعتراض خود را از طریق سامانه 
Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر پیشخوان خدمات دولت 

استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1۰72 

م.الف 1440

آگهی اخطار
کارفرمای محترم شرکت مجنون

در جلس�ه مورخ 1402/0۵/16 کمیته بررس�ی مشاغل س�خت و زیان آور استان یزد، 
درخواست صادق جوادپور جهت تطبیق مشاغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور 
مطابق با لیست ذیل در آن کارگاه مورد بررسی قرار گرفته است. در صورت اعتراض 
نس�بت به رای مذکور ظرف مدت 1۵ روز پس از تاریخ درج آگهی می توانید اعتراض 
خود را از طریق سامانه Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر 

پیشخوان خدمات دولت استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

دفتر پیشخوان 1۰72 1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
م.الف 1439

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

 الف  1381/0۵/121381/06/31 کارگر ساده

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

رد137۵/06/1۵137۵/12/30کارگر نظافتی )کارگر ساده(

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

الف 1379/12/30 1379/07/01 قله بر 

الف1380/01/011380/06/31وسط کار

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
شرکت سهامی خاص اروم آرمه سقف

 به  شماره ثبت ۴۸7۴ و شناسه ملی 1۰22۰۰۸۵۴1۶
 بدینوس��یله از کلی��ه س��هامداران محت��رم ش��رکت س��هامی خاص

 اروم آرمه س��قف بشماره ثبت ۴۸۷۴ دعوت می شود که در ساعت 
۱۰ صبح مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۶ در جلسه مجمع عمومی عادی به طور 
فوق العاده که در نشانی ارومیه محل شرکت منعقد خواهد شد، حضور 

بهم رسانند.
دستور جلسه:

۱- انتخاب اعضاء هیئت مدیره 
۲- انتخاب بازرسان

3- سایر موارد در صلاحیت مجمع
هیئت مدیره شرکت سهامی خاص اروم آرمه سقف 
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی - خبرنگار بین الملل:  گرانی در هر زمانی با توجه به کاهش روز به روز قدرت 
خرید مردم هیچ توجیهی ندارد، چه در فاصله ی کمی از انتخابات باشد چه در روزهای عادی سال اما، به نظر 
می رسد دولت با دست گذاشتن بر »اینترنت«، »نان« و... با پیروی از مثلِ »مرگ یک بار، شیون هم یکبار!« ته 
ماجرا را به اصطلاح درآورد.این روزها که مجلس و دولت بر سر بودجه 1403 به نوعی سرشاخ شده اند، چنین 
به نظر می رسد این سر شاخ شدن، تأثیری در تصمیمات دولت که مانند سه سال گذشته، همچنان بر مدار 
گران کردن در حرکت است، ندارد. یک روز قیمت لبنیات، روز دیگر دارو، بعدِ آن لاستیک، اندکی بعد اینترنت 
و.... این در حالی است که دولت، اصلی ترین شعار و ادعای خود را بر »مردمی« بودن استوار کرده است اما این 
مردم��ی بودن تا به این ج��ا، از مردم آن چنان پدری درآورده که غیر مردمی ترین 

دولت ها نیز انگشت به دهان مانده اند!

<به تب می گیرند که به مرگ راضی شوند
معین الدین سعیدی نماینده مردم چابهار در مجلس در مصاحبه با عصر ایران گفت: 
ما احتمال می دهیم دولت بنا دارد قیمت سوخت را افزایش دهد و به همین دلیل 
سهمیه ها را کاهش داده است. در واقع به مرگ گرفته است که مردم به تب راضی 
شوند. وی افزود: با توجه به کم شدن سهمیه سوخت آزاد و مشکلاتی که در استان 
سیستان و بلوچستان برای مردم ایجاد شده بنده به اتفاق یکی دیگر از نمایندگان 
استان طرح استیضاح وزیر نفت را کلید زدیم و در حال جمع آوری امضا هستیم. 
براساس تغییرات جدید، سهمیه بنزین 3000 تومانی در کارت های سوخت شخصی از 1۵0 لیتر به 100 لیتر 
کاهش یافت. همچنین ذخیره سهمیه بنزین 1۵00 تومانی که تا پیش از این، ۹ ماه و به میزان حداکثر ۵40 
لیتر بود، از این پس به ۶ ماه و حداکثر 3۶0 لیتر کاهش یافت. سعیدی تصریح کرد: در زمان ملکه آنتوانت 
قحطی پیش می آید  مردم معترض می شوند و به کاخ روسای می آیند ملکه از صدراعظم می پرسد چرا معترض 
هستند صدراعظم می گوید مردم نان ندارند ملکه می گوید بیسکوئیت بخورند واقعیتش این است خیلی از 
کس��انی که در این موضوعات تصمیم می گیرند ش��ناختی از معادلات، روابط و شرایط زیست مردم مناطق 
محروم ندارند. وی ادامه داد: ما راجع به سیس��تان و بلوچس��تان صحبت می کنیم که بیشترین پراکندگی و 
فاصله را دارد. فاصله شهرستان منظرآباد تا مرکز استان یعنی زاهدان هزار کیلومتر است و مردم به دلیل کمبود 
پزشک و امکانات مجبورند در سطح استان ترددکنند و برای این رفت و آمد نیاز به وسیله نقلیه است که با این 
کاهش قیمت مجبورند هزینه بیشتری برای رفت و آمد بپردازند. نماینده مردم چابهار در مجلس تاکید کرد: از 
طرف دیگر با این پیش فرض که در این استان قاچاق سوخت صورت می گیرد کارت سوخت آزاد را در اختیار 
مردم قرار نمی دهند. در حالی که در تهران راحت می توانید در هر جایگاهی چهل لیتر سوخت بزنید در استان 
سیستان و بلوچستان چنین امکانی وجود ندارد. گناه ما چیست که برخی کاسبان می خواهند قاچاق سوخت 
انجام دهند. گناه مردم ما چیست؟ براساس گزارش استانداری استان سیستان و بلوچستان هشتاد درصد قاچاق 
سوخت استان از بیرون می آید. چرا مبادی ورودی را کنترل نمی کنند. چرا آنجا که بحث قاچاق سیستماتیک 
وجود دارد وزارت نفت ورود نمی کند.وی گفت: به بهانه های مختلف سهمیه سوخت آزاد مردم را کم می کنند 
که حاصل آن کن فیکون شدن حوزه گردشگری استان است. گردشگری مهمترین منبع درآمدی مردم استان 
است. در شرایطی که انتخابات داریم برخی گزاره ها را که کنار هم می گذاریم می بینیم انگار آقایان ماموریت 
دارند و  عامدانه می خواهند مشارکت را که در حال حاضر نیز در برخی حوزه ها کم است کاهش دهند. او ادامه 
داد: برای حل مشکل پیش آمده به وزیر نفت و رئیس جمهور تذکر دادیم و امیدواریم این مشکلات را حل 
کنند. سعیدی گفت: الان مردم سیستان و بلوچستان می گویند سوخت مورد نیاز ما را بدهند ولو با لیتری پنج 
هزار تومان  سعیدی خاطرنشان کرد: در شرایطی که رهبری بر افزایش مشارکت تاکید دارند برخی مسئولان 
گل به خودی نزنند. نمی دانیم توطئه های مارادوناهای خارجی را که با ملت دشمن هستند خنثی کنیم یا 

غضنفرهای داخلی را که به مراتب اثر کارهایشان از دشمن خارجی بیشتر است، کنترل کنیم.

<مجلس با کاهش سهمیه ی سوخت مخالف است
حبیب اله دهمرده در تذکری با انتقاد از اقدامات دولت در آستانه ایام انتخابات، گفت: شیوه پیش گرفته شده 
از سوی دولت بر میزان مشارکت تأثیر خواهد گذاشت. نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون 
در مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به موج گرانی در این ایام، عنوان کرد: کاهش سهمیه سوخت در 
زمان انتخابات توجیهی ندارد و امروز شاهد گرانی اینترنت و اقلام دیگر هستیم و لازم است رئیس مجلس 
این موضوع را پیگیری کند. محمدباقر قالیباف در پاسخ به این تذکر با بیان اینکه در جلسات نظارتی صحن 
به موضوعات اینچنینی از جمله دارو رسیدگی شده است، گفت: حتماً موارد مطروحه را نیز در رسیدگی های 
نظارتی دنبال می کنیم، درباره موضوع افزایش تعرفه اینترنت نیز با رئیس جمهور صحبت کرده و گفته ام که 
اینترنت مانند کالای اساسی برای مردم است. رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: امروز اینترنت 
جنبه فانتزی ندارد و زندگی مردم آنجا جریان دارد، از این رو این موضوع را دنبال کرده و تلاش می کنیم تا 
مس��ئله حل شود. از ظاهر ماجرا چنین برمی آید که مجلس با کاهش سهمیه ی سوخت مخالف است، این 
مخالفت اما خلاصه شده در اظهارات نمایندگان سیستان و بلوچستان که گستره ای وسیع دارد و فاصله ی 
برخی شهرستان ها با مرکز استان بیش از 1000 کیلومتر است که اگر چنین فرضی را بپذیریم لابد این مخالفت 
با کاهش سوخت خود چراغ سبزی است به دولت که به جای کاهش سهمیه ی سوخت، آن را گران کنید )الان 

مردم سیستان و  بلوچستان می گویند سوخت مورد نیاز ما را بدهند ولو با لیتری پنج هزار تومان .(

<مردم گرانی بنزین را پذیرفته اند؟
از فحوای کلام نمایندگان معترض)علی الخصوص نمایندگان سیستان و بلوچستان، چنین بر می آید که دولت 
با کاهش سهمیه ی سوخت، گام بلندی برای گران کردن بنزین برداشته است مضافاً این که؛ »گران کنید اما 
کمبود نباشد« در فرهنگ ایرانی ها، تقریباً جا افتاده است به این معنا که، مردم ترجیح می دهند تأمین کالاها 
آسان و بدون مانع باشد حالا قیمت چند برابر هم شد چندان مهم نیست. نکته ی دیگر، سخت گرفتن به مردم 
با به زحمت انداختن آن ها، دقیقاً روش س��ودجوها و دلال ها اس��ت یعنی آن عده ای که خوب بلد شده اند از 
مشقت، کسب درآمد کنند نخست کالایی را در بازار دچار کمبود و نایاب شدن می برند و هنگامی که داد مردم 
درآمد با چند برابر قیمت آن را به مردم می فروشند و حال چنین به نظر می رسد که کاهش سهمیه ی سوخت 
نیز در چنین دالان تنگ و تاریکی در حرکت است اما سؤال اساسی این جا است که؛ گرانی مورد نظر مردم با 
گرانی مورد نظر دولت در باره ی بنزین تا چه اندازه مشابهت دارد؟! آن طور که سعیدی از قول مردم سیستان 
و بلوچستان گفته است)الان مردم سیستان و بلوچستان می گویند سوخت مورد نیاز ما را بدهند ولو با لیتری 
پنج هزار تومان  .( گویا مردم با بنزین ۵ هزار تومانی تقریباً کنار آمده اند اما نکته ی مهم آن که، دولت در باره ی 
گرانی و نرخ جدید بنزین به چه عددی می اندیشد؟ در حال حاضر، بنزین آزاد و سهمیه ای، فاصله ی 1۵00 
تومانی دارد اما با نیم نگاهی به سکوت دولت در باره ی بنزین و به یکباره کم کردن سهمیه ی بنزین، چنین 

به نظر می رسد که بنزین باید سه نرخی ارائه شود؛ بنزین سهمیه ای، بنزین سهمیه ای و آزاد و بنزین آزاد.

<همه درباره ی اتفاقاتی که در بورس می افتد سکوت کرده اند!
سرجمع با دولت همین یک جمله حرف داریم؛ دولت اگر هنر دارد برای »بورس« فکری بردارد، روی اعصاب 
مردم راه رفتن با بالا و پایین کردن سهمیه ی بنزین بی احترامی به مردمی است که همه گونه آزمون و خطای 
دولت س��یزدهم را با هر س��ختی تحمل کرده اند. شاید عجیب به نظر برسد اما از منتها الیه سمت راست تا 
منتها الیه سمت چپ، هیچ حرفی درباره ی بورس نمی زنند یعنی گذشت آن روزگار که تیترهای تند درباره  
بورس روی جلد روزنامه ها جا خوش می کرد حالا اگر از ساختمان بورس، اتفاق ناگواری جاری شود هم کسی 

معترض نیست!

 معین الدین سعیدی: اگر بنا است آنقدر فشار بیاوریم که مردم بگویند هزینه بنزین را بیشتر کنید، این را صادقانه بگوییم

بازی با »بنزین« یا »بازی با اعصاب مردم«!
< کاهش سهمیه آزاد سوخت گامی در مسیر سه نرخی شدن بنزین؟

برخی منابع خبری از احتمال اجرای طرح بنزین س��ه نرخی از س��وی دولت در ماه های آینده با توجه به 
اعمال محدودیت بر سهمیه بنزین آزاد )3000 تومانی( خبر می دهند. به ادعای ایلنا، در روزهای اخیر و با 
آغاز یازدهمین ماه از سال 140۲، همزمان با اعمال سهمیه های ماهانه سوخت در کارت سوخت خودروها 
سهمیه بنزین آزاد )3000 تومانی( از 1۵0 لیتر به 100 لیتر کاهش یافته است، اقدامی که موجب نگرانی 
در میان مردم شده و طی روزهای گذشته بارها از سوی نمایندگان در تذکرات شفاهی خطاب به دولت 
تبعات و آثار آن و مش��کلاتی که برای مردم ایجاد می کند، گوش��زد ش��ده است. در سوی مقابل براساس 
آنچه که در رس��انه های دولتی منتش��ر شده و می شود، دولت معتقد است که »این اقدام با هدف کاهش 
و جلوگیری از بحث قاچاق و کنترل سهمیه آزاد که در استان های جنوب شرقی انجام می گیرد، صورت 
گرفته است.« در یکی از این گزارش ها یکی از خبرگزاری های دولتی آورده است: »در شهرهای بزرگ مردم 
از این سهمیه 3000 تومانی استفاده نمی کنند و اکنون همه جایگاه های سوخت دارای کارت آزاد هستند 

و افراد مشکلی برای سوخت گیری نخواهند داشت.«

<بنزین سه نرخی؛ آنچه که به ما نمی گویند!
اما جلوگیری از قاچاق سوخت همه آنچه در پس پرده این اقدام دولت وجود دارد، نیست. میزان مصرف 
سوخت در کشور طی دو سال اخیر افزایش چشمگیری داشته و از عدد مورد انتظار دولت فراتر رفته است، 
این مس��ئله کار تأمین س��وخت را با چالش هایی مواجه ساخت تا آنجا که در سال جاری دولت مجبور به 
واردات سوخت شد؛ موضوعی که بارها از سوی مسئولان مختلف دولتی مورد اشاره قرار گرفت. بر همین 
اساس و برای مدیریت مصرف، طی ماه های گذشته بارها و بارها شائبه گرانی سوخت به ویژه در رسانه ها و 
از سوی کارشناسان یا در فضای مجازی مطرح و از سوی دولتی ها تکذیب شد. اما شنیده  های خبرنگار ایلنا 
از برنامه ریزی دولت برای سه نرخی شدن بنزین حکایت دارد. براساس این شنیده ها آنچه در فصل بهار 
مورد جمع بندی کارشناسان و مسئولان دولتی قرار گرفت، به این صورت بود که دولت با هدف جلوگیری از 
تکرار تجربه آبان ۹۸ و ایجاد نگرانی در مردم در نظر دارد تا ۶0 میلیون لیتر بنزین یارانه ای)1۵00 تومانی( 
را حفظ کند اما با اعمال محدودیت در حجم )از 1۵0 لیتر به 100 لیتر( و محدودیت زمانی مدت ذخیره 

)از ۹ ماه به ۶ ماه( میزان مصرف بنزین 3000 تومانی را مدیریت کرده و کاهش دهد.
اما برنامه ریزی دولت برای مدیریت مصرف سوخت در کشور به اینجا ختم نمی شود، دولت بعد از دو گام 
حفظ بنزین سهمیه ای و محدودیت بنزین 3000 تومانی در نظر دارد تا با ایجاد یک نرخ سوم مصرف بنزین 
بیشتر از سهمیه )مجموع یارانه ای و آزاد( را به نرخ گران تری به پرمصرف ها عرضه کند. براساس شنیده های 
ایلنا، جمع بندی دولتی ها در فصل بهار به این صورت بود که بنزین نرخ سوم با قیمت هر لیتر ۸000 تومان 
عرضه شود تا پرمصرف هایی که بیشتر از سهمیه یارانه و سهمیه آزاد در نظر گرفته شده به ازای هر خودرو 

مصرف دارند، مصرف مازاد خود را به نرخ ۸000 تومان تهیه کنند.

<گام دوم چه زمانی اجرا خواهد شد؟
علیرغم سپری شدن حدود ۸ الی ۹ ماه )خرداد 140۲( از زمان مطرح شدن موضوع تغییر سهمیه بنزین 
آزاد و عرضه بنزین با نرخ سوم، دولت به تازگی نخستین گام از این طرح یعنی محدودیت مصرف بنزین 
3000 تومانی را به اجرا درآورده اس��ت، اجرایی که بدون اطلاع رسانی قبلی و رسمی از دولت رقم خورد. 
حال باید دید گذر زمان طی ماه های گذشته نظر دولت را نسبت به عرضه بنزین با نرخ سوم دچار تغییر 
کرده اس��ت یا خیر؟ آیا دولت به طور کلی از س��ه نرخی شدن بنزین صرف نظر کرده و تلاش خواهد کرد 
صرفا با تکیه بر سیاست های کنترلی، مصرف بنزین در کشور را مدیریت کند یا اینکه بعد از گذر زمان از 
اجرای گام نخست و بعد از عادی شدن شرایط، دولت با تأمل به سوی اجرای گام دوم حرکت خواهد کرد؟

<اثرات گرانی بنزین بر معیشت مردم و سرمایه اجتماعی دولت و مجلس
یکی از نگرانی های ایجاد شده در این زمینه، اثرات اجرای این طرح بر افکار عمومی و میزان مشارکت مردم 
در آستانه انتخابات دوازدهمین دوره مجلس است. اما نباید فراموش کرد که با پایان سال 140۲ و شروع 
سال جدید دولت عملا در آستانه انتخابات چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری قرار خواهد گرفت، 
اتفاقی که ممکن است ادامه اجرای این طرح را به مدت یک سال و چند ماه با توقف مواجه سازد تا دولت 
بتواند به سلامت از پیچ انتخابات 1404 عبور کند؛ چراکه کمتر کسی است در کشور که از آثار گرانی و 
افزایش قیمت بنزین بر معیشت مردم بی اطلاع باشد و شاید دولتی که با حذف ارز 4۲00 تومانی و اجرای 
نه چندان مطلوب مصوبه آن در س��ال گذش��ته یک فشار قابل توجه را به معیشت و سفره مردم تحمیل 
کرده چندان به صلاح خود نبیند که یک موج تازه از گرانی در کشور ایجاد کند و شانس خود در انتخابات 
1404 را بیش از پیش با مخاطره مواجه سازد. با این حال باید منتظر ماند و دید که تصمیم سازان دولتی 
در ماه های پیش رو چه تصمیماتی درخصوص مسئله سوخت اتخاذ خواهند کرد، تصمیماتی که شاید بر 
سرنوشت انتخابات ریاست جمهوری آینده اثرات ملموسی داشته باشد، همانطور که تصمیم کنونی یعنی 

کاهش سهمیه بنزین 3000 تومانی احتمالا بر سرنوشت انتخابات 11 اسفند بی تاثیر نخواهد بود.

اخبارمرتبط

مجلس با کاهش س�همیه ی س�وخت مخالف اس�ت. حبیب ال�ه دهمرده در 
تذکری با انتقاد از اقدامات دولت در آس�تانه ایام انتخابات، گفت: شیوه پیش 
گرفته شده از س�وی دولت و میزان مشارکت تأثیر خواهد گذاشت. نماینده 
مردم زابل، زهک، هیرمند، نیمروز و هامون در مجلس شورای اسلامی در ادامه 
با اشاره به موج گرانی در این ایام، عنوان کرد: کاهش سهمیه سوخت در زمان 
انتخابات توجیهی ندارد و امروز شاهد گرانی اینترنت و اقلام دیگر هستیم و لازم 
است رئیس مجلس این موضوع را پیگیری کند. محمدباقر قالیباف در پاسخ به 
این تذکر با بیان اینکه در جلسات نظارتی صحن به موضوعات اینچنینی از جمله 
دارو رسیدگی شده اس�ت، گفت: حتماً موارد مطروحه را نیز در رسیدگی های 
نظارت�ی دنبال می کنیم، درب�اره موضوع افزایش تعرف�ه اینترنت نیز با رئیس 
جمه�ور صحبت کرده و گفته ام ک�ه اینترنت مانند کالای اساس�ی برای مردم 
است. رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: امروز اینترنت جنبه 
فانتزی ندارد و زندگی مردم آنجا جریان دارد، از این رو این موضوع را دنبال کرده 

و تلاش می کنیم تا مسئله حل شود

دولت اگر هنر دارد برای »بورس« فکری بردارد، روی اعصاب مردم راه رفتن با بالا و پایین کردن سهمیه ی بنزین بی احترامی به مردمی است که همه گونه آزمون و خطای دولت سیزدهم را با هر سختی تحمل کرده اند 

 فراخوان برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی
" بازگشایی و پاکسازی مسیلها و رودخانه های شهرستان طالقان "

ش��رکت آب منطقه ای البرز در نظر دارد فراخوان جهت برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی" بازگش��ایی و پاکس��ازی 
مسیلها و رودخانه های شهرستان طالقان" را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری فراخوان شامل 
دریافت و تحویل اس��ناد مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 
در مناقصه محقق سازند.تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد همزمان با درج آگهی مناقصه در روزنامه می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه و 

برنامه زمانبندی فرایند ارجاع کار از طریق سامانه قابل دریافت می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: کرج- مهرشهر-بلوار امام خمینی)ره(-روبروی مصلی-خیابان بوستان- شرکت سهامی آب منطقه ای 

البرز- کد پستی 3186717598-تلفن310-320- 02633332300
 اطلاع��ات تم��اس س��امانه جه��ت انج��ام مراح��ل عضوی��ت در س��امانه: مرک��ز تم��اس 27313131، 021 دفتر ثب��ت ن��ام:88969737 و

 85193768 -021 شناسه: 1650154 نوبت اول: 03 / 11 / 1402 نوبت دوم: 04 / 11 /1402

نوبت  دوم

شرکت ملی نفت ایران
شرکت نفت فلات قاره ایران 

مناقصه عمومی دو مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی 
FKS - 0140650 یکپارچه( شماره(
P/F CAMERON GATE VALVE

از طریق سامانه  را  الذکر  فوق  فراخوان  دارد  نظر  در  ایران  قاره  نفت فلات  شرکت 
از دریافت  الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان  تدارکات 
تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  پیشنهادات  بازگشایی  تا  فراخوان  اسناد  تحویل  و 
فراخوان  شماره  و   www.setadiran.ir آدرس  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی 
2002093631000391 انجام خواهد شد. پیشنهاددهندگان در صورت عدم عضویت 
قبلی در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند. 
ضروری است در مناقصه عمومی یکپارچه، کلیه مدارک شامل اسناد ارزیابی 
کیفی و پاکات الف، ب و ج بصورت هم زمان در سامانه ستاد بارگذاری گردد.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: تلفن: 23942624
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: 41934-021      دفتر ثبت نام : 85193768 و 88963737

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران  شناسه آگهی: 1644612

نوبت دوم

شهردار منطقه۶ در آیین تقدیر از دس��ت اندرکاران دومین دوره 
طرح »من شهردارم« از کس��ب جایگاه اول مشارکت شهروندان 
این منطقه در بین مناطق ۲۲گانه ش��هرداری تهران خبر داد. به 
گزارش روابط عمومی منطقه۶، س��ید مرتضی روحانی ش��هردار 
منطقه اظهار کرد: با توج��ه به اعلام دبیرخانه دومین دوره طرح 
من شهردارم، شهرداری منطقه رتبه نخست طرح من شهردارم را 
در بین مناطق ۲۲گانه کسب کرد؛ یکی از موثرترین مولفه ها در 
دس��تیابی به این دستاورد مهم، مشاهده آثار و نتایج اجرای طرح 
من شهردارم1 و تبیین دقیق پروژه های در حال اجرا به شهروندان 
بود که نقش موثری در مشارکت پذیر شدن شهروندان داشت. وی 
ادامه داد: ما تلاش کردیم با جلب اعتماد مردمی به نتیجه گرایی 
و تبیین دقیق این طرح مشارکتی، شهروندان را برای مشارکت در 
برنامه ریزی شهری دعوت کنیم؛ مشارکت فعالانه شهروندان در 
نظرسنجی طرح »من شهردارم ۲« یک موفقیت و تحول بزرگ در 
مدیریت شهری بخش مرکزی پایتخت است. وی با بیان اینکه قطعاً 
این موفقیت بزرگ با تلاش های خستگی ناپذیر همکارانم در شهرداری 
منطقه۶ کس��ب شد خاطر نش��ان کرد: تقویت ارتباطات متقابل با 
ش��هروندان و جلب مشارکت آن ها در تصمیم گیری ها از موضوعات 
مهمی است که در دستور کار همه حوزه های خدمت رسان منطقه 
قرار دارد. شهردار این منطقه با اشاره به جزئیات مشارکت شهروندان 
این منطقه خاطر نشان کرد: بیشترین میزان مشارکت سهم شهروندان 
در محلات امیرآباد و فاطمی در ناحیه 4 است و بعد از آن محله بهجت 

آباد در ناحیه 3 قرار گرفته است.

< ناحیه ۱ منطقه۶ جزء نواحی برتر دومین دوره »طرح من شهردارم«
روحانی با بیان اینکه خوشبختانه در این مراسم ناحیه1 منطقه ۶ 
جزء نواحی برتر جلب مش��ارکت مردمی در مناطق ۲۲گانه شهر 
تهران معرفی شد گفت: نواحی شهر تهران که اولین نقطه تماس 
مدیریت شهری و شهروندان هستند و همواره سختی خدمت رسانی 
شهری بر دوش این عزیزان بوده است در این طرح نیز نقش آفرینی 
تاثیرگذاری داشتند که این افتخار آفرینی نشانی از این تلاش بی وقفه 
در نواحی است. وی در پایان ضمن قدردانی از شهروندان برای خلق 
این مشارکت پرشور اذعان داشت: وظیفه ما پس از مشارکت پرشور 
شهروندان برای مدیریت شهری و اجرای درخواست ها و مطالبات 
شهروندان سنگین تر ش��د و امیدوارم با اجرای آنچه شهروندان در 
قالب طرح من شهردارم درخواست کرده اند، شاهد تحول تاثیرگذار 

در خدمات بهتر به شهر و شهروندان باشیم.
مینا-امامویردی

منطقه6 رتبه نخست »طرح من شهردارم« را
 در بین مناطق 22گانه شهرداری تهران کسب کرد

سهم ۲۳۷ درصدی از مشارکت شهروندی
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آفتاب یزد- نجمه  حمزه نیا : مثانه به عنوان یکی از اعضاء حیاتی در بدن انس��ان، مس��ئولیت خالی 
کردن مواد زائد مایع را بر عهده دارد . این فرآیند به صورت مداوم و پیوس��ته انجام می ش��ود و به همین 
علت، تخلیه مکرر ادرار در طول روز و شب ضروری است . یکی از ناهنجاری های مادرزادی مربوط به این 
عضو مهم  بدن  ،  اکستروفی مثانه است. مشکلات ناشی از اکستروفی مثانه بسته به شدت آن متفاوت 
خواهد بود و  در صورت  عدم  درمان به موقع  می تواند  مشکلات غیر قابل  جبرانی  را  ایجاد نماید لذا 
 با توجه  به  اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر  حس��ین کرمی ، متخصص اورولوژی  و دکتر

 صلاح الدین  دلشاد ، فوق تخصص جراحی اطفال و دکتر سلمان  اسلامی، متخصص اورولوژی  گفت وگو 
کرده است. دکتر کرمی در این باره می گوید : اکستروفی مثانه  نوعی نقص مادرزادی است که در آن مثانه 
 جنین، در خارج از بدن تشکیل می شود. اکستروفی مثانه معمولا با سونوگرافی در دوران بارداری مشخص

 می شود و طی چند ماه پس از تولد نوزاد، با جراحی درمان می شود.
وی اظهار کرد : جراحی به بسیاری از کودکان  مبتلا  به  بیماری اکستروفی مثانه  کمک می کند تا به 

کنترل مثانه برسند و همچنین می تواند هر گونه تغییر شکل اضافی را اصلاح کند.
این متخصص اورولوژی بیان کرد : بیماری اکستروفی مثانه  در مردان بیشتر از زنان است. تحقیقات انجام  

شده توسط محققان نشان داده است که شیوع کلی اکستروفی 2/07 نفر در هر صد هزار تولد است.
وی  عنوان کرد : در صورت  ابتلا  به  بیماری اکستروفی مثانه  ، مثانه و مجرای ادرار )لوله ای که ادرار 
را از بدن خارج می کند( در خارج از بدن تشکیل می شود. دکتر کرمی ادامه داد : همچنین ممکن است 
شکل مثانه صاف باشد تا گرد و یا حتی مثانه قادر به ذخیره کردن ادرار نباشد. علاوه بر این، ممکن است 
پوست، عضلات و مفاصل ران در قسمت تحتانی شکم به درستی به هم متصل نشوند و یا تغییر شکلی 

در اندام تحتانی وجود داشته باشد.
این متخصص اورولوژی عنوان کرد : پزشکان اغلب عارضه اکستروفی مثانه را، طی سونوگرافی معمولی 
 بارداری تش��خیص می دهند. در موارد دیگر، این نقص تا قبل از تولد نوزاد مش��اهده و تش��خیص داده 

نمی شود.

<علامت اصلی اکستروفی مثانه ، نشت ادرار از مثانه است
وی متذکر شد که علامت اصلی اکستروفی مثانه ، نشت ادرار از مثانه است. کودک مبتلا به اکستروفی 
مثانه ، دارای مش��کلات کنترل مثانه اس��ت و برای کنترل عضلات شکم و دستگاه گوارش دچار مشکل 
است. دکتر کرمی اضافه کرد : علائم دیگری که در هر کودک  مبتلا به اکستروفی مثانه می تواند متفاوت 
باشد عبارتند از اینکه مجرای ادرار به طور کامل تشکیل نمی شود ، استخوان های اندام تحتانی بزرگتر از 

حد نرمال هستند ، رشد غیر عادی اندام تحتانی، فتق ناف و ریفلاکس مثانه است.
این متخصص اورولوژی افزود : براثر این بیماری مادرزادی نادر مش��کلی به نام اپی اس��پادیاس می تواند  
اندام تحتانی  این بیماران را تحت تاثیر قرار دهد. در پس��ران مبتلا به این شرایط، دهانه مجرای ادراری 
ممکن اس��ت در بالای آن تشکیل ش��ود و در دختران نیز دهانه ی مجرای ادراری بالاتر از حالت عادی 

قرار گیرد.
وی اشاره کرد : استخوان های اندام تحتانی معمولا برای محافظت از مثانه، مجرای ادرار و عضلات شکم 
به هم می پیوندند. در کودکان مبتلا به اکستروفی مثانه ،این استخوان ها به هم متصل نمی شوند و حالت 

لگن ها به سمت خارج باقی می ماند.
 دکتر کرمی خاطرنش��ان کرد : پس��ران مبتلا به اکستروفی مثانه ممکن اس��ت اندام تحتانی کوتاه تر و 
خمیده ای داشته باشند که  این علائم در نوزادان پسر نشان دهنده فتق است. فتق برجستگی هایی است 
که در قسمت ران دیده می شود و ممکن است باعث بروز درد و ناراحتی به خصوص هنگام سرفه کردن 

و بلند کردن اشیا شود و  در دختران، ممکن است مجرای ادرار کوتاه تر باشند.
  ای��ن متخص��ص اورولوژی اضافه ک��رد :  فتق های نافی معم��ولا درد ایجاد نمی کنن��د، اما به صورت 
برآمدگی های نزدیک به دکمه شکم ظاهر می شوند. آنها به طور کلی از بدو تولد وجود دارند و هنگامی 

که کودک برای اجابت مزاج یا سرفه کردن به خود فشار می آورد، قابل مشاهده هستند.
وی تصریح کرد : ریفلاکس مثانه باعث بازگشت ادرار به کلیه ها می شود. این وضعیت ممکن است پس 

از جراحی برای ترمیم و بسته شدن مثانه در این بیماران  ایجاد شود.
دکتر کرمی توضیح داد : اکس��تروفی مثانه معمولا در اواخر رش��د و نمو جنین و در حدود ۴ الی ۵ هفته 
پس از بارداری اتفاق می افتد، اما محققان دقیقا علت این اتفاق را نمی دانند. گفته شده، ژنتیک ممکن 
است در این امر نقش داشته باشد و برخی از محققان معتقدند کودکی که والدین وی مبتلا به اکستروفی 

مثانه بوده است، احتمال ابتلا به این بیماری در او بیشتر است.
این متخصص اورولوژی ادامه داد : علاوه بر این، داش��تن یک خواهر یا برادر با بیماری اکس��تروفی مثانه 
 خط��ر  ابت��لا به این بیماری را افزایش می دهد، اگر چه خطر ابتلا به نس��بت کم اس��ت اما متاس��فانه، 
نظریه های مربوط به عوامل خطرزای سابقه خانوادگی و ژنتیکی بیشتر حدس و گمان هستند و تحقیقات 

و شواهد محدودی برای تایید آنها وجود دارد.
وی می گوید : تحقیقات گزارش ش��ده نش��ان می دهد که س��ن مادر، نژاد )در سفید پوستان بیشتر از 
نژادهای دیگر است( و ترتیب تولد )به نظر می رسد بیشتر موارد در نوزادان اول باشد( از عوامل خطر بروز 
عارضه اکس��تروفی مثانه هس��تند. با این حال، در این گزارش هیچ شواهد و مدارکی دال بر تاثیر گذاری 
جهش های ارثی که ممکن است در بروز و پیشرفت این بیماری نقش داشته باشد، ارائه داده نشده است.
دکتر کرمی توضیح داد : تش��خیص اکس��تروفی مثانه اغلب قبل از تولد نوزاد و با سونوگرافی یا ام آر آی 
صورت می گیرد. علائم این بیماری که در سونوگرافی یا ام آر آی دیده می شود، عبارت است از مثانه ای که 
به طور صحیح یا کامل پر یا خالی نمی شود ، اندازه  بند ناف در شکم جنین کمتر از حد طبیعی است ، 
اندام تحتانی کوچکتر از حد طبیعی ،استخوان های  اندام تحتانی بخشی از استخوان های ران هستند که 
لگن را تشکیل می دهند، است. این متخصص اورولوژی اضافه کرد : در برخی موارد،  بیماری اکستروفی 
مثانه تا زمان تولد نوزاد تش��خیص داده نمی ش��ود و با جستجوی ویژگی های خاص از جمله مثانه باز و 

ناهنجاری های جسمی در اندام تحتانی ، لگن و شکم قابل تشخیص است.
 وی مطرح کرد : جراحی اصلی ترین درمان برای عارضه اکس��تروفی مثانه اس��ت. بعضی از کودکان به 
جراحی های زیادی احتیاج دارند که طی چندین س��ال و در حین بزرگ شدن آنها انجام می شود و در 

نهایت بیشتر کودکان، مثانه ای کاملا عملکردی و اندام تحتانی طبیعی خواهند داشت.
دکتر کرمی بیان کرد : اولین جراحی برای درمان بیماری اکستروفی مثانه زمانی اتفاق می افتد که نوزاد 
تازه متولد شده و فقط چند روز داشته باشد. این جراحی اولیه یک جراحی ترمیمی است که مثانه را در 

داخل بدن قرار می دهند تا عملکرد صحیحی داشته و طبیعی به نظر برسد.
این متخصص اورولوژی افزود : جراحی های اضافی ممکن است در صورت بزرگتر بودن کودک و کنترل 
مثانه که معمولا در حدود ۴ یا ۵ سالگی است، انجام شود. این ممکن است در صورت لزوم شامل جراحی 

برای بازسازی اندام تحتانی و ترمیم استخوان های لگن باشد.
 وی هشدار داد: در صورت عدم درمان بیماری اکستروفی مثانه ، کودک قادر به نگه داشتن ادرار نخواهد 
ب��ود و احتمال ابتلا به س��رطان مثانه نیز افزایش می یابد. به ع��لاوه، عدم درمان یا تاخیر در درمان می 
تواند منجر به اختلال عملکرد جنس��ی ش��ود لذا درمان با جراحی در مراحل اولیه، احتمال بروز چنین 
عوارضی را کاهش می دهد. دکتر کرمی متذکر شد : کودکی که جراحی ترمیمی اکستروفی مثانه داشته 
 باش��د، به مراقبت مادام العمر از جمله پیگیری منظم و س��ونوگرافی برای اطمینان از سلامت و عملکرد 
کلیه ها و مثانه نیاز دارد و ممکن اس��ت نیاز باش��د که به مس��ائل احساس��ی پیش آمده برای بیمار نیز 
رس��یدگی شود. در بیشتر موارد، درمان موفقیت آمیز به این معنی است که کودک می تواند با عملکرد 

مثانه ای سالم رشد کند.
این متخصص اورولوژی در پاس��خ  به  این  پرس��ش که " آیا اکستروفی مثانه در باروری و بارداری تاثیر 
منفی دارد " ، گفت : عملکرد جنس��ی این کودکان در  بزرگس��الی باید طبیعی باشد و مسائل مربوط به 
اکستروفی مثانه که فرد در گذشته با آن دست و پنجه نرم کرده است، هیچ تاثیری بر فرزند آوری وی 
نخواهد گذاشت. وی متذکر شد : برای خانمی که تحت عمل جراحی برای ترمیم اکستروفی مثانه قرار 
گرفته است، ممکن است بافت گردن رحم او ناپایدار شده باشد و ممکن است خطراتی او را تهدید کند 
که با کنترل در دوران بارداری و انجام سزارین می توان بروز عوارض احتمالی را کاهش داد. دکتر کرمی 
گفت : اکثر کودکانی که تحت عمل جراحی اکس��تروفی مثانه قرار می گیرند، عملکرد مثانه و عملکرد 
جنسی طبیعی و سالمی خواهند داشت. علاوه بر این، اکثر آنها هیچ محدودیتی در سبک زندگی ندارند 

و این وضعیت بر امید به زندگی آنها تاثیری نمی گذارد.

<پزشکان علت دقیق ایجاد عارضه  اکستروفی مثانه را نمی دانند
در ادامه نیز دکتر دلش��اد در اینباره خاطرنش��ان کرد : اکستروفی مثانه نوعی نقص یا مشکل مادرزادی 
است که به صورت نادر از همان زمان تولد در نوزادان مشاهده می شود. در این اختلال مثانه خارج از بدن 
قرار دارد و به همین صورت رش��د می کند. وی  ادامه داد : مثانه فرد در این حالت قادر به ذخیره ادرار 
نیست و به طور کلی عملکرد طبیعی ندارد  و در نهایت منجر به نشت ادرار یا بی اختیاری ادرار خواهد 
شد.  این فوق تخصص جراحی اطفال متذکر شد : مشکلات مرتبط با بیرون بودن مثانه بسته به شدت 
اختلال اکس��تروفی مثانه ، علائم مختلفی را ایجاد می کند. مش��کلات ناشی از آن می تواند شامل نقص 
مثانه، دستگاه ادراری، استخوان های لگن و همچنین مشکلاتی در روده و اندام های تولید مثل باشد. وی 
بیان کرد : اکستروفی مثانه ممکن است در سونوگرافی در دوران بارداری مادر قابل مشاهده باشد. هرچند 
که در بسیاری از موارد این عارضه در سونوگرافی قابل مشاهده نیست. کودکانی که با این مشکل متولد 
می شوند، برای درمان نیاز به عمل جراحی توسط متخصص خواهند داشت.دکتر دلشاد مطرح کرد : بیرون 
بودن مثانه ) اکس��تروفی مثانه ( از بزرگترین نقایص مادرزادی ش��ناخته می شود که می تواند به صورت 
مجموعه ای به نام اکستروفی-اپیس��پادیاس باشد.این فوق تخصص جراحی اطفال افزود : اگر فرزند شما 
دچار این نوع اختلال است، ممکن است موارد مختلفی را در پی داشته باشد  که عبارتند از اپیسپادیاس، 
خارج ش��دن مثانه ، ریفلاکس وزیکورترال ، اکس��تروفی کلواکال است. وی ادامه داد که اپیسپادیاس  از 
کمترین نش��انه های ابتلا به بیماری اکستروفی مثانه است، که در آن مجرای ادرار به طور کامل تشکیل 
نمی شود. دکتر دلشاد افزود : این بیماری مادرزادی منجر به آن می شود که مثانه در قسمت خارجی بدن 
تش��کیل شود. به دنبال تشکیل مثانه در خارج از بدن، امکان ایجاد اختلال در سیستم گوارشی و تولید 
مثل نیز وجود دارد. به طور مثال احتمال نقص در دیواره ش��کم، مثانه ، اس��تخوان های لگن، قسمتی از 

روده )راست روده( و مقعد وجود دارد.
این فوق تخصص جراحی اطفال مطرح کرد : کودکان مبتلا به بیماری اکستروفی مثانه نیز دچار ریفلاکس 
وزیکورترال نیز هستند. این وضعیت باعث جریان اشتباه ادرار نیز خواهد شد. وی ابراز داشت : نوع علائم 
اکستروفی کلواکال جدی ترین نشانه از اکستروفی مثانه است. در این شرایط مثانه و دیگر اندام تحتانی 
با رش��د جنین از یکدیگر جدا نمی شود. ممکن اس��ت این اندام ها به درستی نیز تشکیل نشده باشند و 
استخوان های لگن تحت تأثیر قرار بگیرند و  همچنین کلیه ها، ستون فقرات و نخاع نیز ممکن است تحت 
تأثیر قرار داش��ته باش��ند.  دکتر دلشاد اذعان داشت : پزشکان علت دقیق ایجاد عارضه  اکستروفی مثانه 
را نمی دانند. بر اس��اس تحقیقاتی که در این مورد انجام گرفته است، احتمال می دهند عوامل ژنتیکی و 

محیطی می تواند در ایجاد این بیماری نقش داشته باشد.
این فوق تخصص جراحی اطفال افزود : به  طور کلی هنگام رشد جنین قسمتی به نام کلوآکا قسمتی که 
دهانه های تولید مثل، ادرار و روده به یکدیگر می پیوندند، در نوزادانی که با این عارضه متولد می شود به 
درستی رشد نمی کند.وی تصریح کرد : عواملی که خطر بروز عارضه اکستروفی مثانه را در افراد افزایش 

می دهد  عبارتند از  داشتن  سابقه خانوادگی ، جنسیت ، کمک باروری است .
دکتر دلش��اد ادامه داد : اگر فردی در خانواده کودک دچار بیماری اکس��تروفی مثانه شده باشد، احتمال 
تولد این نوزاد با این بیماری دو چندان خواهد ش��د و آمارها نش��ان می دهد که پس��رها بیش از دخترها 

دچار چنین مشکلی می شوند.
 این فوق تخصص جراحی اطفال اضافه کرد : احتمال ایجاد مشکل اکستروفی مثانه در کودکانی که به 

روش های کمک باروری متولد می شوند، بیشتر از سایر افراد است.
وی متذکر شد: کودکانی که مبتلا به اکستروفی مثانه هستند و هیچ اقدام درمانی را انجام نمی دهند، قادر 
به نگه داشتن ادرار خود نخواهند بود. آنها همچنین در معرض خطر ابتلا به عملکرد جنسی قرار دارند و 

خطر سرطان مثانه نیز در آنها افزایش خواهد یافت.
 دکتر دلشاد می گوید : پس از درمان و جراحی ، عارضه های ناشی از بیماری اکستروفی مثانه به شدت 
کاهش پیدا می کند. بس��یاری از کودکانی که جراحی می ش��وند، قادر به کنترل و نگه داشتن ادرار خود 
هستند. گاهی جدا شدن استخوان های لگن در کودکان ممکن است منجر به آن شود که به سمت بیرون 
راه بروند.این فوق تخصص جراحی اطفال مطرح کرد : افرادی که با اکس��تروفی مثانه متولد می ش��وند، 
می توانند مانند سایر افراد  توانایی بچه دار شدن داشته باشند. با این حال بارداری می تواند برای مادر و 
جنین خطرناک باش��د، ممکن اس��ت در این مواقع نیاز به یک زایمان برنامه ریزی شده به روش سزارین 
داشته باشند.وی تصریح  کرد : برخی اوقات  عارضه اکستروفی مثانه به صورت اتفاقی در سونوگرافی قابل 
مشاهده است. قبل از تولد نوزاد این بیماری را می توان با سونوگرافی یا ام آر آی به طور دقیق تشخیص 
داد. علائمی که پزشک در سونوگرافی دقت می کند عبارتند از مثانه ای که به درستی پر یا خالی نمی شود، 
بند نافی که در پایین شکم قرار دارد ،قسمتی از استخوان ران که لگن را تشکیل می دهد، از یکدیگر جدا 

شده اند و اندام تحتانی کوچک تر وجود دارد، است .
دکتر دلشاد ابراز داشت : گاهی اوقات این نقص مادرزادی )اکستروفی مثانه ( تا پس از تولد کودک قابل 
مشاهده نیست. در نوزادان متولد شده روش تشخیص به صورت موقعیت قرارگیر ی اندام تحتانی ، روده 

خارج شده ، باز بودن بخشی از مثانه و قرارگیر ی در معرض هوا و آناتومی ناحیه اطراف ناف است.
 این فوق تخصص جراحی اطفال می گوید : پس از زایمان مثانه  کودکان مبتلا به اکستروفی مثانه  با یک 
پلاستیک محافظتی پوشانده می شود تا از آن محافظت کنند. کودکانی که با این حالت متولد می شوند، 
با جراحی ترمیم درمان خواهند شد. وی ادامه داد: هدف از جراحی ترمیمی عبارتند از ایجاد فضای کافی 

برای ذخیره ادرار ، ایجاد کنترل مثانه ، ترمیم ظاهر اندام  تحتانی و حفظ عملکرد کلیه .

<اکستروفی مثانه، یک نقص نادر زمان تولد است
در ادامه  نیز دکتر اسلامی در اینباره ابراز داشت : اکستروفی مثانه، یک نقص نادر زمان تولد است که در 
آن، مثانه در خارج از بدن جنین رشد می کند. این مثانه نمی تواند ادرار را نگه دارد یا عملکرد طبیعی 
داشته باشد که منجر به نشت ادرار )بی اختیاری( می شود. وی بیان کرد : مشکلات ناشی از اکستروفی 
مثانه، شدت های مختلفی دارند. این مشکلات می توانند شامل نقص هایی در مثانه، اندام های تناسلی 
و استخوان های لگنی و نقص هایی در روده ها و اندام های تولید مثلی باشند.این متخصص  اورولوژی 
اظهار کرد : اکستروفی مثانه، ممکن است طی یک تست فراصوت در دوران بارداری شناسایی شود. اگرچه 

گاهی اوقات، نقص تا زمان تولد کودک آشکار نمی شود.
دکتر اسلامی مطرح کرد : کودکانی که با عارضه  اکستروفی مثانه متولد می شوند، برای تصحیح نقص 
نیاز به جراحی خواهند داشت.  وی عنوان کرد : اکستروفی مثانه، در میان گروه بزرگتری از نقص های 

زمان تولد، به نام مجموعه اپیسپادیاس اکستروفی مثانه )BEEC(، از همه شایع تر است. این متخصص  
اورولوژی ادامه  داد : اگر کودکی اپیس��پادیاس اکس��تروفی مثانه داش��ته باشد، به یکی از موارد از جمله 
اپیسپادیاس ، اکستروفی مثانه ، اکستروفی مجرای دفعی  مبتلا است. وی مطرح کرد : اپیسپادیاس شکلی 
از اپیسپادیاس اکستروفی مثانه با کمترین میزان شدت است که در آن، لوله ی خارج کننده ادرار )مجرای 
ادراری( به طور کامل رش��د نکرده اس��ت. دکتر اسلامی افزود : اکستروفی مثانه باعث می شود مثانه در 
خارج از بدن شکل بگیرد. مثانه، پشت و رو نیز هست. معمولا، اکستروفی مثانه، اندام های سیستم ادراری 
و سیستم های گوارشی و تولید مثلی را درگیر می کند. این متخصص  اورولوژی بیان کرد : کودکان دارای 
اکس��تروفی مثانه، ریفلاکس مثانه نیز دارند. این عارضه باعث می ش��ود ادرار، در مسیر نادرست حرکت 

کند – از مثانه به داخل لوله هایی که به کلیه ها متصل می شوند )میزنای(. 
وی خاطرنش��ان کرد : اکس��تروفی مجرای دفعی، شدیدترین نوع اپیسپادیاس اکستروفی مثانه است. در 
این عارضه، رکتوم، مثانه و اندام های تحتانی در زمان رش��د جنین، به طور کامل از یکدیگر مجزا نمی 

شوند و ممکن است این اندام ها به درستی شکل نگرفته باشند و استخوان های لگنی نیز درگیر شوند.
دکتر اسلامی افزود : کلیه ها، ستون فقرات و طناب نخاعی نیز ممکن است درگیر شوند. اغلب کودکان 

دارای اکستروفی مجرای دفعی، ناهنجاری های نخاعی از جمله مهره شکاف نیز دارند.
این متخصص اورولوژی ابراز داش��ت : کودکانی که با بیرون زدگی اندام های ش��کمی متولد می ش��وند، 
احتمالا اکستروفی مجرای دفعی یا اکستروفی مثانه نیز دارند. وی اذعان داشت : پزشکان مطمئن نیستند 
علت ایجاد اکستروفی مثانه چیست لذا محققین تصور می کنند احتمالا ترکیبی از فاکتورهای ژنتیکی و 

محیطی در این امر نقش دارد.
دکتر اسلامی بیان کرد : آنچه که می دانیم این است که هم زمان با رشد جنین، ساختاری به نام مجرای 
دفعی، جایی که خروجی سیستم تولید مثلی، ادراری و گوارشی به هم می رسند  ولی در کودکانی که 
مبتلا به اکس��تروفی مثانه مثانه هستند، به طور مناسب رشد نمی کند. نقص های مجرای خروجی می 

تواند بر اساس سن جنین در زمان ایجاد خطا در رشد، بسیار متفاوت باشد.
این متخصص  اورولوژی گفت : فاکتورهایی که خطر اکس��تروفی مثانه را افزایش می دهد عبارت اند از 

سابقه خانوادگی ، نژاد ، جنسیت ، استفاده از روش های تولید مثل مصنوعی است .
وی افزود : فرزندان اول، کودکان حاصل از والد مبتلا به اکس��تروفی مثانه یا خواهر و برادر کودک مبتلا 
به اکستروفی مثانه، خطر بیشتری در ابتلا به این عارضه دارند و اکستروفی مثانه در میان سفید پوستان 
نسبت به سایر نژادها شایع تر است و پسران نسبت به دختران، بیشتر با اکستروفی مثانه متولد می شوند.

 دکتر اسلامی اضافه کرد : کودکانی که از طریق تکنولوژی تولید مثل مصنوعی مانند آی وی اف متولد 
می شوند، ریسک ابتلا به اکستروفی مثانه بالاتری دارند.

این متخصص  اورولوژی خاطرنشان کرد : بدون درمان، کودکان دارای اکستروفی مثانه قادر نخواهند بود 
ادرار خود را نگه دارند )بی اختیاری ادراری(. آن ها در معرض خطر ناکارآمدی جنس��ی نیز قرار دارند و 

ریسک ابتلا به سرطان مثانه بیشتری دارند.
وی مطرح کرد : جراحی می تواند عوارض ناش��ی از بیماری اکس��تروفی مثانه را کاهش دهد. موفقیت 
جراحی به شدت نقص بستگی دارد. بسیاری از کودکانی که تحت جراحی قرار می گیرند، می توانند ادرار 
خود را نگه دارند. دکتر اسلامی گفت : کودکان کم سن و سال مبتلا به اکستروفی مثانه ممکن است به 
علت جدا شدن استخوان های لگن، به صورتی راه روند که پاها تا حدودی به سمت بیرون چرخیده اند.

این متخصص  اورولوژی تصریح کرد : افرادی که با اکس��تروفی مثانه متولد می شوند می توانند قابلیت 
بچه دار شدن، داشته باشند. اگرچه، بارداری، ریسک بالایی را برای مادر و فرزند به همراه خواهد داشت 

و ممکن است نیاز به سزارین برنامه ریزی شده باشد.
 وی عنوان کرد : معمولا اکس��تروفی مثانه به طور اتفاقی طی تست روتین بارداری کشف می شود. این 

بیماری می تواند پیش از تولد، با قطعیت بیشتر به کمک فراصوت یا ام آر آی تشخیص داده شود.
دکتر اس��لامی ابراز داشت : نش��انه هایی که پزشک جهت تشخیص این بیماری در تصاویر به دنبال آن 
خواهد بود عبارت اند از مثانه ای که به درس��تی پر یا خالی نمی ش��ود ، بند نافی که بر روی ش��کم، در 
سطح پایینی قرار گرفته است ، استخوان های اندام تحتانی که از یکدیگر جدا هستند ، اندام های تحتانی 
کوچک تر از حد معمول است . این متخصص  اورولوژی گفت : گاهی  عارضه اکستروفی مثانه تا بعد از 
تولد کودک، دیده نمی شود. در یک کودک تازه متولد شده، پزشکان به دنبال موارد مختلفی هستند که  
شامل اندازه بخشی از مثانه که باز و در معرض هوا است ، محل قرارگیری اندام  تحتانی ، ایجاد برآمدگی 
در سرتاسر دیواره شکمی توسط روده ، آناتومی ناحیه اطراف ناف ، موقعیت خروجی مقعد ، میزان فاصله 
بین استخوان های اندام تحتانی و سهولت حرکت لگن است .  وی عنوان کرد : کودکانی که با اکستروفی 
مثانه متولد می شوند، پس از تولد با جراحی بازسازی درمان می شوند. اهداف کلی بازسازی عبارت اند 
از فراهم کردن فضای کافی برای ذخیره ادرار ، ایجاد اندام های تحتانی که ظاهر و عملکرد قابل قبولی 

دارند ،ایجاد قابلیت کنترل مثانه ، حفظ عملکرد کلیه است .  
دکتر اسلامی  اضافه کرد : دو رویکرد اصلی برای جراحی وجود دارد، اگرچه روشن نیست کدام یک، به 
میزان قابل توجهی از دیگری بهتر است  و همچنین تحقیقات برای تصحیح روش های جراحی و مطالعه 
نتایج بلندمدت آن ادامه دارد. این متخصص  اورولوژی بیان  کرد : دو نوع ترمیم از طریق جراحی ایجاد  
می ش��ود که عبارتند از ترمیم کامل و ترمیم مرحله ای  اس��ت . وی توضیح  داد : فرآیند ترمیم کامل ، 
ترمیم اولیه کامل اکستروفی مثانه نام دارد.جراحی ترمیم کامل، طی یک عمل انجام می شود که مثانه و 
شکم را می بندد و مجرای ادراری و اندام های تولید  مثل  را ترمیم می کند.این کار می تواند سریعا پس 
از تولد یا زمانی که کودک، حدود دو یا سه ماه سن دارد، انجام شود. دکتر اسلامی  افزود : اغلب جراحی 
های مربوط به کودکان تازه متولد شده، شامل ترمیم استخوان های لگن است. اگرچه، ممکن است در 
صورتی که کودک، کمتر از 72 ساعت سن داشته باشد، جداشدگی لگنی کم باشد و استخوان های نوزاد، 

منعطف باشند، پزشکان تصمیم بگیرند این ترمیم را انجام ندهند.
ای��ن متخصص  اورولوژی گفت : نام کامل روش ترمیم مرحله ای ، ترمیم مدرن مرحله ای اکس��تروفی 
مثانه است. ترمیم مرحله ای شامل سه عمل است. یکی طی 72 ساعت اولیه پس از تولد، دیگری در 6 تا 
12 ماهگی و آخری در ۴ تا ۵ سالگی انجام می شود.عمل اول، مثانه و شکم را می بندد و دومی مجرای 
ادراری و اندام های تولید مثل را ترمیم می کند و سپس، زمانی که کودک به اندازه کافی بزرگ می شود 

که تحت آموزش دستشویی رفتن قرار گیرد، جراحان بازسازی گردن مثانه را اجرا می کنند.
وی  متذکر شد : مراقبت استاندارد پس از جراحی شامل موارد مختلفی است. پس از جراحی، لازم است 
نوزادان در حین بهبودی ثابت باقی بمانند. میزان زمان لازم برای ثابت نگه داشتن کودک متفاوت است 
اما معمولا حدود ۴ تا 6 هفته زمان می برد. پزش��کان می توانند در طول جراحی، یک لوله باریک را در 
داخل کانال نخاعی قرار دهند تا داروهای مسکن را مستقیما وارد ناحیه مورد نظر کنند. این کار امکان 

کنترل پایدارتر درد و استفاده کمتر از داروهای مخدر را فراهم می کند.
دکتر اس��لامی  ادام��ه داد : پس از جراحی، اغلب ) اما نه تمام ( کودکان ق��ادر خواهند بود اختیار ادرار 
خود را به دست آورند. گاهی لازم است لوله ای در داخل مثانه کودکان برای خروج ادرار قرار داده شود. 
این متخصص  اورولوژی بیان کرد : ممکن است با بزرگ شدن کودک به جراحی های بیشتری نیاز شود. 
داشتن کودکی با یک نقص تولد نادر مثل اکستروفی مثانه می تواند بسیار اضطراب آور باشد.برای پزشکان 
دش��وار اس��ت که پیش بینی کنند جراحی، چقدر می تواند موفقیت آمیز باشد، بنابراین فرد با آینده ای 

ناشناخته برای کودک خود مواجه است.
وی  افزود : بر اساس نتیجه جراحی و میزان اختیار کودک در نگهداری ادرار، ممکن است کودک، چالش 
های احساسی و اجتماعی را تجربه کند. یک متخصص سلامت رفتاری می تواند در مواجهه با این چالش 

ها، حمایت هایی را به کودک و خانواده او ارائه دهد.
دکتر اس��لامی تصریح کرد : برخی پزشکان توصیه می کنند که تمام کودکان مبتلا به اکستروفی مثانه 
، مشاوره به موقع دریافت کنند و خودشان و خانواده شان، تا بزرگسالی به دریافت حمایت روانشناختی 

ادامه دهند.
این متخصص  اورولوژی در  پایان  گفت : ممکن است یافتن یک گروه حمایتی متشکل از والدین دیگری 
که با این عارضه درگیر هستند نیز مفید واقع شود.گفتگو با سایر افرادی که تجربیات مشابهی داشته اند 
و مشکلات فرد را درک می کنند، می تواند کمک کننده باشد و به خاطر داشتن این موضوع که کودکان 
مبتلا به اکس��تروفی مثانه، انتظاراتی طبیعی از زندگی، شانس خوبی برای زندگی پربار، داشتن روابط و 

فرزند دارند، نیز می تواند کمک کننده باشد.

آفتاب یزد در گفت وگو با متخصصان بررسی کرد 

اکستروفی مثانه ، بیماری مادرزادی پرعارضه
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تحقیقات جدید نشان می دهد که پیاده روی یا دوچرخه سواری روزانه برای رفت و برگشت به محل 
کار می تواند التهابی را که منجر به سرطان، بیماری قلبی و دیابت می شود، کاهش دهد. به گزارش   
مهر ، محققان فنلاندی گزارش می دهند که به اصطلاح »رفت و آمد فعال« - پیاده روی یا دوچرخه 
س��واری تا محل کار- برای حداقل ۴۵ دقیقه در روز، س��طح نش��انگر خونی التهابی به نام پروتئین 
واکنشی C )CRP( را کاهش می دهد.  آنها خاطرنشان کردند که اجتناب از اتومبیل و اتوبوس برای 
رس��یدن به محل کار نیز برای کره زمین مفید اس��ت. »س��ارا آلوات«، محقق ارشد از دانشگاه فنلاند 
ش��رقی، می گوی��د: »علاوه بر کاهش تغیی��رات آب و هوایی، رفت و آمد فعال می تواند برای س��لامت 
عمومی مفید باش��د.«  التهاب مزمن ماه ها یا سال ها طول می کشد و تحقیقات قبلی نشان داده است 
که می تواند خطر بسیاری از مشکلات سلامتی رایج را افزایش دهد. مدتها است که ورزش برای کاهش 
التهاب شناخته شده است. در مطالعه جدید، محققان عادات رفت و آمد و سطوح CRP خون بیش از 

6200 کارگر میانسال فنلاندی را بررسی کردند. این مطالعه نشان داد در مقایسه با افرادی که تا محل 
کار خود با اتومبیل شخصی یا وسایل حمل و نقل عمومی می رفتند، افرادی که حداقل ۴۵ دقیقه در 
روز با پیاده روی یا دوچرخه سواری به محل کار می رفتند، حدود 17 درصد کاهش سطح CRP خون 
داش��تند. محققان خاطرنش��ان کردند قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا- چیزی که ممکن اس��ت به 
دلیل دوچرخه سواری تا محل کار اتفاق بیفتد- به طور قابل توجهی تأثیر رفت و آمد فعال بر التهاب 
را تغییر نداد .  به نظر می رسید که حداقل ۴۵ دقیقه رفت و آمد فعال برای آشکار شدن مزایای واقعی 
مورد نیاز اس��ت. آلوات گفت: »مطالعه ما نش��ان می دهد که رفت و آمدهای منظم و تا حدودی زیاد 
ممکن اس��ت التهاب را در بین بزرگس��الان کاهش دهد. ترویج پیاده روی و دوچرخه سواری به محل 
کار می تواند به مزایای سلامتی در سطح جمعیت و همچنین کاهش انتشار گازهای گلخانه ای ناشی 

از ترافیک موتوری منجر شود.«

 پیاده روی و دوچرخه سواری موجب کاهش التهاب سه بیماری خطرناک 
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آگهی فقدان سند مالکیت
آقای محسن یخچالیان به موجب وکالتنامه شماره ۲۰۱۸۹۵ مورخ ۲۲/۰۵/۱۳۹۹ 
دفتر ۲۳ طبق درخواس��ت به شماره وارده ۳۹4۷4 مورخ ۱4۰۲/۱۰/۲۳ و با تقدیم 
دو برگ فرم استشهادیه محلی مصدق شده دفتر ۲۲ مدعی است که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک یک فرعی از ۳۵۷۹ اصلی واقع در بخش دو کرمانشاه به علت سهل 
انگاری مفقود شده است که وضعیت ثبتی پلاک مرقوم به شرح ذیل اعلام می گردد.

مش��خصات ملک: یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پلاک 
ثبتی ۱ فرعی از ۳۵۷۹ اصلی طبقه ۰۱ و واقع در بخش دو کرمانش��اه به مساحت 
۱۰4.۱۸ مترمربع مش��خصات مالکیت: مالکیت س��یدمحمدامین / هاشمی فرزند 
سیداسمعیل شماره شناسنامه ۵۳۰۸ تاریخ تولد ۱۳4۵/۰۶/۳۰ دارای شماره ملی 
۳۳۶۹۳۲۲۳۶۶ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان 
با شماره مستند مالکیت ۱۶۱۶۵۲ تاریخ ۱۳۸4/۱۲/۲۷ موضوع سند مالکیت اصلی 
بش��ماره چاپ��ی ۵۶۰۵۲۳ که در صفحه ۳۳۰ دفتر املاک جلد ۱۲۱ ذیل ش��ماره 

۲۸۱۵۲ ثبت گردیده است.
محدودیت دفتر املاک: رهنی شماره ۲۰۸۵۲ مورخ ۱۳۹۵/۰۹/۰4 دفترخانه اسناد 
رسمی شماره ۱۷۱ شهر کرمانش��اه استان کرمانشاه که بنفع بانک ملت کرمانشاه 
به مبلغ ۷۱۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به مدت 4۸ ماه ثبت ش��ده مازاد دارد رهنی ش��ماره 
۲۸4۵۱ مورخ ۱۳۹۸/۰۹/۰۲ دفترخانه اس��ناد رسمی شماره ۱۷۱ شهر کرمانشاه 
اس��تان کرمانش��اه که بنفع بانک ملت کرمانش��اه به مبلغ ۱/4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
به مدت ۶۰ ماه ثبت ش��ده مازاد دارد رهنی ش��ماره ۲۸4۵۲ مورخ ۱۳۹۸/۰۹/۰۲ 
دفترخانه اس��ناد رسمی شماره ۱۷۱ شهر کرمانشاه استان کرمانشاه که بنفع بانک 
ملت کرمانشاه به مبلغ ۱/4۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به مدت ۶۰ ماه ثبت شده. لذا مراتب 
طبق ماده ۱۲۰ - آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه فرد یا 
افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان می باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی به مدت ۱۰ روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت 
به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط 

و ابطال خواهد شد. مطابق سیستم الکترونیک بازداشت ندارد.

مفقودی
آقای مهرداد ش��یری مالک س��واری پژو آر دی آی ۱۶۰۰ مدل ۱۳۸4 رنگ یش��می - سیر - 
روغنی به شماره پلاک 4۵۱ ن ۶4 - ایران ۱۹ و شماره موتور ۱۱۷۸4۰۷۲۷۱۲ و شماره شاسی 
۱۳4۷۵۳۰4 به علت فقدان اسناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور 
را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف مدت ده روز به 
دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک پیکانشهر - ساختمان سمند 

مراجعه نماید . بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

آگهی اخطار
کارفرمای محترم شرکت سنگبری عدل تفت

در جلسه مورخ ۱4۰۲/۰۵/۱۶ کمیته بررسی مشاغل سخت و زیان آور استان یزد، درخواست 
صادق جوادپور جهت تطبیق مش��اغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور مطابق با لیست 
ذیل در آن کارگاه مورد بررس��ی قرار گرفته اس��ت. در صورت اعتراض نس��بت به رای مذکور 
 ظ��رف م��دت ۱۵ روز پس از تاری��خ درج آگهی می توانی��د اعتراض خود را از طریق س��امانه
 Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر پیشخوان خدمات دولت استان 

یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1072 

م.الف 1445

آگهی اخطار
کارفرمای محترم شرکت فخر کویر یزد

در جلس��ه مورخ ۱4۰۲/۰۵/۱۶ کمیته بررس��ی مش��اغل س��خت و زیان آور استان یزد، 
درخواس��ت صادق جوادپور جهت تطبیق مشاغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور 
مطابق با لیست ذیل در آن کارگاه مورد بررسی قرار گرفته است. در صورت اعتراض نسبت 
ب��ه رای مذک��ور ظرف مدت ۱۵ روز پس از تاریخ درج آگهی می توانید اعتراض خود را از 
طریق س��امانه Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر پیشخوان 

خدمات دولت استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1072 

م.الف 1444

آگهی اخطار
کارفرمای محترم شرکت تنظیف

در جلس��ه مورخ ۱4۰۲/۰۵/۱۶ کمیته بررس��ی مش��اغل س��خت و زیان آور استان یزد، 
درخواس��ت صادق جوادپور جهت تطبیق مشاغل بیمه شده با مشاغل سخت و زیان آور 
مطابق با لیست ذیل در آن کارگاه مورد بررسی قرار گرفته است. در صورت اعتراض نسبت 
ب��ه رای مذک��ور ظرف مدت ۱۵ روز پس از تاریخ درج آگهی می توانید اعتراض خود را از 
طریق س��امانه Https://bpms.tkryazd.ir و یا مراجعه به هر یک از دفاتر پیشخوان 

خدمات دولت استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1072 

م.الف 1443

آگهی اخطار
کارفرمای محترم پیمانکاری شرکت تنظیف یزد 

در جلس��ه مورخ ۱4۰۲/۰۵/۱۶ کمیته بررس��ی مش��اغل س��خت و زیان آور 
اس��تان یزد، درخواس��ت صادق جوادپور جهت تطبیق مش��اغل بیمه شده با 
مش��اغل س��خت و زیان آور مطابق با لیس��ت ذیل در آن کارگاه مورد بررسی 
قرار گرفته اس��ت. در صورت اعتراض نس��بت به رای مذک��ور ظرف مدت ۱۵ 
 روز پ��س از تاری��خ درج آگه��ی می توانید اعت��راض خود را از طریق س��امانه

 Https://bpms.tkryazd.ir و ی��ا مراجع��ه به هر یک از دفاتر پیش��خوان 
خدمات دولت استان یزد به صورت الکترونیکی ثبت نمائید.

1: الف و ب به منزله تائید می باشد. 
دفتر پیشخوان 1072 

م.الف 1442

سجاد مویدی
 مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

رد1380/09/281380/12/29کارگر ساده

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

رد1383/07/051385/01/18کارگر ساده

گروه مشاغل سخت و زیان آور 1تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل

رد1376/07/011378/01/31کارگر )کارگرساده( گروه مشاغل سخت و تاریخ پایانتاریخ شروععنوان شغل
زیان آور 1

رد1376/01/131376/04/20کارگر )کارگرساده(

آفتاب یزد - س�ید محمدحسن موس�وی کیانی: اولین دوره »جشنواره هم آغاز« 
رسماً در تاریخ ۲۶ دی ۱4۰۲ با معرفی برگزیدگانش در دور نهایی به کار خود پایان داد. 
معمولاً جش��نواره هایی چنین، با هدف معرفی استعدادهای جوان به عرصه تئاتر کشور 
با نسبت دیده شدن نمایش های برتر شهرستان ها و تهرانی ها در پایتخت و نیز تشویق 
نس��ل نو با نگاهی به کمیت و کیفیت در تولید آثار تئاتری برگزار می ش��وند. مهم ترین 
دس��تاوردهایش فراهم کردن مسیر میانبر و ساده شده برای معرفی آثار شرکت جسته 
در عرصه نمایش عموم اس��ت. جوانانی که خلاقیت و پش��تکار و ش��ور و شوق جوانی 
دارند اما بنیه مالی قوی در اختیار ندارند و نیز برای مردم و اهل هنر ناشناخته اند. این 
قبیل جش��نواره ها می توانند در معرفی آثار نمایشی به تهیه کنندگان و تماشاخانه های 
خصوصی نقش مهمی ایفا کنند، همچنین آثار منتخب نیز در سال آینده فرصتی برای 
دیده ش��دن در مجموعه تئاتر شهر را به دست آورند. طبق سخنان سید جواد طاهری 
مدیریت محترم مجموعه تئاتر ش��هر در روز اختتامیه، سجاد افشاریان از ایده پردازان و 
پیشنهاددهندگان برگزاری این جشنواره بوده است. امیر موسی کاظمی دبیری جشنواره 
را بر عهده داش��ته اند که در کارنامه خود در »س��الن هامون« دبیری اولین »جشنواره 
تئات��ر هام��ون« را نیز عهده دار بود و ه��م اکنون نیز از همکاران ه��ادی حجازی فر در 
تماش��اخانه »هامون« است - اولین جش��نواره هامون که در بهمن ماه ۱۳۹۸ به ابتکار 
هادی حجازی فر و اهدافی ش��بیه جشنواره هم آغاز برگزار شد - و یکی از بزرگان تئاتر 
ای��ران کیومرث مرادی نیز که به تازگی به عنوان کارگردان کار مش��ترکی را با س��جاد 
افش��اریان به اتمام رس��انده، یکی از داورانش بود یا بهتر بگویم سرپرس��ت تیم داوری 
جشنواره را بر عهده داشت که جا دارد از همین جا از همه شان برای برپایی این جشنواره 
 تقدیر و تش��کر کنم. البته نیّت خوب و حُس��ن فاعلی، اگر با حُسن فعلی همراه نباشد

  فعل شان صرفاً برای ایده پردازان و بانیانش، فعل ثواب اخُروی به همراه دارد و نه تنها به 
 فعل صوابی ختم نمی شود بلکه مشمول قاعده ضرار نیز خواهد بود. معرفی برندگان جشنواره 
و حتی معرفی کاندیداها شائبه هایی از اعمال نفوذ، سفارش های دوستانه، قیّم مآبی در 
داوری، احترام به نام و رأی افراد بزرگ تئاتر کش��ور در میان ش��رکت کنندگان به وجود 
آورد. تمامی گروه های ش��رکت کننده قبول دارند ک��ه نمایش »پس از« نمایش خوبی 
اس��ت ولی در همه چیز آن چنان هم ش��اخص نبود که بتواند جوایز متن، کارگردانی، 
بازیگر نقش اول، آن هم در بالاترین سطح را بدست آورد و البته نمایش های شایسته ای 
بودند که با نهایت شایستگی حتی نامزد دریافت جایزه در هیچ کدام از بخش ها شناخته 
نش��دند. رابطه دوستانه و همکاری سجاد افشاریان با آیدین تمبرچی و مهدی زندیه بر 
کسی پوشیده نیست حتی حاشیه هایی برای نمایش »فراموشی« نیز اخیراً به  وجود آورد 
تا در نهایت نام سجاد افشاریان به عنوان تهیه کننده نمایش »فراموشی« به نویسندگی 
و کارگردانی مهدی زندیه و آیدین تمبرچی در نظر گرفته ش��د. این اتفاق کمی بعد و 
در جش��نواره »هم آغاز« نیز تکرار می ش��ود تا به مصلحت نام سجاد افشاریان به عنوان 
تهیه کننده از نمایش »آن برُد« حذف ش��ود، نمایشی که نویسندگی و کارگردانی آن به 

عهده مهدی زندیه و آیدین تمبرچی می باش��د. از سویی دیگر نزدیکی مرتضی کوهی 
نویسنده و کارگردان نمایش »پس از« با هادی حجازی فر و البته شخص دبیر جشنواره 
»هم آغاز«، امیر موس��ی کاظمی و حتّی تشکر کوهی از حجازی فر در مراسم اختتامیه 
ظّن عمومی را بیشتر هم کرد و حالا نمایش »آن برُد« بعد از نمایش »پس از« مهم ترین 
جوایز جش��نواره را دریاف��ت می کند. در این میان فقط نمایش »بیرون پش��ت در« به 
کارگردانی پرهام خاکزاد که از دوستان و همکاران مشترک سجاد افشاریان و کیومرث 
مرادی بوده س��رش بی کلاه می ماند تا مفّری باش��د برای پایان دادن به ش��ایعات و یا 
پاسخی برای برخی از گروه های اجرایی تا نمایش »بیرون پشت در« چون تله انفجاری 
عمل کرده تا حواس ها به آن نقطه جلب شود، نمایشی که قرار می شود تا در جشنواره 
فجر نیز حضور داشته باشد. چرا یکی از داوران جشنواره، اسماعیل نجّار با اینکه خودش 
مترجم متن نمایشی »در انتهای گلو« چاپ شده در انتشارات مهراندیش است، اسمش 
را به عمد از نام مترجمان نمایشنامه برداشته است و فقط نام همکارش نیکی نصیری 
به عنوان مترجم بر آن باقی می ماند؟ از دو حال خارج نیست، یا از اول دکتر اسماعیل 
نجّار جزو مترجمان نمایشنامه »در انتهای گلو« نبوده و مثل بعضی از استادان دانشگاه 
 که دانشجوهایشان همه ترجمه هایش��ان را انجام می دهند و اساتید به خاطر پذیرفتن 
 پایان نامه یا اعتبار نام شان در کنار دانشجو در ترجمه و مقاله قرار می گیرد عمل کرده که

 بعضاً خود اساتید یکبار هم خود مقاله یا نمایشنامه را نخوانده اند! استدلالی هم دارند 
که نام دانش��جو را با استادش می شناسند و مس��یر میانبری است برای دیده شدن نام 
دانشجویان که معمولاٌ در سنین جوانی هستند و دانشجوها نیز می پذیرند و متاسفانه در 
کشور ما به سمت رویه شدن پیش می رود یا دوم آن که دکتر اسماعیل نجّار موضوع را 
می دانسته و به عمد این کار را انجام داده تا نامش را پنهان کند و »زد و بند« مشخص 
نش��ود تا مورد اعتراض دیگر گروه های اجرایی که به جایی وصل نیس��تند نشود، اگرنه 
چه نیازی بوده نام خودش را حذف کند؟ مگر به نمایش��نامه های ترجمه ش��ده جایزه 
تعلق می گیرد؟ مگر متن های ترجمه ش��ده مورد داوری نمایش��نامه قرار می گیرند؟ یا 
مثلٌا بهترین ترجمه از متون خارجی جزو موارد داوری جشنواره بوده است؟ پس قطعاٌ 
تعمدی بوده تا رابطه گروه اجرایی نمایش »در انتهای گلو« با دکتر نجّار به عنوان داور 

و ذینفع اثر مخفی بماند.
تجرب��ه نگارنده به عنوان یکی از داوران جش��نواره هامون )بخش مردمی( که از نزدیک 
س��ابقه همکاری با هادی حجازی فر متولی برگزاری جش��نواره هامون و امیر موس��ی 
کاظمی به عنوان دبیر جشنواره را در کارنامه خود دارد، در ابتدا به شایعات فوق الذکر 
اهمیتی ندادم، چرا که نه از طرف هادی حجازی فر و نه از طرف امیر موسی کاظمی و 
نه حتی از داوران بخش اول، که هرکدام شان از نام های شناخته شده ای در عرصه تئاتر 
کش��ور هستند و کوچکترین اعمال نفوذ یا حتی سفارشی به داوران بخش دوم )بخش 
مردمی( نشد. بنابراین در ابتدا شایعات فوق را زاییده تخیلات ذهن گروه های اجرایی و 
تئوری توطئه پنداشتم و اینکه عدم دستیابی به جوایز موجب پیدایش و شیوع چنین 

ش��ایعاتی می شود و در کشور ما همیش��ه بازندگان، برندگان را به داشتن رانت و مافیا 
متهم می کنند و چیز جدیدی هم نیس��ت. در مورد دکتر نجاربه دلیل اینکه از نزدیک 
با ایش��ان آشنایی ندارم قضاوتی ندارم اما به ش��خصه موافق این پنهان کاری ها نبوده و 
نیستم، چون شفافیت از بروز شایعات جلوگیری می کند، اما یک مورد باعث شده صحّت 
و سقم شایعات یا بزرگنمایی اتفاقات فوق الذکر را چندان بی راه ندانم و آن هم شنیدن 

صحبت های گروه های اجرایی در مورد نمایش »ناگفته های هشت سال زنانگی« است.
برای خیلی هایشان س��وال پیش آمده، مگر یکی از قوانین حضور در جشنواره هم آغاز، 
شرکت نداشتن در اجرای عموم تماشاخانه ها نیست؟ نمایش »ناگفته های هشت سال 
زنانگی« که دارای سابقه حضور در تماشاخانه های عمومی است، سفارش شده و با اعمال 
نفوذ چه کس��ی پایش به این جشنواره رس��یده است؟ نمایشی که هم جایزه جشنواره 
استانی دارد و هم در سال گذشته در تهران اجرای عموم داشته است، اجازه حضور در 
این جش��نواره را می یابد و حتی جایزه نقش اول زن را به شکل گروهی و دیپلم افتخار 
بهترین کارگردانی و مقام دوم بهترین نمایشنامه را به خود اختصاص می دهد. بر فرض 
نیز با شایس��تگی جایزه را نیز از آن خود کرده باشد، مگر نقض قانون جشنواره صورت 
نگرفته است؟ و نکته عجیب تر زمانی رخ می دهد که مسئولان برگزاری به اعتراض دیگر 

گروه ها به این موضوع اعتنایی نمی کنند.
جایی ک��ه ج��دای از حرف و حدیث هایی ک��ه قابل اثبات هم نیس��تند، اما همین یک 
مورد فوق الذکر رس��ماً س��لامت جشنواره را زیر س��وال برده است و خروجی جشنواره 
)حُس��ن فعلی( هدف های تعیین ش��ده را به محاق کشانده است و مشمول قاعده ضرار 
نیز می شود. هم بی طرفی مجموعه تئاترشهر به عنوان مجموعه ای دولتی زیر سؤال رفته 
و هم گروه های اجرایی نس��بت به بعضی اش��خاص بدَ گمان شده اند. تمرکز گروه های 
اجرایی به جای تولید کار با کیفیت به حاشیه هایی نظیر ارتباط گرفتن با برخی عوامل 
ذینفع برای جشنواره های بعدی مشغول می شود.با این اوصاف جشنواره ای با بودجه ای 
محدود و مس��تقل نقل به مضمون از دبیر جش��نواره که در یک مجموعه دولتی برگزار 
ش��ده، با توضیحات صدرالشرح نه تنها عایدی برای تئاتر کشور ندارد، بلکه از دوره بعد 
به جای رقابت بین گروه های اجرایی صحنه رقابت بین رفقای برگزارکننده خواهد بود. 
تاثیرات منفی گسترده ای بر ذهنیات عوامل اجرایی تئاترها چنان واضح و آشکار است 
که تعدادی از گروه های اجرایی به این نتیجه رسیدند به جای این که به دنبال تولید یک 
اثر با کیفیت بروند به دنبال رایزنی و نزدیکی با تیم داوری و کسانی باشند که به زعم شان 
س��فارش  آنها، برندگان را جابه جا کرده باشد. بعضی از عوامل گروه های شرکت کننده 
دیگر نیز که خود را محق می دانستند دچار سرخوردگی شده اند. از نظرآنها حضورشان 
برای خالی نبودن عریضه بوده و مانند برنامه »هم رفیق« ش��هاب حس��ینی، نقشی جز 
تماش��اگر بودن مهمانان برنامه که از دوس��تان صمیمی یکدیگرند، نداش��تند و در روز 
اختتامیه رفقای جشنواره را به خاطر تقسیم جوایز ایستاده و با شگفتی تشویق کردند.

اگر تأمین مالی کامل این جش��نواره توسط چهره های نام آشنای سینما و تئاتر کشور 
از جمله هادی حجازی فر، س��جاد افشاریان و کیومرث مرادی و دیگران صورت گرفته، 
چرا جشنواره در یک مجموعه دولتی با امکانات دولتی برگزارشده است؟ چرا »هم آغاز«، 

مانند »جشنواره هامون« در یک تماشاخانه خصوصی برگزار نشد؟ 
اگ��ر بر فرض ش��ایعات فوق الذک��ر پیرامون جش��نواره هامون ش��کل می گرفت و آن 
ش��ایعات در عمل نیز اتف��اق افتاده بود، صرفاٌ امری غیراخلاقی در برگزاری جش��نواره 
صورت گرفته بود چرا که همه هزینه های جشنواره توسط بخش خصوصی و بیشترین 
هزینه توس��ط هادی حجازی فر صورت گرفته بود اما جشنواره ای که در یک مجموعه 
دولتی و بهتر بگویم مهمترین مجموعه تماش��اخانه های دولتی کشور برگزار شده باید 
ش��فاف و عاری از تخلف باش��د و در اینجا تخلف محرز است و باید هیئت حقیقت یاب 
از نهادهای بالادس��تی تش��کیل بش��ود و ابعاد موضوعات و ش��ایعات را بررسی کنند و 
 گ��زارش را به نهادهای ذیربط ارس��ال نمایند و در صورت لزوم موارد را اطلاع رس��انی

 کنند.
جش��نواره »هم آغاز« که با اهداف صوابی آغاز ش��د و با تلاشی ستودنی برگزار شد، اما 
رستگار نشد. مع الوصف نگارنده معتقد است با برنامه ریزی دقیق و پیش بینی تمهیداتی 
چند از س��وی کمیته بازرسی، دومین جشنواره »هم آغاز« در صورت برگزاری می تواند 
با برطرف کردن ایرادات و اش��کالات و نیز تغییر و اصلاح رویه گزینش برای شرکت در 
جشنواره و نیز داوری نمایش ها به صورت شفاف و عاری از تخلف، هم جلوی انتشارات 
ش��ایعات و ناملایمات را بگیرد و هم گام مهمی در معرفی جوانان خلّاق و مس��تعد و 

شایسته این مرز و بوم به عرصه تئاتر کشور بردارند. انشاء الله.

 کنکاشی بر رویدادهای تئاتری کشور با درنگی بر یک پدیده نوپا

سه  آغاز
 جشنواره هم آغاز جشنواره ای برای رقابت یا رفاقت؟!

»ممدشاه« امیرخانی و توجه او 
به تاریخ و فرهنگ ایران

آفتاب یزد - گروه فرهنگی: محمدرضا امیرخانی 
در سال ۱۳4۲  در شهر یزد به دنیا آمد. این نویسنده 
در س��ال ۱4۰۰ نمایشنامه رادیویی »ممدشاه« را 
برای رادیو یزد نوشت که در همان سال در رادیو یزد 
ضبط و پخش شد. این نمایشنامه در سال ۱4۰۱ 
برای اجرا روی صحنه تنظیم شد و سیدناصر امامی 
میبدی در بخش مستقیم جشنواره چهل و یکم 
تئاتر فجر آن را در سالن استاد سمندریان تماشاخانه 
ایرانشهر روی صحنه برد. امیرخانی امسال نیز متن 
این نمایشنامه را برای مسابقه نمایشنامه نویسی 
چهل و دومین جش��نواره تئاتر فجر ارسال نمود 
که از بین ۳۷۹ متن نمایش��نامه توانس��ت رتبه 
سوم جش��نواره را از آن خود کند. خلاصه داستان 
»ممدشاه« به زندگی شخصیتی به نام استاد محمد 
بنا بین سال ۱۲۹۰ تا ۱۲۹۳ شمسی می پردازد. وی 
بنایی چیره دست بود و مناره های امیرچخماق )نماد 
یزد( را ساخته است. او به تحریک  مستبدین شهر 
مدعی حکمرانی شده و بیش از چهل روز حاکم یزد 
می شود و به این واسطه او را »ممدشاه« می نامند. 
محمدرضا امیرخانی می گوید: »اگر نویسندگان در 
هنگام نگارش متن نمایش��نامه، تاریخ و فرهنگ 
سرزمین خودشان را در آثارشان به تصویر بکشند از 
مقبولیت بهتری نزد مخاطب برخوردار خواهند شد 
و اینگونه ادای دینی به تاریخ و فرهنگ کشورشان 
نموده اند. ما هم هنوز ناگفته های تاریخی بسیاری 
داریم که می توانیم آنها را در درام ترس��یم کنیم. 
امیرخانی در پایان اظهار امی��دواری نمود که اگر 
عمر کفاف ده��د و خداوند یاریم نماید بعد از این 
نوشتن متن های تاریخی دیگری را در دستور کار 

خود قرار دهم. 

»دوزخ ضحاک« جهانی شد
نشر انگلیسی »مارکوزیا« که پیش از این مجموعه 
رمان های گرافیکی »جمش��ید« و »ارش��یا« به 
نویسندگی اشکان رهگذر را به زبان انگلیسی به 
شکل فیزیکی و آنلاین منتشر کرده بود، در ادامه 
همکاری اش با انتشارات استودیو هورخش کمیک 
»دوزخ ضحاک« را منتش��ر ک��رد. کیاوش جاهد 
پارسا نویسنده و تصویرگر این رمان گرافیکی است 
که با برداشتی آزاد از اساطیر کهن ایرانی نوشته و 
طراحی شده و اشکان رهگذر به عنوان مشاور در 

کنار این پروژه حضور داشته است./صبا

 خبر 

 انتشارات 
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جعل الاشعار

خدا چو صورتِ ابرویِ دلگشــای تو بســت
گشاد کارم را به دســت مدیریتت گره بست

****
ز دســتِ جورِ تو گفتم زِ شــهر خواهم رفت
گفتی برو با مستاجر دیگر قرارداد خواهم بست

****
دیدی که یار، جز سَــرِ جور و ســتم نداشت
مهریه ســتاند و یه پاپاسی هم برایم نگذاشت

****
دیر اســت کــه دلــدار پیامی نفرســتاد
نفرســتاد کلامــی  و  قلــب  و  اســتیکر 

****
کســی که حُسن و خَطِ دوســت در نظر دارد
محقــق اســت نیــت خالص ســازی دارد!

****
دل شکســته حافــظ به خــاک خواهد برد
عمــرش برفــت و کبــاب بنــاب را نخورد

****
مطربِ عشــق عجب ســاز و نوایــی دارد
»معیــن« هم خیــال آمدن به ایــران دارد!

اخبار سلبریتی های خارجی

لئوناردو دی کاپریو شاگرد نانوا شد
در راستای اخبار شوخی با سلبریتی های خارجی تصویری از لئوناردو 
دی کاپریو بازیگر سرشــناس هالیوودی خدمتتان ارائه می گردد که 
طبق شــایعه ها وی به کشــورمان آمده بود و برای تفنن مدتی در 
یک نانوایی بربری مشغول به کار شده! البته این خبر هنوز تایید یا 

تکذیب نشده، اما خدایی چقدر لباس نانوایی بهش میاد!

گپ نیوز 

خبر: وزیر راه: تقریبا هفته ای نیست که برای تامین هواپیما با یک کشور 
خارجی در حال مذاکره نباشیم

ما: واقعا هم پیگیر هواپیما باشند برخی هواپیماها به قدری مستهلک 
شده اند عین پیکان مدل ۵0 شده اند!

****
خبر: تسنیم: بلیت پروازهای داخلی دوباره کمیاب شد
ما: عیبی ندارد با بازار سیاه هیچ چیزی کمیاب نیست!

****
خبر: مدیر کیهان: دستاوردهای کنونی معجزه گون است

ما: برخی سخنان هم معجزه گون است! البته تامین مخارج دو برابر حقوق 
هم معجزه گون است!

****
خبر: مدیر کیهان: گرانی ها تقصیر مسئولین نیست!

ما: کدوم آدم شیر پاک خورده ای گفته تقصیر مسئولانه؟!
***

خبر: آواز خوانی یک مجری تلویزیون روی آنتن زنده سوژه و مورد توجه 
قرار گرفته.

ما: رســانه آقای جبلی در کشف و جذب استعدادها بی نظیر است. این 
رسانه در حال سلبریتی سازیست. این مجری هم با صدای زیبایش بزودی 

سلبریتی می شود قرار داد بعدی اش نجومی تر می شود!
****

خبر: شهردار تهران گفت: قرار است 49 هزار تاکسی برقی تولید داخلی 
به ناوگان تاکسیرانی اضافه شود.

ما: یک چیز بی ربط بگوییم: نمی دانیم چرا یاد سریال قدیمی »مراد برقی« 
و اون اتومبیل آنتیک وی افتادیم!

****
خبر: افزایش تعداد افرادی که زیر خط فقر قرار گرفته اند

ما: این خبر شایعه است کذب است حتی اگر هم درست باشد بساط فقر 
به همت مسئولین برچیده می شود. همه زیرخط فقری ها می آیند روی 
خط فقر، باقی زندگی شــون را به خوبی و خوشی می گذرانند مثل آخر 

قصه های قشنگ!

پیام های مردمی

سلام به آفتاب طنز، چند روز پیش یک چیز خیلی شگفت انگیزی دیدم 
که از حیرت چشــمام از حدقه داشت بیرون می زد. یک نفر را دیدم از 
قصابی بیرون آمد چند کیلو گوشت و چند بسته هم گوشت چرخ کرده 
خریده بود! من که از قدرت خرید این آدم خیلی حیرت کردم اما حیرت 
بیشــترم بخاطر این بود که چقدر هم با افاده راه می رفت فخر فروشی 
می کرد و تو کوچه »دور دور« می کرد. عین اونایی که با خودروی لوکس 
تو خیابون ها دور دور می کنند این بابا با گوشــت های که خریده بود 
دور دور می کرد! به بعضی ها باید گفت: آنقدر دارایی شون و بسته های 

گوشتی که خریدند به رخ مردم نکشند!

خاطرات آدم فضایی

برخی زمینی ها بی ادب اند
یکی از چیزهای بس حیرت انگیز و ناراحت کننده که در سفرم در زمین دیدم 
ناسزاهای بی ادبانه ای بود که برخی زمینی ها هنگام خشم به هم می دادند. 
یک بار در خیابان راه می رفتم که تنه ام ناخواسته به یک فردی خورد. طرف 
کلی ناسزا نثارم کرد. البته من در آن موقع معنی ناسزاها را نمی دانستم و 
بی خیال شدم که بروم اما وی گفت: چه بی وجودی که ناسزا بارت کردم 
صدات درنیومد! ایستادم با نرم افزار ترجمه ام کلمات وی را ترجمه کردم 
فهمیدم وای چه حرفهای زننده و ناجوری زده؟ خشمگین شدم از نرم افزار 
حمله ای خود که یکی از آن اشعه لیزر است اشعه ای به سمت وی ارسال 
کردم و پرتش کردم روی زمین، می خواستم حسابی گوشمالی اش بدهم اما 
از خیرش گذشتم چون من برای دعوا به سیاره زمین نرفته بودم. بدجور به 
زمین زده بودمش. نمی تونست از زمین بلند بشه. دستشو گرفتم بلندش 

کردم سراپا شد و با ملایمت گفتم: بی ادب نباش!

پیامک تبلیغاتی

سراغ آدم ناشی نرو
برای من پیامک آمد: »ســراغ ناشی نرو کارو به حرفه ای بسپار. نظافت 
منزلت را به حرفه ای ها بسپار« پیش خودم گفتم: چه کار محیر العقولی 
می خواهنــد بکنند که آنقدر دم از حرفه ای هــا میزنند؟ چون نیاز به 
نظافتچی حرفه ای داشتیم با آن ها تماس گرفتم سر مبلغ هم به تفاهم 
رسیدیم و حرفه ای ها آمدند نظافت منزل کردند اما بیش از آنچه نظافت 
کنند خرابکاری به بار آوردند چند تکه از وسایل چینی مان را شکستند. 
چند زخم هم بــه دیوارهای اتاق ایجاد کردند که انگار زخم به دلم زده 

باشند. تازه حرفه ای بودند ناشی بودند چه می کردند؟!

تصویر روز

بسیار  کار  کارگران  برخی 
ســخت و مخاطره آمیزی 
دارند. به قدری کارشــان 
خطرناک اســت که شاید 
بدلکاران سینما هم جرات 
چنین کارهایی نداشــته 
باشــند. مثل کارگری که 
برای کوتاه کردن شاخه های 
درخــت از روی تنه لرزان 
یک درخت بالا رفته. ببینید 
و  هیجان انگیز  لحظه  چه 

خطرآفرینی است؟

آگهی گمشده

چندی پیش رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران در انتقاد به 
سفر طولانی مدت مدیرعامل مترو به چین گفت: مدیرعامل این شرکت ده 
روز است در کشور چین است و عملا نظارتی در این خصوص وجود ندارد . 
چیزی نمانده بود اعلام کنند: این مدیر مدتی است از خانه خارج شده از 
کشور هم خارج شده اما هنوز برنگشته! از یابنده وی خواهشمندیم از وی 

اطلاع رسانی کند یک خانواده را از نگرانی در بیاورد و مژدگانی بگیرد!

دیالوگ جعلی 

ریک: برای من سواله که واقعا ارزشش را داره که به خاطر اون می جنگید؟
ویکتور لیزلو: مثله اینه که تو از من بپرسی که چرا نفس می کشیم. ما اگه 

تو جنگ اقتصادی نجنگیم از گرسنگی می میریم!
کازابلانکا - مایکل کورتیز

روزنامه جوان: در این روزهای منتهی به انتخابات، بخشی از نمایندگان مجلس برای جلب نظر شهروندان حوزه انتخابیه خود 
بدون ملاحظه کاستی های ساختاری جامعه تیغ تیز نقد خود را به روی دولت می کشند

نمایندگان مجلس: فیلم فارسی زیاد دیدید 
وگرنه ما مثل برخی بچه های آب منگل 

گردآورنده: امیرحسین ذاکریتو فیلم »قیصر« نیستیم اهل تیزی کشیدن نیستیم!

طنز

خداحافظی از گوشت به علت گرانی!
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آفتاب یزد: وقتی حسن روحانی عازم یزد بود با تیتری درشت نوشتیم: »آقای روحانی؛ در 
سفر به یزد وعده ی آب و اشتغال ندهید!« خودمان ندیدیم و نشنیدیم ولی از قول این و آن 
شــنیدیم تیتر آفتاب یزد رئیس دولت اعتدال را عصبانی کرده است، دلیل عصبانیت آقای 
روحانی را متوجه نشــدیم اما نتیجه ی هشدارمان به آقای رئیس جمهور را به خوبی لمس 

کردیم زیرا نه آب محقق شد، نه اشتغال!
حالا خبر رسیده سیدابراهیم رئیسی قرار است یکراست از آنکارا راهی یزد شود و لابد در این 
سفر، جولان رسانه های حامی اجازه نخواهد داد تا بسیاری از معضلات و کمبودها دیده شود 
و چون می دانیم این سفر نیز مثل تمامی سفرهای انجام شده از دولت احمدی نژاد به بعد، بعُد 
رسانه ای آن از واقعیت ها پیشی خواهد گرفت با تیتری درشت، تنها به طرح ۳ سؤال بسنده 

می کنیم:
- آب انتقالی چادرملو به یزد در کجا مصرف می شود؟

- انتقال آب از دریای عمان به یزد در چه مرحله ای است؟!
-آیا حفاظت از کویر پرنعمت برای دولت ســیزدهم مهم است یا شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو همچنان پسآب بسیار خطرناک آب شیرین کن ها را در کویر رها می کند تا هم آب از 
سفره های زیرزمینی برداشت کند و هم سفره های آب زیرزمینی را نابود کند و کویرنشینان را 

در آینده با این روند فراری دهد؟
عادت به پرســیدن داریم و توقعی برای پاسخ شنیدن نیز نداریم اما رسالت رسانه ای به ما 
می گوید در همان مسیری گام برداریم که باید، که وظیفه ایجاب می کند خواه تأثیر داشته 

باشد، خواه بی تأثیر باشد!

< استان یزد تشنه است و آلوده!
می دانیم پرسش های مهمتری باید مطرح می کردیم، مهم تر، تعیین کننده تر و شاید جزئی تر، 

اما آن ۳ سؤال را با فکر انتخاب کردیم زیرا تا تکلیف آب انتقالی به یزد )چه آن که می گویند 
آورده اند و نمی دانیم کجا و چگونه مصرف می شود و چه این که گفتند می آورند و هیچ گزارش 
کاری ارائه نمی دهند!( معلوم نشــود، چک و چانه زدن بر سر باقی مباحث وقت تلف کردن 

است؛ لاکچری سازی را می توان تحمل کرد اما تشنگی و آلودگی هوا و کویر پرنعمت نه!
در یک کلام، استان یزد علی رغم ثروتمندی و برخورداری از مواهب معدنی فراوان، اینک با دو 

مسئله ی خیلی مهم دست و گریبان است؛ تشنگی و آلودگی.
استان یزد طی قرن ها، همیشه تشنگی را مثل سایه همراه داشته است اما آلودگی، هدیه ی 
صنایعی است که علاوه بر پرآبخواه بودن، آلودگی را به کام تشنه ی مردم یزد گره زده اند و 
در کنار این تشــنگی را تشدید کردن و آلودگی را به مردم تحمیل کردن، حالا برداشت ها 
از ســفره ی آب های زیر زمینی و تبدیل کویر به شــوره زار نیز مزید بر علت شــده است و 
برداشت کنندگان به دولت هم پاسخگو نیستند حال معلوم نیست دولت این وسط در این 

خصوص چه کاره است؟
کاری به نهضت ملی مسکن و لاکچری سازی، کاری به تبعیض آشکار در جانمایی مسکن های 
در حال احداث برای مردم و برای دولتی ها، کاری به ســرعت پروژه های دولتی و ســرعت 
پروژه هایی که برای مردم می ســازند نداریم که هرچه باید بنویسیم، نوشتیم و آن چه باید 
می فهمیدیم را فهمیدیم. علی الحساب آقای رئیسی تکلیف آبی که می گویند به یزد رسید 
و آبی که خواهد رسید را روشن کند باقی سؤالات را وکالت می دهیم به تاریخ تا از کابینه و 

نمایندگان دولت در یزد بپرسد، پرسیدنی سخت و تلخ!

آفتاب یزد: احتمالا دولت در حال تست جامعه در موضوع حیاتی بنزین است.مسئولان 
از یکسو می دانند ادامه روند موجود در حوزه انرژی و سوخت ممکن نیست و هرچه زودتر 
باید تدبیری اندیشید اما از ســوی دیگر مسجل است که مسائل اقتصادی و مشکلات 

معیشتی امکان تصمیم گیری در این مورد را با ریسک های فراوان روبرو کرده است.
از همین رو است که احتمالا کارشناسان و تئورسین های اقتصادی دولت در حال تست 
گزینه های موجود برای رفع این بن بست با کمترین هزینه ممکن هستند. به نظر می رسد 
اقدام جدید دولت در کاهش سهمیه بنزین آزاد یا همان ۳ هزار تومانی از 150 لیتر به 
100 لیتر که حاشیه های فراوانی به دنبال داشته در همین راستا است. در واقع همینطور 
که برخی نمایندگان مجلس گفته اند این ها مقدمه چینی برای گران کردن بنزین است 

همان موضوعی که امری محتوم است.
اما همانطور که گفته شــد این تصمیم جدید بنزینی باعث ایجاد دردسرهای فراوانی 
برای مردم شده است. برای مثال کسانی که پیمایش زیادی با خودروهای شخصی خود 
دارند مشخص نشده باید به دنبال چه راهکاری باشند.زیرا در تمام جایگاه های عرضه 
بنزین کارت سوخت به اندازه کافی وجود ندارد و اگر فردی سهمیه اش به اتمام رسیده 
باشد نمی داند باید چه کند.حال تصور کنید این فرد در بین راه و جاده های بین شهری 
باشد.بنابراین دولت تصمیم محدود کننده ای اتخاذ کرده بدون آنکه راه حلی کنار آن 
بگذارد.یعنی حداقل ترین کار این بود که دولت اعلام کرد اگر کســی تحت شرایطی 
مجبور شد از سهمیه 100 لیتر بنزین آزاد خود بیشتر استفاده کند می تواند با هزینه 

بیشتر چنین نماید.
ضمن آنکه وقتی دولت در حال اتخاذ چنین تصمیمی بود باید ابتدا نگاهی به عملکرد 
وزارت راه و شهرسازی خود می داشت!زیرا این وزارتخانه در زمینه تامین بلیط اتوبوس، 
قطار و هواپیما بد عمل کرده که بسیاری از مردم مجبور هستند با خودروهای شخصی 
 خود به مســافرت بروند.این یعنــی یک تصمیم جزیره ای غلط که ســبب عصبانیت 

مردم می شود.
البته مســئولان اعلام کرده اند سهمیه بنزین آزاد کارت های شخصی با هدف مقابله با 
قاچاق سوخت کاهش پیدا کرده و همزمان میزان ذخیره بنزین یارانه ای در کارت سوخت 
خودروی شــخصی نیز از ۹ ماه به ۶ ماه رســیده است؛ اما سوال این است آیا این کار با 

قاچاق مقابله می کند؟
گفتنی است این تصمیم تا قبل از اطلاع مردم از واقعه و پیگیری رسانه ها، اعلام نشده 
بود و همین مسئله به تقویت شایعاتی مبنی بر کاهش قریب الوقوع سهمیه بنزین یارانه ای 
و حتی گران شــدن آن منجر شد؛ شایعاتی که از اساس تکذیب شده اند. در این میان، 
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس می گوید: این تصمیمات روی مصرف اثری ندارد و 

فقط مردم را به زحمت می اندازد.

جعفر سالاری نسب، مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی با تأیید تغییراتی در نظام 
سهمیه بندی سوخت، گفته است: از ابتدای بهمن ماه، سهمیه بنزین آزاد در کارت های 
ســوخت شخصی از 150 به 100 لیتر کاهش پیدا کرده و همزمان میزان ذخیره سازی 
بنزین در کارت شخصی نیز که در دوره کرونا به واسطه محدودیت های تردد به 5۴0 لیتر 
)معادل سهمیه ۹ ماه( افزایش پیدا کرده بود، دوباره به ۳۶0 لیتر )معادل سهمیه ۶ ماه( 

کاهش یافت.
او با تأکید بر اینکه هیچ گونه تغییری در سهمیه و قیمت بنزین سهمیه ای انجام نخواهد 
شد، درباره چرایی کاهش سهمیه بنزین آزاد، گفته است: رصد کارت های سوخت شخصی 
نشان می دهد که فقط ۳5 درصد خودروها از سهمیه آزاد استفاده می کنند و ۶5 درصد 
آنها مصرف کننده بنزین ســهمیه ای هستند؛ بر این اساس برای جلوگیری از مهاجرت 
کارت های ســوخت با هدف قاچاق بنزین، تصمیم گرفته شد سهمیه آزاد به 100 لیتر 
کاهش یابد.به عقیده سالاری نسب، با این راهکار، تا حدی پرمصرف ها مدیریت می شوند.

برآوردهای غیررسمی، مجموع قاچاق بنزین و گازوئیل از ایران را حدود 15 میلیون لیتر 
در روز برآورد می کنند که با توجه به قیمت واقعی این فرآورده ها در کشورهای همسایه 
و بازارهای جهانی، از محل این قاچاق سالانه حدود ۴ میلیارد دلار خسارت به کشور وارد 

می شود.
شرکت پخش فرآورده های نفتی، دلیل اعمال محدودیت جدید برای سهمیه بنزین آزاد در 
کارت های سوخت را مقابله با قاچاق عنوان می کند درحالی که با توجه به آمارهای مربوط 

به کشفیات قاچاق سوخت، موفقیت این راهکار با تردیدهای جدی مواجه است.

براساس اظهارات امیرمحمد پرهام فر، معاون دفتر پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا، 
کشــفیات بنزین قاچاق در ســال 1۴00 حدود ۴۲1 هزار لیتر بوده که در سال 1۴01 
به حدود یک میلیون و 5۴ هزار لیتر رســیده است. این کشفیات گرچه با رشدی ۲50 
درصــدی مواجه بوده؛ اما کل آمار ســالانه آن فقط معادل یــک پانزدهم قاچاق روزانه 
ســوخت در ایران است. سؤالی که همواره مطرح می شــود این است که آیا این حجم 
 عظیم از ســوخت از طریق نازل پمپ بنزین و باک خودروها مهیای قاچاق می شــود یا 

از مسیری دیگر؟
شــرکت پخش فرآورده های نفتی درباره سرنوشت کارت هایی که قبل از اجرای قواعد 
جدید، 5۴0 لیتر ذخیره داشته اند سکوت کرده؛ اما در فضای مجازی برخی از شهروندان 

مدعی شده اند که ذخیره 5۴0 لیتری آنها به ۳۶0 لیتر کاهش پیدا کرده است.
پیگیری  برخی رسانه ها حاکی از این است که سیاست کاهش ظرفیت ذخیره سازی در 
کارت سوخت از آذرماه اجرایی شده و از همان ماه کارت هایی که بیش از ۳۶0 لیتر ذخیره 
داشتند، مشمول واریز سهمیه ماهانه نبوده اند؛ اما در آن دوره ذخیره کارت هایی که 5۴0 

لیتر بنزین داشتند، تغییری نکرده بود.
هنوز سرنوشت کارت هایی که 5۴0 لیتر ذخیره داشتند مشخص نیست؛ اما طبق اعلام 
شــرکت پخش، از ابتدای بهمن ماه به بعد، اگر کارت سوختی ۳۶0 لیتر سهمیه بنزین 
1500 تومانی داشته باشــد، تا زمانی که میزان ذخیره آن به کمتر از ۳۶0 لیتر برسد، 

سهمیه جدید به آن تعلق نمی گیرد.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با تأکید بر اینکه این تغییرات بنزینی، تصمیم خود 
دولت بوده و هیچ هماهنگی با مجلس انجام نشــده اســت، گفته است: این تصمیمات 
احتمالاً برای کاهش مصرف گرفته شده اما به نظر من جز اینکه مردم را به سختی بیندازد 

هیچ اثری ندارد.
مصطفی نخعی افزود: راهکارهای حل مشــکلات حوزه بنزین کاملاً مشخص است اما 

اراده ای برای اجرای آنها باید باشد که متأسفانه وجود ندارد.
او با بیان اینکه تغییرات تک بعدی در نظام توزیع بنزین قادر به حل مشکلات این حوزه 
نیست، گفته است: زنجیره وابسته به یارانه انرژی بسیار گسترده است و نمی توان مثلاً با 
تغییر شیوه سهمیه بندی بنزین از خودرو به فرد یا کاهش سهمیه و... آن را اصلاح کرد. 
چه بسا این طرح ها نه تنها کمکی به رفع مشکل و بهبود وضعیت معیشت مردم نخواهد 

کرد، بلکه منجر به اتفاقاتی نظیر رشد تورم نیز خواهد شد.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس، درباره راهکارهای حل وفصل مسائل حوزه انرژی و 
بنزین، تأکید کرده است: برای مدیریت بنزین باید مجموعه ای از اقدامات موازی را انجام 
دهیم که سیاست های قیمتی سهمیه ای فقط بخشی از این مجموعه هستند و بخش 

عمده اصلاحات مربوط به سیاست های غیرقیمتی خواهد بود. 

بهانه ای برای ارادت به پیشگاه نام پدر
ادامه از صفحه اول:

... در آوردگاه ســخت زندگی آهسته و پیوسته گام برداشته است و بس که چاله های 
روزگار، پاهایش را آزار داده اند، پشتش کمی خمیده است تا شکوه تلاشش عیان شود 

او که سالیان سال ایستاده بود در زمان چون کوه!
یادش بخیر آن روزگاران کودکی که هرگز فراز و فرود زندگی برایمان معناپذیر نبود و 
او به تنهایی در آوردگاه زندگی می جنگید و یکه و تنها چون سربازی دَم مرز خواب را 
به تمسخر می گیرد و شب و نیمه های شب عرصه تلاش او می گردد برای امرار معاش.

هنوز هم وقتی دستانش را با وجود لرزشی روی شانه ها حس می کنم به اعجاز صفای 
حضورش عزم ایستادن در مقابل مشکلات را مجددا در می یابم.

او که بار سنگین زندگی را بر دوش می گذارد و یاعلی گویان، خستگی را خسته می کند 
گرچه امروز خود به عصایی تکیه کرده است.

حیف که روزگاران، یواشکی و دور از توجه ما، غبار سپید گذر عمر را بر موهایش نهاده 
و چون نقاشی زبِردست بر پیشانی اش کلی چین و چروک کشیده است.

کاش می شد که چرخ فلک را متوقف می ساختیم.
او که زودتر از بامداد تا گذشــته از شامگاه خویشتن را وقف خانواده می سازد و سال ها 
برای ایجاد بستر آرامش افق را می کاوید، افسوس که نور چشمانش، وثیقه این معامله 

می گردد!
حیف و هزاران افسوس که تا عصایی دستش نگرفت، نفهیمدم که سرنوشت، جوانی از 

او ربوده است، اویی که هرگز از گلایه ها نمی گوید!
ققنوســی آسمانی که به شکرانه وجودش، خانواده ای گرم و آرام و باصفا، قدرت حیات 

می یابد، کم می گویید اما دلش مملو از رازهای زندگیست!
گاه تو را به شعری میهمان می کند مملو از پند روزگار.

هنوز وقتی صدای لرزانش پشت گوشی حال و روزت را می کاود، دلت را مملو از آرامش 
می سازد.

آری فرق نمی کند که تو را دکتر یا مهندس یا خلبان یا وکیل صدا کنند در پیشگاه او 
نام کوچک توست راز و رمز این حیات!

پدر و مادر زیباترین نقاشــی مهربانی پروردگارند و چه حسی خوبی خواهد بود که به 
پاس آن همه مهر و تلاش، عصایشان باشیم و نماز عشق را به دعایشان، اقامه داریم.

خدایا این تجلی مهر و مهربانی را تو خود حافظ باش.
ارادت قلم و جان قلم به تو که مروج مردانگی اندیشه ام هستی.

عیدتان خجسته باد

نقره داغ لوکس سواران با مالیات
ادامه از صفحه اول:

مدیر کل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی گفته؛ از خودروهای لوکس و گران قیمت 
تاکنون هزار و ۳00 میلیارد تومان مالیات وصول و به حساب خزانه واریز شده و برای سال 
1۴0۲ نیز دو هزار و ۸00 میلیارد تومان مالیات خودروهای لوکس محاسبه شده است. 
در سال های 1۴00 لغایت 1۴0۲ یعنی در سه سال در قانون بودجه پایه جدید مالیاتی 
تحت عنوان اخذ مالیات از خانه و خودروهای گران قیمت پیش بینی شد و سازمان امور 
مالیاتی مکلف شد با توجه به اطلاعاتی که از سایر دستگاه های ذیربط در اختیار سازمان 
امور مالیاتی قرار می گیرد به محاسبه، مطالبه و وصول مبالغ مالیات مربوطه با عنایت به 
قانون بودجه اقدام کند. مبنای محاسبه مالیات بر خودروهای گران قیمت در سال 1۴00 
برای خودروهای لوکس فرد و افراد تحت تکفل عدد بالای یک میلیارد تومان بود، اما در 
ســال 1۴01 هر خودروی بالای یک میلیارد تومان مشمول خودروهای لوکس شد و در 
سال 1۴0۲ با توجه به قانون بودجه خودروهای بالای سه میلیارد تومان مشمول مطالبه 

مالیات خودروهای لوکس شد. با توجه به اینکه حکم قانون و آیین نامه به صراحت مشخص 
کرده بود افرادی که به موجب برگه سبز خودرو در ابتدای هر سال مالک آن وسیله نقلیه 
باشند مشــمول پرداخت این مالیات می شوند، بنابراین اطلاعات از فراجا دریافت شد و 
محاسبه مالیات برای سال 1۴00 تعداد ۳۷0 هزار خودرو، برای سال 1۴01 تعداد ۲۶۴ 
هزار خودرو و برای 1۴0۲ به تعداد 1۶۳ هزار خودرو رســید. محاســبه دو هزار و ۸00 
میلیارد تومان مالیات خودروهای لوکس در ســال 1۴0۲مجموعا برای سال 1۴00، دو 
هزار میلیارد تومان و برای سال 1۴01 دو هزار و ۲00 میلیارد تومان و برای سال 1۴0۲ 
مجموعا دو هزار و ۸00 میلیارد تومان مالیات خودروهای گران قیمت و لوکس محاسبه 
شد و به اطلاع مالکان رسیده است تا به موقع به پرداخت آن اقدام کنند. برای سال های 
1۴00 و 1۴01 حدود هزار و ۳00 میلیارد تومان مالیات متعلق به خودروهای لوکس را 
سازمان امور مالیاتی وصول و به حساب خزانه واریز کرد. بقیه آن به این دلیل هنوز وصول 
نشده است که دیوان عدالت اداری رای را صادر کرد مبنی بر اینکه مطالبه مالیات باید در 
مراجع هیئت های حل اختلاف بدوی و تجدیدنظر هم قابل رسیدگی باشد و سازمان امور 
مالیاتی نسبت به صدور برگه مطالبه جدید اقدام کرد و این مبالغ به افرادی که تاکنون 

اقدام به پرداخت نکردند ابلاغ می شود. پس از ابلاغ در صورتی که قطعیت پیدا کند این 
مالیات، بلافاصله از طریق فراجا و دفاتر اسناد رسمی میزان بدهی مالیات قطعی در اختیار 
آن ها قرا می گیرد و از نقل و انتقال این خودروها به واســطه وجود مالیات قطعی شــده 

جلوگیری خواهد شد.
همچنین با توجه به اینکه قانون این اجازه را داده است اگر لازم باشد نسبت به برداشت از 
حساب های بانکی افرادی که مالیات معوقه خود را پرداخت نکرده اند هم اقدام خواهد شد. 
برای سال 1۴0۲ مالکان خودروها تا پایان بهمن ماه فرصت خواهند داشت نسبت به واریز 
مبالغ مالیات خود در مورد خودروهای گران قیمت اقدام کنند و بنابراین تا بهمن ماه که 
فرصت قانونی است و در مورد رقم وصول مالیاتی خودروها نمی توان اظهار نظری داشت. 
در سال 1۴00 و 1۴01 این نرخ پلکانی بود تا یک و نیم میلیارد تومان مشمول یک درصد 
نسبت به مازاد یک و نیم میلیارد تومان محاسبه شد و از یک و نیم تا سه میلیارد سه درصد 
نسبت به مازاد یک و نیم میلیارد و به همین ترتیب پلکانی افزایش داشت، اما برای سال 
1۴0۲ این عدد ثابت بود و بالای سه میلیارد تومان نسبت به ما به تفاوت سه میلیارد بیشتر 

یک درصد مالیات محاسبه خواهدشد.

7گزارش

1۷۴۲- اوایل پیــروزی انقلاب و حتی 
زمان جنگ به کارمندان ســکه عیدی 
می دادند. ولی حالا بــا توجه به تورم و 
گرانی های مشقت بار حتی میزان عیدی 
را هم اعلام نمی کنند! /سیدی-بازنشسته 

از تنکابن
? مهربانی و احترام به والدین؛ احترام 
والدین یکی از مســائل بســیار مهم و 
باارزش اســت که در بسیاری از روایات 
توســط بــزرگان دین بــه اهمیت این 
موضوع اشــاره شــده اســت. کسی که 
احترام پــدر و مادر خــود را نگه ندارد 
و بــا عصبانیــت و صدای بلنــد با آنان 
صحبــت کند، نه تنهــا در آخرت مورد 
عذاب خدای سبحان واقع می شود، بلکه 
در دنیا هم هیچ از زندگی خود ســود و 
بهره ای نخواهد برد. مهربانی و احترام به 
والدین ضرورتی اجتناب ناپذیر اســت و 
رعایت آن از سوی فرزندان الزامی است. 

/محمد سبحان میرزاخانی
? ســابق درمانگاه مرکزی فرهنگیان 
واقــع در خیابــان امام خمینــی )ره(، 
بوفه و دســتگاه کپی داشت، بیماران و 
همراهان به راحتی می توانستند از بوفه 
خریــد کنند و از مدارک مورد نیاز کپی 
تهیه کننــد. بنا به دلیــل نامعلوم بوفه 
جمع آوری و این تصمیم توسط روسای 
ســابق گرفته شد و مراجعان و کارکنان 
را با مشــکلات فراوانی مواجه ساخت. از 
رئیس جدید این مرکز تقاضای رسیدگی 
و راه اندازی دو باره بوفه و دســتگاه کپی 

داریم. /علی. ف، از تهران
? پیاده رو حد فاصل میدان حسن آباد- 
پایانــه فیــاض بخــش بــه پارکینگ 
موتورسیکلت و ابزار و یراق تبدیل شده 
و در آمد و شــد رهگذران اختلال ایجاد 
می شود. از عوامل ســدمعبر شهرداری 
بازگشــایی  تقاضای  منطقه1۲  ناحیه۲ 

محل را دارم. /علی کلاته از تهران
? بیــکاری و اعتیــاد پیــش درآمد 
بزهــکاری و معضل اجتماعی در جامعه 
کنونی اســت. چرا صدا و ســیما درباره 
این گونه مســائل اطلاع رسانی بیشتری 

نمی کند؟ /مجتبی حسینی
در  مــرد  دستفروشــان  حضــور   ?
بانوان اســت،  واگن هایی که مخصوص 
نارضایتی مسافران را به همراه دارد. لطفا 
مسئولان مترو به این موضوع رسیدگی 

کنند. /بهار فتح اللهی از تهران
? وحید شیخی: میزان سهمیه بنزین 
دولتی به تاکسی ها در تهران پایین است 
و رانندگان مجبورند بنزین با قیمت آزاد 
تهیه کنند. از مسئولان ذیربط تقاضای 

افزایش آن را داریم.
? هلیا صبوری: بسیاری از مستاجران به 
علت گرانی و اجاره خانه از تهران به پردیس 
کوچ کردند و کارگران و کارمندانی که در 
تهران شاغل هســتند، برای رفت و آمد 
از پردیس به تهران و بازگشت مشکلات 
فراوانی تحمل می کنند. ساکنان پردیس 
دقیقا چه وقت صدای بوق راه اندازی مترو 

را خواهند شنید؟
? علی از تهــران: هر ماه برای دریافت 
دارو به درمانگاه شعبه1۹ تامین اجتماعی 
مراجعه و از دســتگاه نوبت دهی، نوبت 
می گیرم. شنبه مورخه ۳0 دی مراجعه 
کردم، به علت ازدحام بیماران، نتوانستم 
حضــوری نوبت دریافت کنــم. به دلیل 
افزایش بیماری و گرانی ویزیت پزشکان 
و دارو، پایین بودن حقوق بازنشستگان و 
بیمه شدگان، مردم مجبورند به این گونه 
مراکز دولتی مراجعه کنند و برای درمان 
بیماری و تهیه دارو، وقت مفیدشان در 

سالن انتظار هدر می رود.
? مجید کاشی از تهران: یکی از دلایل 
ترافیک سنگین و آلودگی هوا در خیابان 
شوش، موسسه های باربری در این محل 
هســتند. انتقال آن ها به حاشیه تهران 
موثرتریــن راه و خدمت به کاســبان و 

ساکنان و رهگذران است.
? خســته از وعده؛ مردم به ویژه اقشار 
حقوق بگیر و بازنشستگان سال هاست 
گرانی و مشــکلات اقتصادی و معیشتی 
را تحمل می کنند، از وعده های تکراری 

خسته اند. /هادی
لحظه شــماری می کنیم  ? شــب ها 
صفحــات پی. دی. اف روزنامه را ببینیم 
بلکه مطالب ارسالی خود و بقیه دوستان 
و نویســندگان را مطالعــه کنیــم و به 
اشتراک بگذاریم، اما برخی نویسندگان 
خوش ذوق با نوشــتن گزارش طولانی 
)یــک صفحه و نیــم(؛ مورخه ۲۸ دی، 
ضمــن این که مطالعــه چنین حجمی 
از گــزارش از حوصلــه مخاطبان خارج 
اســت، این فرصت را از بقیه دوســتان 
که در انتظار چاپ مطالب شان هستند، 

می گیرد. /علی از تهران
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در سفر قریب الوقوع و احتمالی رئیس جمهور به یزد

رئیس جمهور در سفر به یزد به این ۳ سوال پاسخ دهد؛
|  آب انتقالی چادرملو به یزد در کجا مصرف می شود؟

|  انتقال آب از دریای عمان به یزد در چه مرحله ای است؟!
|  آیا حفاظت از کویر برای دولت مهم است 

     یا چادرملو همچنان پسآب آب شیرین کن ها را در کویر رها می کند؟
پاسخ به لاکچری سازی ها و نهضت ملی مسکن و... بماند برای بعد

گزارش آفتاب یزد از کاهش ناگهانی سهمیه آزاد بنزین

آقای دولت! در حال تست مردم هستید یا عصبانی کردن آنان؟

می دانیم پرسش های مهمتری باید مطرح می کردیم، 
مهم تر، تعیین کننده تر و شاید جزئی تر، اما آن ۳ سؤال 
را با فکــر انتخاب کردیم زیرا تا تکلیف آب انتقالی به 
یزد )چه آن که می گویند آورده اند و نمی دانیم کجا و 
چگونه مصرف می شود و چه این که گفتند می آورند 
و هیچ گزارش کاری ارائه نمی دهند!( معلوم نشــود، 
چک و چانه زدن بر سر باقی مباحث وقت تلف کردن 
است؛ لاکچری سازی را می توان تحمل کرد اما تشنگی 

و آلودگی هوا و کویر عزیز و پرنعمت نه!



آفتــاب یزد- گــروه شــبکه: در یکی از 
میزگردهای شــبکه خبر، احمد مجدزاده 
و صــادق درودگر مقابل هم نشســتند تا 
درخصــوص ورود زنان به ورزشــگاه های 
فوتبال صحبت کنند. فارغ از بهانه همیشگی 
برای حضور  زیرساخت ها  نبود  در خصوص 
زنان در ورزشــگاه که از سوی مجدزاده به 
عنوان کارشــناس صدا و سیما مطرح شد، 
ادعای عجیبی را او نیز در این باره مطرح کرد 
که بسیار مورد توجه قرار گرفت. او مدعی 
شد: »در آلمان کارخانه مشروب سازی لوله 
کشیده تا ورزشگاه؛ تا تماشاچی ها مشروب 
بخورند! در آمریکا و خیلی از کشورها سرو 
مشــروب الزامی اســت!« البته این گفته 
مجدزاده با مخالفــت صادق درودگر همراه 
شــد و گفت: »باوجودی کــه بیش از ۳۰ 
کشور و ورزشــگاه خارجی را دیده، اصلاً با 
چنین لوله کشی ای روبه رو نشده است.« اما 
آنطور که رســانه ها نوشته اند؛ واقعیت این 
است که در ورزشــگاه گلزن کرشن آلمان 
که ورزشــگاه خانگی باشگاه شالکه است، 
چنین امکانی فراهم شــده است. توضیح 
بیشــتر اینکه در ورزشگاه خانگی شالکه، 
خط لوله ای در سراســر ورزشگاه کشیده 
شده تا نوعی نوشیدنی الکلی برای هواداران 
فوتبال سرو شود. البته دسترسی این لوله ها 
فقط برای مغازه های اطراف ورزشگاه است 
و مســتقیماً هوادارها نمی توانند تماسی با 
آن داشته باشند. نکته قابل توجه این است 
که خرید مشــروبات الکلی فقط تا پیش از 
شروع مســابقه انجام پذیر است و با شروع 
ندارند مشروبات  مســابقه، هواداران حق 
الکلی خریداری کنند. گفتنی است چنین 
امکاناتی در ســایر ورزشــگاه های آلمان 
وجود ندارد و لوله کشی ای نیز اطراف یا زیر 
ورزشگاه ساخته نشده است. اما قسمت تلخ 
ماجرا اینجاست که این آقای کارشناس تمام 
زیبایی های فوتبــال را که دنیا به آن اذعان 
دارد نادیده گرفتــه و برای مخالفتش برای 
حضور زنان در ورزشگاه چنین ادعای خلاف 

واقعی را بیان کرده است.

< تقبیح فوتبال در صداوسیما
اما در انتقاد به این اظهارات، خبر ورزشــی 

کارشناسی  »برنامه های  اســت:  نوشــته 
صداوسیما این روزها دوران عجیبی را سپری 
می کند. کارشناسانی مورد اقبال این سازمان 
درباره  با حرف هایشان  که  واقع شــده اند 
ورزشگاه های دنیا و الزام مصرف مشروبات 
الکلی، داد ســخن سر می دهند. مقابل این 
کارشــناس یکی از مدیران قدیمی فوتبال 
ایران قرار گرفته بود که سرش بابت آن چه 
آقای کارشناس درباره لوله کشی مشروبات 
الکلی در ورزشــگاه های دنیا ادعا می کرد، 
سوت کشید. برای پاسخ گویی به فردی که 
از تمام زیبایی های فوتبال )که در همه جای 
دنیای به عنوان یک پدیده اجتماعی تحسین 
می شود( به همین اندازه می فهمد و برداشت 
می کند، زبان قاصر است. در منطقه ای که ما 
زندگی می کنیم، قطر و عربستان را داریم و 
به عبارت بهتر کشورهای حوزه خلیج فارس 
از سکانداران احداث ورزشگاه های بزرگ و 
مدرن و ترویج فوتبال در کشورهای اسلامی 
خود هســتند. در منطقه ای که ما هستیم، 
قطر ظرف ۲ ســال میزبان رقابت های جام 
جهانی و جام ملت های آســیا می شــود و 
اروپایی  تیم های  بزرگترین  از  عربســتان 
میزبانی می کند؛ آن هم در ورزشگاه های فوق 
مدرن که خبری از این لوله کشی های مورد 
ادعای آقای کارشناس نیست. ما در دورانی 
به ســر می بریم که فوتبال نه از جنبه الزام 
در مصرف مشروبات الکلی که به عنوان یک 

پدیده اجتماعی بزرگ از آن یاد می شــود. 
ما در قرن و زمانی زندگی می کنیم که همه 
کشورهای پیشرفته از فوتبال به عنوان یک 
ابزار اجتماعی که منجر به شادی یک جامعه 
می شود، بهره برداری می کنند. تقبیح فوتبال 
و شــادی هایی که از درون آن می جوشد و 
نازل کردن یک بحث ســاده در این حد که 
ورزشگاه ها را به لوله کشی مشروبات الکلی 
ناآگاهی  و  بی اطلاعــی  از  کرده اند،  مجهز 
با  کارشناس صداوسیما است که متاسفانه 
اعتماد به نفسی عجیب در این باره سخن 
می گوید. همه قشنگی های فوتبال را نادیده 
می گیرند، تمام شــور و حرارتی که فوتبال 
در جامعــه ایجاد می کنــد را نمی بینند و 
چسبیده اند به مسائل کوچک و بی اهمیت... 
این که آن ها دنبال چه هستند بر ما پوشیده 
است. شاید بتوانیم حدس و گمان هایی در 
این رابطه بزنیم اما هر چه هست، آن چه این 
افراد بــرای مخاطبان خود تجویز می کنند 
هیچ ربطی به جاذبه های بزرگ و اعجاب انگیز 
فوتبال ندارد. آن ها شاید می خواهند اصل 
فوتبال را تقبیح کنند اما نمی دانند که با این 

کار، آفتابه خرج لحیم کرده اند!«.

< واکنش کاربران
اما این اظهارات کارشــناس صدا و سیما با 
واکنش هایی نیز از سوی کاربران شبکه های 

اجتماعی روبرو شده است.

یکی از کاربران در این باره نوشــته است: 
»این آقا را از کجا آوردن. چکاره هست؟ چرا 
این شکلی حرف میزنه. بنظرم صدا و سیما 
قبل از دعوت از افــراد برای مناظره حتما 

سوابقشون را بررسی کنه«.
کاربر دیگری گفته اســت: »حرفاش خیلی 
بامزه بود من پیشــنهاد دارم یه صفحه تو 
یوتیوب یا اینســتاگرام بزنه از هرکی که 
فکرشو میکنین بیشــتر لایک می گیره به 
نظرم به درد سینما هم میخوره جون میده 

برای نقش های ماندگار«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »آقا 
خداییش ایــن برنامه تلویزیون بود واقعا یا 
برنامه طنز هســت؟ من هنوز هنگم از این 
کارشــناس. توروخدا نیارید این افراد را به 

تلویزیون«.
کاربــران دیگر نوشــته انــد: »بارها در 
حتی  بودم،  انگلیس  مختلف  ورزشگاه های 
اگر خیلی زیاد مشروب بخوری قبل از بازی 
از ورود ممانعت می کنند و یا از طریق دوربین 
کنترل نامحســوس می کنند تا آخر بازی، 
به هیچ وجه در ورزشگاه  الکلی  مشروبات 
سرو نمی شــود، اینها عامدانه این حرف را 
می زنند تا فوتبال و ورزش را در ایران نابود 
کنند«، »بروید خدا را شــکر کنید نگفت: 
در دوره حسن روحانی تو ورزشگاه آزادی 
مشروب لوله کشی کردند. خطر از بیخ گوش 
روحانی رد شد«، »با همین سطح از استدلال 
و اطلاعــات در حال تصمیــم گیری برای 
موضوعات مهم هستند!«، »سطح استدلال: 
چون تو آلمان از کارخانه مشروب ســازی 
به اســتادیوم لوله کشــیدن پس ما اجازه 
حضور بانوان در استادیوم ها را نمی دهیم!«، 
لوله  مشروب سازی  کارخانه های  غرب  »در 
کشیدن به ورزشــگاه ها، در چین مردم با 
روزی یک دلار زندگی می کنند، ۲۰۶ فرقی 
با لندکروز ندارد. ما در ایران زندگی می کنیم 
 و آقایــان اینگونه جهــان را می بینند«، 
»چه خوب شد عصر ارتباطات شد و شبکه 
اجتماعی فعال شد وگرنه جهانو طوری دیگر 
با  »همینها  می کردنــد«،  تحریف  برایمان 
همین تفکرات روی عده ای خاص تاثیرگذار 
 می شــوند و فکر می کنند ایــن حرف ها 

واقعیت داره«.

اظهارات کارشناس تلویزیون در مورد وجود لوله کشی مشروب در استادیوم های فوتبال در اروپا بازتاب بسیاری داشته؛ 
برخی کاربران ضمن تقبیح چنین اظهاراتی گفته اند باز هم شانس آوردیم نگفته در دولت قبل در ورزشگاه آزادی چنین شده است

خطر از بیخ گوش حسن روحانی رد شد!
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عمرتان باد و مراد ای ساقیانِ بزمِ جم حافظ نامه 
گر چه جام ما نشد پرُ می به دوران شما

تفسیر: این فال برای نمایندگان فعلی مجلس گرفته شده و حافظ به 
اینان می گوید: ســلامت باشید عمرتان دراز باد اما خیری از شما در 

دوران نمایندگی به ما نرسید!

نقش انتخاباتی 
رسانه های اجتماعی

ادامه از صفحه اول:
... برجسته سازی برخی اخبار و رویدادها جهت 
بهره برداری سیاســی و شناســایی و مبارزه با 

انتشار اخبار جعلی و... بهره گرفته می شود.
دیگــر روزگار پخــش پوســترهای تبلیغاتی 
سیاســی، توزیع گســترده جزوات مربوط به 
برنامه های کاندیداهــای انتخاباتی وچهره های 
سیاســی گذشــته اســت چرا که شکل گیری 
اینترنــت و رســانه های اجتماعــی و ایجــاد 
زمینــه فعالیت واجدین شــرایط در انتخابات 

از یک ســو و نامزدهای انتخاباتی در این فضا 
 از ســوی دیگر به کمک هوش مصنوعی موثر 

خواهند بود.

< راه های مفید تبلیغات انتخاباتی
۱- اســتفاده از تلفــن همــراه ۲- برگــزاری 
میتینگ هــای مجازی ۳- برگــزاری وبینارها 

به کمک ســلبریتی های فعال در رســانه های 
اجتماعی ۴- استفاده از ایمیل های تبلیغاتی

پس باید به رسانه ها اهمیت بیشتری داده شود 
تا آن ها بتوانند به اعتمادســازی بیشتر کمک 
کننــد تا راه های مشــارکت مردمی را افزایش 
دهند و در تمام دنیا رســانه ها به عنوان رکن 

چهارم دموکراسی شناخته می شوند.

خبر یک: آقای قالیباف رئیس مجلس گفتند: به 
رئیسی گفتم اینترنت برای مردم کالای اساسی 
است؛ تغییر نکردن قیمتش باید یک مدت دیگر 

هم ادامه پیدا می کرد
خبرچین سخنان وی را با تحریف چنین عنوان 
می کند: هر چه به رئیس جمهور محترم گفتم 
اینترنت یک کالای اساسیه از نون شب برای مردم 
واجب تره نســل جوان هم شدیدا روی اینترنت 
حساس اند چپ و راست که اختلال دارد کندی 
سرعت دارد پیشرفت خیره کننده ای در اختلال 
دارد لااقــل مدتی دندان روی جگر بگذارید این 
اینترنت را حداقــل فعلا گران نکنید مردم بعدا 
می گویند: »برای تامین بودجه ها فقط سراغ جیب 
ما که نباید رفت«؟ چقــدر به وی گفتم: گوش 
نکرد که نکرد. مردم از چشم مجلس و من نبینند 

خودشان می دانند و دولتشان!
****

خبر دو: مدیر سابق شــبکه سه گفتند: حذف 
فردوسی پور تصمیم سازمان بود، کاسه کوزه ها را 
سر فروغی می شکنند اما این تصمیم »فرافروغی« 
بود/ ضرغامی چند بارخیز برداشت که برنامه نود 
تعطیل شود / برنامه نود مقداری سیاسی شده بود.
این سخنان هم با تکنیک تحریف چنین عرض 
می گردد: حذف فردوسی پور تصمیم سازمان بود 
اما هی گفتند: مدیر شبکه سه با وی اختلاف دارد، 
زاویه دارد، انواع اقسام زاویه های قائم و منفرجه و 
حتی »زاویه حاد« دارد در حالی که چنین نبود 
وگرنــه کنار زدن عادل تصمیم فرا فروغی حتی 
فرازمینی بود کار آدم فضایی ها بود! خود این آقای 
ضرغامی رئیس وقت سازمان که حالا در وزارت 
گردشــگری دائم در گردش و تفرج است ادای 
آدم های های مصلح و نوگرا و نو اندیش را می آورد! 
همین آدم زیرآب فردوسی پور را زد. یک بار گفت 
»به ۹۰ دقیقه نکشیده باید این برنامه ۹۰ تعطیل 
شود« رخسار فردوسی پور و روی آنتن رفتن اش 
آزارم میدهد. کی گفته: محبوب است؟ بر فرض 
محبوب بوده نزد ما مغضوب است. محبوبیت نزد 
مردم مهم نیست نزد سازمان باید محبوب می بود 

که نبود!
البته واقعا فردوسی پور گاهی برنامه ۹۰ را مقداری 
سیاسی کرده بود. مثلا یک بار داشت بازی گینه 
و ایران را تحلیل می کرد از اقتصاد و سیاست گینه 
و احزاب چپ و راست این کشور حرف میزد. یا 
نزدیک انتخابات مجلس بود که گفت: قطعا مردم 
دوســت دارند نمایندگان »فوتبال دوست« رای 

بیاورند. این حرف ها سیاسیست!

خبرچین

محبوب مغضوب
یا مغضوب محبوب

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

محبوب ترین پیام رسان ها 
بین ایرانیان

یک نظرســنجی داخلــی نشــان می دهد 
اینستاگرام محبوب ترین شبکه اجتماعی در 
بین ایرانیان اســت و پیام رسان های داخلی 
کم ترین اقبال را در میان شــهروندان دارند. 
بر اســاس آخرین نظرســنجی ایسپا، مرکز 
افکارســنجی خبرگزاری دانشــجویان ایران 
)ایســنا(، که دوشنبه دوم بهمن منتشر شد، 
۴۶.۵ درصد مردم ایران از رســانه اجتماعی 
اینســتاگرام و ۳۵.۳ درصــد از پیام رســان 
واتــس اپ و ۳۴.۶ درصد هم از پیام رســان 
تلگرام استفاده می کنند. نتایج این نظرسنجی 
هم چنین نشــان می دهد که پیام رسان های 
داخلی با وجود تبلیغات گسترده از محبوبیت 
کمتری در بین ایرانیان برخوردار هســتند. 
این آمار در حالی به دســت آمده اســت که 
پیام رســان های داخلــی از بودجه های کلان 
دولتی بهره می برنــد و تبلیغات زیادی برای 
افزایش ضریب نفوذ آن هــا در میان کاربران 
ایرانی صورت می گیرد، حال آن که شبکه های 
اجتماعــی و پیام رســان های خارجی کاملا 
فیلتر هســتند و کاربران برای ورود به آن ها 
باید از فیلترشــکن استفاده کنند. رسانه های 
اجتماعــی داخلی مثل روبیــکا و ایتا بعد از 
دوران فیلترینــگ، با افزایــش قابل توجهی 
مواجه شــده اند، اما از اسفند ۱۴۰۱ تاکنون، 
میزان اســتفاده آن ها، تغییــر قابل توجهی 
نداشته است. همچنین در ادامه این گزارش 
آمــده: ۱۴.۹ درصد فقط از پیام رســان ها و 
رسانه های اجتماعی داخلی استفاده می کنند. 
۲۵.۵ درصد از افراد بالای ۱۸ ســال همزمان 
از پیام رسان ها و رسانه های اجتماعی خارجی 
و داخلی اســتفاده می کنند. ۲۲ درصد مردم 
نیز، گفته اند از هیچ رسانه اجتماعی مجازی 

استفاده نمی کنند.

الفبا برای نوشتن 
نام توست پدر...

ادامه از صفحه اول:
پــدر روزت مبارک. وقتی برف آمــد و دنیا را مه 
برداشت لختی سوار بر اسب کهر تا پشت پنجره 
خانه ات بیا و دستی برایم تکان بده، که من سردتر 
از هیمه دانِ بی خاکستر، به گرمای نیم نگاهت دل 
بســته ام. خدا را شکر که هزاران کیلومتر دورتر از 
این ســیاره پلشــت همچنان به یادم هستی ای 

مهربان ترین،  ای عاشق ترین وای فداکارترین...
راســتی چگونه باید پیدایت کنــم، وقتی به یاد 

نمی آورم چگونه گمت کردم؟!



 چهارشنبه4 بهمن 1402    شماره  6779

 میراث 

 معاینه فنی 

 محیط زیست

 بهداشت 

 نظام وظیفه 

ماجرای واگذاری 
خانه بروجردی های کاشان
 به بخش خصوصی چه بود؟

رئیس اداره میراث فرهنگی کاشان موضوع 
واگ��ذاری خان��ه بروجردی های کاش��ان به 
بخ��ش خصوص��ی را تش��ریح کرد.اخباری 
مبنی بر واگذاری خانه تاریخی بروجردی ها 
در فضای مجازی منتش��ر شده است و این 
موض��وع را از احمد دانایی نی��ا رئیس اداره 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
شهرستان کاشان پیگیری کردیم.به گزارش 
تس��نیم، احم��د دانایی نی��ا با بی��ان اینکه 
پیش��نهادی را میراث فرهنگی شهرس��تان 
کاش��ان ارائ��ه کرده اس��ت، اظهار داش��ت: 
اداره می��راث فرهنگ��ی در خان��ه تاریخ��ی 
بروجردی ه��ا واق��ع ش��ده و ای��ن موضوع 
باعث ش��ده است آرامش مس��افران به دلیل 
تردد ارباب رجوع و آرام��ش کارکنان اداره 
میراث فرهنگی به دلیل حضور گردش��گران 
تحت الش��عاع قرار بگی��رد. وی با بیان اینکه 
اداره میراث فرهنگی کاشان از خانه تاریخی 
بروجردی ها باید نقل مکان کند، افزود: روز 
اول حضور تصمی��م گرفتم که اداره میراث 
فرهنگی را از این مکان منتقل کنیم چراکه 
با محدودیت فضای اداری روبه رو هستیم و 
ب��رای این کار دو اقدام می ت��وان انجام داد.

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دس��تی 
و گردش��گری شهرس��تان کاش��ان با ابراز 
اینک��ه اولین راه دریافت زمین از اداره راه و 
شهرسازی این شهرستان است، اضافه کرد: 
ما قصد داشتیم که اداره میراث فرهنگی در 
بافت تاریخی باش��د و ازاین رو این مسیر را 
در پی��ش نگرفتیم و یک م��کان در خیابان 
ملافت��ح الله م��د نظر ق��رار گرفت ک��ه باید 
تغیی��ر کاربری داده می ش��د و این موضوع 
بس��یار پروس��ه طولان��ی دارد. وی گف��ت: 
آخری��ن گزینه آن اس��ت ک��ه در محدوده 
سلطان میراحمد زمینی مدنظر قرار گرفت 
و مقرر ش��ده اس��ت دو هزار مترمربع زمین 
در اختی��ار میراث فرهنگی، صنایع دس��تی 
و گردشگری شهرس��تان کاشان قرار بگیرد 
و تهات��ر در ای��ن زمینه آن چیزی نیس��ت 
که در فضای مجازی منتش��ر ش��ده است. 
دانایی نیا با بیان اینک��ه میراث فرهنگی دو 
پ��لاک دارد، تصریح کرد: می��راث فرهنگی 
در صدد آن اس��ت که سند آن را نیز صادر 
کند؛ حیاط س��وم خانم طباطبایی و حیاط 
چهارم خان��ه عباس��یان در مالکیت میراث 
فرهنگی اس��ت و اقدامات لازم برای صدور 
س��ند در حال انجام اس��ت در حالی که در 
سطح شهرستان کاشان پلاک هایی داشتیم 
که در حال تعیین تکلیف آنان هستیم. وی 
با یادآوری اینکه خانه تاریخی بروجردی ها 
یک اثر ثبت ملی اس��ت، تصریح کرد: اداره 
میراث فرهنگی کاش��ان منتظر است تا یک 
مجموعه را تهیه کند و پس از آن پیش��نهاد 
ما به وزارت میراث فرهنگی ارسال می شود 
و هرگون��ه دخل وتص��رف با مصوب��ه وزارت 
میراث فرهنگی انجام می ش��ود و در صورت 
توافق این مجموعه به بخش خصوصی تنها 
برای بازدید گردشگری و نه اقامتی براساس 
مزایده واگذار می ش��ود. رئیس اداره میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری کاشان 
ب��ا اظهار اینک��ه مرمت خان��ه بروجردی ها 
نیازمن��د ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار اس��ت، 
اف��زود: اگ��ر این مبل��غ را از بخ��ش دولتی 
بخواهی��م پیگیری کنیم ب��ا توجه به تعداد 
قابل توجهی ابنیه تاریخی کشور امکان پذیر 
نیس��ت و ممک��ن اس��ت وزارت متب��وع با 
پیش��نهاد اداره می��راث فرهنگ��ی کاش��ان 

موافقت نکند.

سرپرست ستاد معاینه فنی خودروها:
کاهش ۲۳ درصدی 

مونوکسید کربن
 با اجرای دقیق معاینه فنی

سرپرس��ت س��تاد معاین��ه فن��ی خودروها 
گف��ت: در صورت اج��رای دقیق معاینه فنی 
می توان انتظار داش��ت حداقل میزان انتشار 
آلاینده مونوکسیدکربن ۲۳ درصد و آلاینده 
ترکیب��ات آلی فرار ۱۷ درصد کاهش خواهد 
یاف��ت. به گ��زارش مهر س��ید محمدمهدی 
میرزایی قمی،در خصوص میزان سهم منابع 
متحرک در انتشار سالانه گازها و ذرات معلق 
در شهر تهران و تأثیر اجرای معاینه فنی در 
کاهش آلودگ��ی هوا در ش��هر تهران گفت: 
براساس آخرین سیاهه انتشار شهر تهران در 
سال ۱۳۹۶ س��هم منابع متحرک در انتشار 
س��الانه آلاینده ه��ای گازی ۸۳ درصد و در 

تولید ذرات معلق ۶۱ درصد است.

بارندگی در حوزه 
دریاچه ارومیه همچنان

 کمتر از میانگین بلندمدت
علی رغم بهب��ود بارش ها در اس��تان و حوزه 
دریاچه ارومیه نسبت به سال گذشته، بارندگی 
در ح��وزه دریاچه ارومیه کمت��ر از میانگین 
بلندمدت بوده است.براساس آمار های منتشره 
دفتر مطالعات پایه منابع آب، میزان بارش ها 
از ابتدای مهرماه "س��ال آبی" تا روز گذش��ته 
در حوزه آبریز دریاچه ارومیه ۱۱۱.۷ میلیمتر 
بوده که نس��بت به سال گذشته ۲۱.۲ درصد 
افزایش، ولی نس��بت ب��ه میانگین بلندمدت 
۲۰.۷ درصد کاهش داش��ته است.به گزارش 
خبرآنلاین، برهمین اساس میزان بارش ها در 
حوزه ارس نسبت به سال گذشته ۱۶۲.۴، در 
حوزه زاب ۵۱.۸ و در کل استان ۵۲.۸ درصد 
افزایش یافته است. همچنین بارش ها نسبت 
ب��ه میانگین بلندمدت در ح��وزه ارس ۴۱.۷ 
درص��د، در ح��وزه زاب ۳۲.۸ درصد و در کل 
اس��تان ۳ درصد افزایش یافته است.بر اساس 
این آمار میزان بارندگی در اس��تان از ابتدای 
سال آبی ۱۳۷.۲ میلیمتر گزارش شده است.

افزایش موارد کرونا در کشور
یک متخص��ص بیماری ه��ای عفونی ضمن 
اش��اره به اینکه مراجعه ب��ه مراکز درمانی و 
موارد ابتلا به کووید افزایش پیدا کرده است، 
گفت: واکس��ن های جدید نتوانستند مانع از 
اومیکرون ش��وند.مینو محرز در گفت وگو با 
میزان درباره شیوع سویه جدید اومیکرون در 
کش��ور ترکیه و احتمال ورود آن به کشور ما 
گفت: مس��افرت های سال نو میلادی موجب 
افزایش انتشار زیر سویه جدید کرونا در دنیا 
شده و به نظر می رسد این ویروس در کشور 
ما هم باشد چراکه مجددا با اوج گیری کرونا 
در کش��ور مواجه هستیم و مراجعه به مراکز 
درمانی و موارد ابتلا به کووید بیش��تر ش��ده 
است. این سویه جدید یکی از زیر سویه های 
اومیکرون اس��ت و قدرت سرایت بالایی دارد 
و در اف��رادی که بیم��اری زمین��ه ای دارند 
موجب درگیری ریوی و بس��تری می ش��ود. 
وی ضمن اش��اره به اینک��ه در حال حاضر با 
بیم��اری آنفلوآنزا و انواع ویروس های س��رما 
خوردگ��ی نیز مواجه هس��تیم، ادام��ه داد: 
کودکان در مدرس��ه از یکدیگر بیماری های 
عفون��ی را می گیرن��د و به خانواده هایش��ان 
انتق��ال می دهند و از این رو با افزایش موارد 
ابتلا ب��ه کووید، آنفلوانزا، آدونو ویروس، رینو 
ویروس و انواع سرماخوردگی مواجه هستیم.

این پزش��ک متخصص با بی��ان اینکه طبق 
توصیه س��ازمان جهانی بهداشت بهترین راه 
پیشگیری از این بیماری ها استفاده از ماسک، 
شست وشو دست ها و رعایت فاصله فیزیکی 
مناسب اس��ت، افزود: توصیه ما نیز به مردم 
این اس��ت که حتما دوباره استفاده از ماسک 
را در مکان های عمومی و فضا های بس��ته از 
جمله مترو و اتوبوس آغاز کنند و اگر خود و 
یا فرزندشان دچار علائم سرماخوردگی شدند 
حتم��ا چند روز در خانه اس��تراحت کنند تا 
بیماریش��ان به کس��ی منتقل نشود و انتشار 
ویروس کاهش یابد، افرادی که دچار کووید 
می ش��وند لازم اس��ت ۵ روز در خانه بمانند. 
این متخصص بیماری های عفونی با اش��اره 
به اینکه در حال حاضر تزریق هیچ واکسنی 
ب��رای مقابله با س��ویه جدی��د کرونا توصیه 
نمی ش��ود، بیان کرد: واکسن های موجود در 
کشور ما بروزرسانی نشدند و کشور هایی هم 
که واکسن کرونا را بروزرسانی کردند بیشتر 
با هدف کسب درآمد بوده و تاثیر چندانی بر 
این س��ویه ندارند، ثابت شده که واکسن های 
جدی��د نمی توانند مانع اومیکرون ش��وند و 
سازمان جهانی نیز تزریق واکسن را در حال 
حاضر توصیه نمی کند و به ۳ اصل اس��تفاده 
از ماسک، شست وشو دست ها و رعایت فاصله 
فیزیکی مناسب تاکید دارد. وی توضیح داد: 
البته واکس��ن های آنفلوآنزا در کشور موجود 
هستند و تاثیرگذارند و لازم است هر سال با 
آغاز فصل سرما تزریق شود، البته بسیاری از 
مردم امسال به دلیل گران شدن این واکسن 
و تبلیغات ضد واکس��ن آن را تزریق نکردند 
و به همین دلیل ش��یوع آنفلوآنزا زیاد ش��ده 

است.

این افراد از سربازی
 معاف می شوند

س��ازمان وظیفه عمومی فراجا اعلام کرد: تنها 
فرزند ذکور سالم خانواده هایی که دارای فرزند 
با معلولیت ش��دید و بالاتر و نی��از به مراقبت 
هس��تند، از خدمت دوره ض��رورت معاف دائم 
می شوند.به گزارش ایرنا اعلام کرد: برابر ابلاغیه 
ستادکل نیروهای مسلح، تنها فرزند ذکور سالم 
خانواده هایی که دارای فرزند با معلولیت شدید 
و بالاتر بوده و نیاز به مراقبت هستند از خدمت 
دوره ضرورت معاف دائم می شوند.بر این اساس، 
در این معافیت فقط برادر تنی معلول می تواند 
از معافیت بهره مند شود و این معافیت شامل 
برادر ناتنی نمی شود.واجدین شرایط می توانند 
با اخذ فرم معافیت مذکور از سازمان بهزیستی، 
درخواس��ت خ��ود را از طریق یک��ی از دفاتر 
خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+۱۰( محل 
سکونت ثبت و از رده وظیفه عمومی شهرستان 
محل سکونت پیگیری نمایند.سازمان وظیفه 
عمومی فراجا خاطرنشان کرد: به عنوان مثال، 
در خانواده دارای یک فرزند ذکور س��الم و یک 
فرزند معلول، در صورت تایید معلولیت شدید 
فرزند از س��وی سازمان بهزیس��تی و شورای 
پزش��کی وظیفه عمومی، تنها برادر تنی سالم 
خانواده از خدمت دوره ضرورت معاف می شود. 

9 اجتماعی

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر پنجم درخصوص 
نقد مدیریت شهری کنونی به عملکرد گذشتگان گفت: وقتی عملکرد 
ندارند چاره ای جز فرافکنی ندارند و تقصیر را به گردن دیگران می اندازند.

مسافران خط یک متروی تهران نخستین روز هفته را با خرابی واگن و 
معطلی یک ساعته و سرگردانی طولانی مدت در خیابان آغاز کردند. خرابی 
واگن های مترو اتفاق تازه ای نیست؛ مسافران همیشگی مترو بار ها گرفتار 
این خرابی ها و انفجار جمعیت در ایستگاه های مترو شده اند.به گزارش 
اکوایران، جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
ش��ورای شهر تهران، درصحن شورای شهر تهران به این اتفاق واکنش 
نش��ان داد و درخصوص خرابی واگن های مترو که منجر به سرگردانی 
هزاران نفر از مردم شد، تذکر داد. به گفته او به صورت کلی دوهزار و ۱۴۰ 
میلیارد تومان برای نوسازی و بهسازی واگن های مترو اختصاص یافته که 
از ای��ن میزان هزار و ۵۵۰ میلیارد تومان از محل منابع، ۵۰۰ میلیارد از 
محل اوراق مشارکت و ۹۰ میلیارد تومان از محل درآمد های آرم ترافیک 
است. هیچ بهانه و عذری برای تعمیرنکردن واگن های مترو وجود ندارد. 
طبق آنچه در کنترل پروژه مشاهده شده از دوهزار و ۱۴۰ میلیارد تومان 
بودجه تاکنون ۹۱ میلیارد تومان یعنی کمتر از پنج درصد هزینه گزارش 
ش��ده و نمی دانیم چه معجزه ای قرار اس��ت رخ دهد تا در دو ماه پایانی 
سال، ۹۵ درصد بودجه و اقدامات بهسازی محقق شود. اما مدیران شهری 
به جای پاس��خ به این پرس��ش بودجه ای ترجیح دادند به نقد عملکرد 
گذشتگان بپردازند و مشکلات را به گردن گذشتگان بی اندازند، اما بعد 
از گذشت بیش از دو سال از مدیریت شهری ششم همچنان می توان به 
جای حل مشکلات را به گردن گذشتگان انداخت؟محمد علیخانی رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر پنجم می گوید:  درست ترین 
آمار را اعضای شورای فعلی و به خصوص کمیسیون تخصصی عمران و 
حمل و نقل دارند و بهتر می توانند قضاوت کنند. به تذکری هم به تازگی 
رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل درخصوص سرگردانی هزاران 
مسافر مترو به دلیل خرابی های پی در پی قطار های مترو دادند ودر انتها 
هم اعلام کردند که آقای مدیرعامل مترو برای خرید چیز های دیگر در 
مسافرت هستند.اگر دیگران مقصر بودند حتما در این تذکر به آن اشاره 
می شد، وقتی عملکرد ندارند چاره ای جز فرافکنی ندارند و تقصیر را به 
گردن دیگران می اندازند، در دولت هم همین طور اس��ت، هر چه که از 
قبل انجام ش��ده و ۱۰ تا ۲۰ درصدش مانده را کامل و افتتاح می کنند 
می گویند ما کردیم و هر چه اش��کال داشته باشند می گویند مال قبل 
است. آن هایی که به نفعشان است را مصادره می کنند و آن هایی که به 
نفعشان نیست را به گردن دوره گذشته می اندازند که این جواب نمی دهد 
و مشکل مردم را حل نمی کند و مردم هم نمی پذیرند که تقصیر را به 
گ��ردن این و آن بیندازند. او با اش��اره به انتخاب مدیران غیرمتخصص 
درحوزه حمل و نقل و ترافیک می گوید: پیش بینی می شد که این افراد 
غیر متخصص نتوانند مش��کلات این ح��وزه را برطرف کنند. آن هایی 

که این کاره بودند به س��ختی می توانستند از پس این کار ها بربیایند. 
بهره برداری از برخی از اقدامات دوره قبل در این دوره رخ داد و اگر این 
اقدامات نبود شاید چند کاری که به بهره برداری رسید یا اتوبوس هایی 
که تحویل گرفتند را هم نمی توانستند انجام دهند. به جای این که از 
اقدامات دوره گذشته تشکر کنند، کمبود های خودشان را به گردن دوره 
قبل می اندازند و یکی از دلایلش این است که افراد متخصص نیستند و 
به جای انجام وظایفشان بیشتر کار های سیاسی می کنند. علیخانی تاکید 
می کند: مشکل بعدی که مهمتر است و عامل این مشکل همفکران این 
آقایان هستند تحریم هاست. در حال حاضر وضعیت حمل و نقل کشور 
مناسب نیست. اگر این تحریم ها باقی بماند باید این مشکلات را ببینیم 
و بپذیری��م که تحریم ها اثر دارد. آقای��ان ادعا می کردند ۸۰ درصد مال 
بی عرضگی اس��ت و ۲۰درصد به تحریم رب��ط دارد. اگر قبول دارند ۸۰ 
درصد خودشان بی عرضه اند باید ببینیم درباره خودشان چه می گویند. 

همچنان معتقدم تحریم نقش مهمی در عقب ماندگی های حمل و نقلی 
در تهران و در کشور هم درون شهری و هم برون شهری دارد که عاملش 
به همفکران این آقایان برمی گردد؛ یعنی اگر ریشه یابی کنیم می بینیم 
مقصر این ها هستند و این ها بودند که شعار می دادند تحریم نعمت است. 
الآن مردم دارند آثار نعمت را می بینند و وضعیت روز به روز بدتر می شود 
و بهتر نمی شود. این نوع بهانه ها و گلایه کردن از دوره قبل برای عملکرد 
نداشتن پذیرفته نیست و مردم نمی پذیرند و اعضای شورای کنونی که 
ناظر هستند و نظارت این دوره را بر عهده دارند این ها را نمی پذیرند و 
انتقاد می کنند. او در پاس��خ به این پرسش که در دوره پنجم مدیریت 
ش��هری هم انتقاد هایی به عملکرد مدیریت گذشته مطرح می شد، اما 
در سال نخست این که پس از دو سال همچنان مدیران ششم شهری 
مشکلات را به گردن گذشتگان می اندازند پذیرفتنی است می گوید: در 
کمیسیون عمران و حمل و نقل کمتر به دنبال این بودیم که فرافکنی 
بکنیم و به گردن دوره قبل بیاندازیم و اگر اشکالی وجود داشت همان 
موقع به مسئولین وقت تذکر می دادیم و اشکالات را از آن ها می دیدیم. 
مواردی بود که ارتباط داشت و دوره قبل اتفاقاتی افتاده بود و روی انجام 
وظیفه ذاتی شورا تحقیق و تفحص و کار های قانونی بود و انجام شد. اگر 
این ها ادعایی دارند و ادعایش��ان درست است واقعیت را کشف کنند و 
تحقیق و تفحص کنند و به مردم ارائه دهند که این ها این قصور را کردند 
و در کجا کم کاری ش��ده اس��ت. در دوره آقای قالیباف اتفاقات خوبی 
افتاده ب��ود و حداقل این بود آقای قالیباف افرادی که منصوب می کرد 
متخصص بودند و در آن دوره کمتر ش��اهد افراد غیر متخصص بودیم. 
وقتی یک پست حساس تخصصی را می گیرند می شود نتیجه اش را از 
قبل پیش بینی کرد و معلوم است از پس این مشکلات برنمی آیند و صرفا 
داشتن پول ملاک نیست و حتی اگر پول هم باشد و متخصص نباشد 
پول را حرام می کنند و هدر می دهند.او درخصوص این که آقای زاکانی 
موقعی که می خواست بودجه ۱۴۰۳ را ارائه دهد گفت یکی از مدیران 
دوره پنجم شهرداری به من گفت دو سال آخر شهر را رها کردیم و خود 
شهر اداره شد هم توضیح می دهد: بهتر است اسم این مدیر را بیاورد و 
مردم بدانند کیست. آقای زاکانی خیلی حرف ها می زند که بعدا معلوم 
می شود درست نیست. هیچ وقت تهران رها نشده و نمی شود رها کرد، هر 
لحظه در تهران یک حادثه رخ می دهد. او معتقد است: تا الان هر چه بوده 
ادعا بوده و چیزی ندیدیم که اتفاق بیافتد. هر کس شهردار و شورا باشد 
یک سری کار های روتین دارد و پروژه هایی هست و بودجه هایی گذاشته 
می شود و بنا بر بودجه و پروژه ای که تعریف شده کم و زیاد پیش می رود. 
مهم این است که شاهد تحول باشیم. آقایانی که بودجه چند برابر دوره 
قبل می بندند حتما درآمدش را هم دارند و بایستی چندین برابر دوره های 
گذشته کار شود و ملموس باشد و مردم ببینند. چیز هایی که تا کنون 
دیدیم چیز های روتین و عادی بوده که همیشه در شهر انجام می شده و 

فیلی که این آقایان هوا کنند را ندیدیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر پنجم: 

فیلیکهآقایانهواکردهاندراندیدهایم

مدیرکل محیط زیس��ت استان خوزس��تان گفت: مالچ پاشی که در 
زمان حاضر صورت می گیرد، بدون دریافت هیچ گونه مجوز از س��وی 
سازمان حفاظت محیط زیست است و این در صورتی است که سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت سال گذشته استفاده از مالچ نفتی را ممنوع 
کرد.به گزارش تسنیم، "توقف مالچ پاشی در غرب پارک ملی کرخه" 
که توسط سازمان منابع طبیعی انجام می شود، در این روزها تبدیل 
به یکی از دغدغه های جدی دوس��تداران محیط زیست شده است و 
این افراد خواس��تار توقف هرچه سریعتر پروژه مالچ پاشی توسط این 
سازمان شده اند.مالچ، ماده نفتی است که به دلیل جلوگیری از انتشار 
ریزگردها، جلوگیری از فرسایش خاک و تثبیت شن های روان به روی 
آنها پاش��یده می ش��ود اما به دلیل اینکه مالچ پاشی به تنوع زیستی و 
پوشش گیاهی آسیب وارد می کند، همواره مخالفانی را داشته است.

منتقدان می گویند: مالچ نفتی باعث مرگ جانداران از جمله خزندگان 
زیس��تگاه شن زار می شود و آسیب جبران ناپذیری را به حیات وحش 
و زیستگاه وارد می کند که زیستگاه کم نظیر پارک ملی کرخه نیز از 
این آسیب مستثنی نیست.زیست بوم شنزاری استان خوزستان )شامل 

فکه، بیت راش��د، رقابیه، چذابه، بستان و غرب کرخه( یک زیست بوم 
غنی با تنوع زیس��تی بی نظیر و پوشش گیاهی ضخیم که زیستگاه 
جاندارانی مانند یک زیرگونه بسیار نادر آهوی گواتردار، گرگ ایرانی، 
کفتار راه راه، افعی شاخدار خوزستانی، بوای شنی خوزستانی، آگامای 
س��روزغی عربی، زیرگونه خاص اس��کینک معمولی، زیرگونه خاص 
بزمجه بیابانی، مارمولک کرمی شکل زادرونی، زیرگونه نادر خرگوش 
صحرایی قهوه ای، هوبره، خروس کولی اجتماعی، عقاب مارخور، جغد 
گوش کوتاه، جغد فرعون، چکچک س��یاه سرس��فید، سسک بیابانی، 
چکچک بیابانی و صدها گونه جانوری دیگر است و مالچ پاشی به معنای 
نابودی این زیستگاه ارزش��مند که این گونه های کم نظیر را در خود 
جای داده است، محسوب می شود.درباره این موضوع، داوود میرشکار؛ 
مدیرکل محیط زیست استان خوزستان گفت: مالچ پاشی که در زمان 
حاضر صورت می گیرد، بدون دریافت هیچ گونه مجوز از سوی سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت اس��ت و این در صورتی اس��ت که سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت سال گذشته استفاده از مالچ نفتی را به طور 
کلی ممنوع اعلام کرده اس��ت.وی ادامه داد: در زمان حاضر همکاران 

ما در سازمان منابع طبیعی مدعی هستند که این مالچ نفتی، مالچی 
است که س��ازگار با محیط زیست است و برای اینکه این موضوع به 
ما اثبات ش��ود، نمونه ای از این مالچ را گرفتیم که در زمان حاضر در 
حال نمونه برداری از آنها در دفتر پایش سازمان حفاظت محیط زیست 
هستیم و ان ش��اءالله با سرعت این آنالیز انجام می شود تا ببینیم که 
ادعای منابع طبیعی درست است یا خیر.مدیرکل محیط زیست استان 
خوزس��تان توضیح داد: در همین خصوص جلسه ای را نیز با دستگاه 
قضائی داشتیم که مقرر شد ما نمونه برداری را انجام دهیم و تا قبل از 
اینکه جواب نمونه برداری بیاید، سازمان منابع طبیعی بخش مقدماتی 
کار را انجام دهد و پاس��خگوی اصحاب رسانه، مردم و فعالان محیط 
زیست نیز سازمان منابع طبیعی باشد.میرشکار گفت: این مالچ پاشی در 
مناطق تحت مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست انجام نمی شود 
اما در منطقه ای بوده که جزو زیس��تگاه های بس��یار ارزشمند استان 
اس��ت. این منطقه شن روان است و منش��أ گردوغبار نمی شود و اگر 
تثبیت نشوند، حرکت می کنند و لذا مالچ پاشی در این منطقه به منظور 
جلوگیری از انتشار ریزگردها موضوعیت ندارد.وی خاطرنشان کرد: نگاه 
ما این است که اگر تثبیت کننده ای استفاده می شود، حتماً باید سازگار 

با محیط زیست باشد.

رئی��س مرک��ز ملی اقلی��م و مدیری��ت بحران 
خشکس��الی سازمان هواشناس��ی کشور گفت: 
اگر طی آذرم��اه و دی ماه برف خوبی دریافت 
ش��ود، با توجه به اینکه با اف��ت دما به ویژه در 
مناطق کوهس��تانی همراه می شود، یخ می زند 
و مان��دگاری بالات��ری دارد و می تواند در بهار 
چشمه ها را پر آب کند ولی متاسفانه در این دو 
ماه برف چندانی نبارید بنابراین با خشکس��الی 
برف��ی ش��دیدی در مناطق کوهس��تانی روبرو 
هس��تیم.به گزارش ایس��نا، احد وظیفه افزود: 
گرمای هوای تقریبا همه نقاط کشور از ابتدای 
سال آبی جاری )اول مهرماه( بالاتر از حد نرمال 
بوده است، به گونه ای که آبان و آذرماه گرم ترین 
آبان و آذر تاریخ کشور بوده اند.وی با بیان اینکه 
بارش در تمام اس��تان های مرک��زی، جنوبی و 
نیمه شرقی کشور به شدت زیر حد نرمال بوده 
اس��ت، گفت: بارندگی کشور به طورمیانگین در 
س��ال آبی جاری ۴۸ درصد کمتر از حد نرمال 
بوده است. بیش��ترین کم بارشی در استان های 
تهران، س��منان، خراس��ان رض��وی، مرکزی، 
اصفهان، بوش��هر، فارس، هرمزگان، سیستان و 
بلوچستان، کرمان، یزد ثبت شده است. برخی 
اس��تان ها مثل فارس بالای ۷۰ درصد و تهران 
بی��ش از ۵۰ درص��د دچار کم بارش��ی بوده اند.
ب��ه گفته ضیاییان وضعی��ت بارندگی طی این 
مدت در اس��تان های غربی مثل کرمانش��اه، تا 
حدودی ای��لام،  کردس��تان، آذربایجان غربی، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، سواحل دریای خزر 
و خراسان شمالی در حد نرمال یا اندکی بیش 
از حد نرمال بوده است.وی با اشاره به وضعیت 
بارندگی طی هفت��ه اول بهمن ماه توضیح داد: 
روزهای سه ش��نبه تا پنجشنبه )۳ تا ۵ بهمن ( 
از غرب تا ش��مال غرب و جنوب غرب بارندگی 
خواهیم داش��ت، به گونه ای که ح��وزه زاگرس 
از چهارمحال و بختیاری، لرس��تان، کرمانشاه، 
ایلام، کردس��تان و تهران و س��منان و سواحل 
ش��مال کش��ور بارندگ��ی دریاف��ت می کنند. 
عمده بارش ها در س��واحل گیلان، تا حدودی 
مازن��دران و نوار غربی یعنی غ��رب آذربایجان 
غربی، غرب کردس��تان، شمال غرب کرمانشاه 
خواهد بود ولی در دش��ت خوزس��تان، جنوب 

ای��لام و تقریب��ا در مناطق ش��رقی و مرکزی 
کش��ور بارش نخواهیم داشت.رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکس��الی س��ازمان 
هواشناس��ی کشور اضافه کرد: هفته دوم بهمن 
ماه موج بارش��ی دیگری از کشور عبور می کند 
که امیدواریم گسترش جنوبی تری داشته باشد 
و اس��تان هایی مثل فارس، بوشهر را دربرگیرد.

وی در ادامه با بیان اینکه طی ماه جاری بارش 
برف بیش��تر می شود، تصریح کرد: با این وجود 
بی هنجاری دمایی باعث می ش��ود مقدار بارش 
برف کمتر از حد نرمال باش��د. به هر حال این 
دو م��وج موجب بارش برف به ویژه در ارتفاعات 
می شود اما برفی که تاکنون ذخیره شده نسبت 
به شرایط نرمال خیلی کمتر است و با توجه به 
اینک��ه اندکی زمان مانده تا به نیمه س��ال آبی 
برسیم، مقدار بارش برف همچنان کمتر از حد 
نرمال اس��ت.وظیفه اضافه کرد: اگر طی آذرماه 
و دی ماه برف خوبی دریافت ش��ود، با توجه به 
اینکه با افت دما به ویژه در مناطق کوهس��تانی 
همراه می شود، یخ می زند و ماندگاری بالاتری 
دارد ولی متاسفانه در این دو ماه برف چندانی 
نگرفتیم بنابراین با خشکس��الی برفی شدیدی 
در مناطق کوهستانی روبرو هستیم.رئیس مرکز 
ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناس��ی کشور یادآور ش��د: بارش برف در 
ای��ن مناطق مانند ذخیره آب در پش��ت س��د 
اس��ت که به تدریج ذوب می شود و چشمه ها را 
پرآب و رودخانه ها را جاری می کند ولی بارش 
برف در س��ال جاری به ش��دت زیر حد نرمال و 
دما بالاتر از حد نرمال بوده اس��ت. این شرایط 
باعث می ش��ود که هم برف کم تری ببارد و هم 
برف باریده ش��ده زودتر از موعد ذوب شود، در 
نتیجه ذخیره برفی نس��بت به ش��رایط نرمال 
بسیار بسیار کمتر است.وی ابراز امیدواری کرد: 
با افزای��ش بارش ها طی بهمن م��اه تا حدودی 
ش��رایط ذخایر برفی نسبت به ماه گذشته بهتر 
ش��ود.وظیفه در پایان گفت: با توجه به کاهش 
بارش به ویژه خشکس��الی برفی لازم اس��ت در 
جهت مدیریت مصرف آب تمهیداتی در زمینه 
فعالیت های کش��اورزی و صنعتی اندیش��یده 

شود. مردم نیز آب را بهینه مصرف کنند.

عضو کانون عالی انجمن صنفی کارگران، گفت: 
الزام نمایندگان کارگری این اس��ت که حداقل 
دس��تمزد برابر با سبد معیش��ت در نظر گرفته 
شود و سپس با ساختار سه جانبه گرایی و چانه 
زنی برای صنایع و مناط��ق مختلف مزد بالاتر 
از حداقل ها در نظر گرفته شود.محسن باقری، 
عضو کارگری شورای عالی کار بیان کرد: گروه 
کارگری و نمایندگان تأمین اجتماعی همچنان 
بر مخالفت خود در خصوص اجرایی شدن این 
طرح مُصر هستند. چرا که همانطور که پیشتر 
نی��ز گفته ایم ای��ن طرح مش��کل اجرایی دارد. 
حضرات ادعا می کنند که چنین طرحی مطابق 
قانون اس��ت. لکن آنچه که مدنظر ایشان است 
و از این طرح عاید خواهد ش��د، همانی نیست 
که ادعا می کنند.به گزارش تسنیم، در حالی در 
جلسه کمیته مزد موضوع "دستمزد منطقه ای" 
با مخالف��ت قاطع نماین��دگان کارگری مواجه 
ش��د که به دلیل عدم جمع بندی، مقرر شد در 
جلسه بعدی کمیته مزد هم بار دیگر در دستور 
کار ق��رار گیرد. جلس��ه کمیته م��زد در حالی 
برگزار شد که همچنان وزارت اقتصاد تأکید بر 
بررسی” دستمزد منطقه ای” دارد، اخبار رسیده 
حاکی است، قرار است یک جلسه دیگر درباره 
مزد منطقه ای برگزار ش��ود چ��را که همچنان 
نمایندگان کارگری نسبت به این طرح ابهاماتی 
دارند.بح��ث مزد منطقه ای هر س��اله با نزدیک 
ش��دن به ماه های پایانی سال مطرح می شود و 
موافق و مخالف خود را دارد. مخالفان این طرح 
معتقدند مزد منطقه ای باعث افزایش مهاجرت 
از شهر های کوچک به بزرگ می شود و موافقان 
این طرح عنوان می کنند که اگر مزد منطقه ای 
از م��زد ملی کمتر نباش��د و فرصت ش��غلی و 
زیرس��اخت های اقتصادی دیگر در ش��هر های 
کوچک تر فراهم شده باشد، طرح موفقی خواهد 
ب��ود. فعالان کارگری اجرای م��زد منطقه ای را 
زنگ خطر برای بی حقوق سازی بیشتر کارگران 
می دانند. ماج��رای تعیین حقوق و دس��تمزد 
منطق��ه ای بر اس��اس نقط��ه جغرافیایی محل 
س��کونت از آن جایی شروع ش��د که عموماً هر 
چه شهر ها بزرگ تر شدند هزینه های زندگی در 
آن مکان ها بالاتر رفت. یکی از معیار های تعیین 

افزایش حقوق و دستمزد هزینه سبد معیشت 
خانوار اس��ت. برخی با این ایده که هزینه سبد 
معیشت خانوار در مناطق مختلف کشور یکسان 
نیست این موضوع را مطرح کردند که باید مزد 
کارگران به صورت منطقه ای تعیین شود. اینکه 
مزد منطقه ای چه شرایطی دارد و آیا نسبت به 
حداقل دستمزد مبلغ بالاتری خواهد بود یا نه 
نیاز به بررسی دقیقی دارد. علیرضا میرغفاری، 
عضو کانون عالی انجمن صنفی کارگران درباره 
جلس��ه کمیته مزد گفت: جلسه با ارائه گزارش 
معاون��ت اقتصادی مرک��ز پژوهش های مجلس 
آغاز ش��د و گزارش��ی در خصوص شاخص های 
موجود، س��بد معیش��ت، خوراکی ه��ا، هزینه 
مسکن و … ارائه کردند و در نهایت با محوریت 
تفاوت حق هزینه مس��کن خواستار اجرای مزد 
منطقه ای بودند. وی ادامه داد: الزام نمایندگان 
کارگری این اس��ت که حداقل دس��تمزد برابر 
با س��بد معیش��ت در نظر گرفته شود و سپس 
با س��اختار س��ه جانبه گرایی و چانه زنی برای 
صنایع و مناطق مختلف مزد بالاتر از حداقل ها 
در نظر گرفته شود. قرار بود بحث مزد منطقه ای 
تمام شود، ولی با توجه به اینکه بحث ها نهایی 
نشده و به سوالات و ابهاماتی که نسبت به این 
موضوع به وجود آمده بود پاسخ داده نشده بود 
مقرر ش��د یک جلسه دیگر هم با محوریت مزد 
منطقه ای برگزار ش��ود ت��ا نتیجه گیری نهایی 
صورت گیرد. محس��ن باقری، عض��و کارگری 
شورای عالی کار در گفتگویی اعلام کرده است: 
موضوع مورد مباحثه جلس��ه شورای عالی کار، 
ناگزیر بررسی مزد منطقه ای مطروح در جلسات 
قبل��ی بود. وی بیان کرده اس��ت: حضرات ادعا 
می کنند که چنین طرحی مطابق قانون است. 
لک��ن آنچه که مدنظر ایش��ان اس��ت و از این 
طرح عاید خواهد ش��د، همانی نیست که ادعا 
می کنند. باقری افزوده اس��ت: اینکه در مناطق 
ک��م برخوردار و کمتر توس��عه یافت��ه ای مانند 
شهر های مرزی که هزینه کم است، درآمد هم 
کم باش��د، پس وقتی این اف��راد امکانات کافی 
در زمینه مثلا درمان��ی ندارند و لاجرم باید به 
مناطق برخوردار بروند، هزینه گزاف این موارد 

چگونه تامین خواهد شد؟! 

 مالچ پاشی در غرب کرخه بدون مجوز محیط زیست!

تکرار مخالفت نمایندگان کارگری با مزد منطقه ایبا خشکسالی برفی شدیدی در مناطق کوهستانی روبرو هستیم 
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فرافکنی  جز  چاره ای  ندارند  عملکرد  وقتی 
ندارند و تقصیر را به گردن دیگران می اندازند، 
در دولت هم همین طور است، هر چه که از 
قبل انجام شده و ۱۰ تا ۲۰ درصدش مانده را 
کامل و افتتاح می کنند می گویند ما کردیم و 
هر چه اشکال داشته باشند می گویند مال قبل 
است. آن هایی که به نفعشان است را مصادره 
می کنند و آن هایی که به نفعشان نیست را به 
گردن دوره گذشته می اندازند که این جواب 
و  نمی کند  حل  را  مردم  مشکل  و  نمی دهد 
مردم هم نمی پذیرند که تقصیر را به گردن 

این و آن بیندازند
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عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق گفت: همین که اتاق بازرگانی اربیل 
بیانیه داده که کالای ترک، ســعودی و اردن به جای کالای ایرانی 
خریداری شود، نشان دهنده واکنش ها و موج سازی علیه تجار ایران 

در عراق است.
علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق درباره اقدامات اتاق 
بازرگانی اربیل و اطلاعیه مبنی بــر تحریم کالاهای ایرانی در این 
منطقه اظهار داشــت: حضور در بازار و حفظ آن نیاز به هوشمندی 
دارد و در شــرایطی که در بازار رقابت وجود دارد همواره سعی رقبا 
بر این است که از هر فرصتی برای افزایش نفوذ در بازار چه از مسیر 
علمی و اخلاقی و چه از مســیر غیر اخلاقی استفاده می کنند، این 

قاعده و اصل بازار است و همواره وجود دارد.
وی ادامــه داد: تجار با اســتفاده از روش های اخلاقی فعالیت های 
تجاری در انواع بازارها انجام می دهند اما وقتی این موضوع با منافع 
افراد ارتباط پیدا می کند و کار به رانت واسطه گران کشیده می شود 
و در شــرایطی که دشمنان در بازار به دنبال این هستند که از هر 
فرصتی علیه رقیب اســتفاده کنند، موضوع فرق می کند و حکایت 

ایران در بازار عراق از همین جنس است.
عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق با بیان اینکه تجار ایرانی از سال های 
دور در حال فعالیت در بازار عراق هســتند، گفت: بدون احتساب 
کالاهای نفتــی، عراق بزرگتریــن بازار مصرفی کالاهــای ایرانی 
محسوب می شــود و فروش ایران ماهانه به عراق به ۷۰۰ میلیون 
دلار می رســد و در این بازار ترکیه، اردن و عربستان از رقبای ایران 
هستند و با توجه به موضوع ارز دولتی عراق از نظر قیمتی ۱۰ الی 
۱۵ درصد با رقبا فاصله داریم اما همچنان بخش خصوصی و تجار 

ایرانی در تلاش هستند که این بازار را حفظ کنند.

شــریعتی افزود: صلاحیت تحلیل مباحث سیاسی و اظهار نظر در 
این باره را نداریم، اما از جنس اتفاقات ضد تروریستی که از طریق 
دولت ایران هر چند ماه یکبار در این منطقه رخ می دهد، از ســوی 
ترکیه تقریبا هر ماه چندین بار با هدف دفع پ ک ک انجام می شود. 
امــا چه اتفاقی افتاده که اعضای اتاق بازرگانی اربیل به همراه موج 
مافیایی که در این منطقه وجود دارد اعلام می کند که کالای ایرانی 

نخرید و کالای ترک و سعودی و اردنی را جایگزین کنید.
وی گفــت: یادمان نمی رود در ســال ۲۰۱۹ ترکیــه حملاتی به 
عراق داشــت و منجر به کشته شــدن چندین کرد و مردم مظلوم 
در این منطقه شــد و کار به جایی رسید که تحریم کالاهای ترک 
خودخواسته از سوی مردم اعمال شد. اما این بار نکته این است که 
تحریم کالاهای ایرانی در این منطقه خواسته مردم نیست بلکه از 

سوی دلالان و مافیا مطرح شده و این جریان موج ایجاد می کنند.
عضو اتاق ایران و عراق با اشــاره به قدرت رســانه علیه تجار ایرانی 
در عراق و اربیل اظهار داشــت: اسیر جنگ نرم شده ایم و متاسفانه 
رسانه های داخلی هم از بیت المال تغذیه می کنند، یادشان رفته که 
نان از صادرات به دست می آید و به دنبال دستاوردسازی برای دولت 
هستند. از سوی دیگر می دانیم دولت ایران از محل بیت المال دفاتر 
مذهبی، علمی، درمانی در خارج کشور به ویژه عراق ایجاد کرده و 
خروجی این فعالیت ها و برون داد این اقدامات عاملی باشد که الان 

نتیجه دهد و باید از تجار ایرانی حمایت کند.
شریعتی ادامه داد: وقتی اتاق بازرگانی اربیل علیه تجار ایرانی بیانیه 
داده باید از ســوی دولت حمایتی از تجار صورت بگیرد، همانطور 
که وقتی تنش اخیر با پاکســتان رخ داد بلافاصله وزیر امور خارجه 
در ســوییس وارد مذاکره شد و مســئله را با پاکستان حل کردند. 

اما درباره اربیل این اتفــاق نیفتاد و در نهایت عراق برای اولین بار 
درسازمان ملل علیه ایران شکایت می کند. بخش خصوصی ایران در 
عراق و اربیل یتیم و مظلوم مانده است و به حمایت و رفع معضل از 
سوی دولت نیاز دارد. این حملات و اقدامات در این بخش از عراق 
از ســوی دولت ترکیه هم انجام می شــود اما اقدامات آن ها نادیده 
گرفته اما در مقابــل با یک تنش موجی برای تحریم کالای ایرانی 

ایجاد می شود.
وی تاکید کرد: تجار به این موضوعات نگاه سیاسی ندارند و با نگاه 
اقتصادی موضوعات را می بینند، هر چند بایکوت کالاهای ایرانی که 
خواســته مافیا دراین منطقه است، صورت نمی گیرد و تاثیر کمی 
دارد اما نشان دهنده این است که دشمنان ما مترصد این هستند 

که از هر نقطه ای ما را هدف قرار دهند و ما باید هوشیار باشیم.
عضو اتاق ایران و عراق گفت: هر چند هم که این روزها درباره خروج 
ایران از توصیه هفت FATF گفته شود اما باید بپذیریم که تحریم 
هســتیم و به دنبال آن نمی توانیم به ارز دولتی عراق را که رقبای 
ترک، سعودی و اردنی که در این بازار دریافت می کنند، دسترسی 
داشته باشیم و تجار ایرانی امکان استفاده از این پول را ندارند و در 
بازاری که از همین محل ۱۵ درصد از لحاظ قیمتی عقب هستیم و 
مورد حمله مافیا قرار می گیریم، یتیم هستیم و این مساله را دولت 

باید حل کند.
به گزارش ایلنا؛ وی با اشاره به لابی ترکیه که نتیجه آن ارائه بیانیه 
اتاق بازرگانی اربیل علیــه کالاهای ایرانی بوده، تاکید کرد: همین 
که اتاق بازرگانی اربیل بیانیه داده که کالای ترک، سعودی و اردن 
به جای کالای ایرانی خریداری شــود، نشــان دهنده واکنش ها و 

موج سازی علیه تجار ایران در عراق است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید بر اینکه هدف دولت 
این اســت که بودجه غیر تورمی بسته شود، گفت: روز گذشته در 
کمیسیون تلفیق، موارد ارجاعی از طرف صحن مجلس که ناظر بر 
موارد اختلافی دولت و مجلس بود، مطرح شد و به تدریج در حال 

برطرف شدن است.
داود منظــور، در خصوص تغییرات کمیســیون تلفیق مجلس در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، اظهار کرد: به طور طبیعی وقتی نمایندگان 
در حین بررســی لایحه بودجه، درخواســت ها و پیشــنهاداتی از 
جاهای مختلفــی دریافت می کنند، زیرا نمایندگان پاســخگوی 
موکلین هستند و این موکلین اعم از اشخاص حقیقی یا حقوقی یا 
ســازمان ها انتظاراتی دارند که ممکن است در زمان تدوین لایحه 
بودجه به آن موضوع ها توجه نشده باشد؛ لذا عمدتاً نمایندگان این 
موارد را بررســی می کنند و اگر مورد تایید قرار بگیرند به بودجه 

الحاق خواهد شد.
وی افزود: امسال در کمیسیون تلفیق بودجه هم الحاقاتی داشتیم، 
البته نسبت به سال های گذشته از نظر تعداد کمتر بود، اما از نظر 
میزان بار مالی که ایجاد می کرد، عددها نسبتاً معتنابه بود که این 
نگرانی را با هیئت رئیسه مجلس مطرح کردیم که محدودیت هایی 
در تامین منابع داریم و تراز بودجه دولت با این الحاقات دستخوش 

تغییر می شود که باید مورد بازبینی قرار بگیرد.

< بخش زیادی از اختلاف نظرها برطرف شده است
معــاون رئیس جمهور تصریح کرد: خوشــبختانه همراهی خیلی 
خوبی انجام شــد و روز گذشته در کمیسیون تلفیق مواردی که از 
طرف صحن مجلس ارجاع شده بود و عمدتاً ناظر بر همین تغییرات 
و مــوارد اختلافی بین دولت و مجلس بود که تقریباً به یک جمع 
بندی های خیلی خوبی رسید و نگرانی هایی که قبلًا داشتیم، با این 
میزان از هماهنگی که بین کمیسیون تلفیق مجلس و دولت برقرار 

شده، به تدریج در حال برطرف شدن است.
منظور در مورد اینکه چه میزان بار مالی به بودجه اضافه شده است، 

بیان کرد: برآوردها متفاوت است و بستگی محاسبه مفروضاتمان 
دارد، البته بین سازمان برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس 
اختلاف نظرهایی بود، ولــی درصد قابل توجهی و عدد معتنابهی 
نســبت به کل بودجه پیشــنهادی دولت، اضافه شــده بود که با 
بازنگری هایی که در حال انجام اســت، فکر می کنیم به یک توافق 

خوب بین دولت و مجلس نزدیک شویم.
وی ادامه داد: اینکه آیا ســقف بودجه افزایش پیدا کند یا نه، فعلًا 
قطعی نیست، ولی بخش زیادی از اختلاف نظرهایی که در گذشته 

داشتیم در دو روز گذشته برطرف شده است.

< هدف دولت تصویب بودجه غیر تورمی است
رئیس سازمان برنامه و بودجه در خصوص افزایش حقوق کارمندان 
و اینکه که نگاهی شکل گرفته بود که دولت مخالف افزایش حقوق 
کارکنان اســت، گفت: افزایش حقوق و دستمزد باید متناسب با 
ظرفیت های تامین مالی باشــد و هدف دولت این است که بودجه 

غیر تورمی بسته شود.
منظور توضیح داد: قطعاً مردم راضی نخواهند بود که میزان حقوق 
و دســتمزد را بالا ببریم، امــا از روش های تورمی مانند روش های 
قرضه ای یا با استفاده از ظرفیت های نظام بانکی بخواهیم کسری 
بودجه دولت را تامین کنیم، زیرا نهایتاً اثر تورم بیشــتر می شود و 

افزایش حقوق را خنثی می کند.
وی تاکید کرد: پیشنهاد دولت برای افزایش حقوق در لایحه بودجه 
۱۸ درصد بود که مجلس آن را کافی ندانست و دولت هم با افزایش 
۲۰ درصد حقوق موافقت کرد، البته اقداماتی هم در مجلس برای 
فوق العاده های خاص در حال انجام است که برخی از دستگاه ها آن 
را پیشــنهاد دادند و در مورد این موضوع در حال رایزنی با مجلس 

هستیم تا به جمع بندی برسیم.

< سازمان برنامه و بودجه به دنبال ایجاد تحول است
رئیس سازمان برنامه و بودجه در خصوص جلسه شب گذشته خود 

با فعالان فرهنگی جبهه انقــلاب، اظهار کرد: بحث های خوبی در 
نشست با اصحاب فرهنگ، حوزه و دانشگاه، تشکل های مردم نهاد 
و قرآنی مطرح و انتظارات جبهه فرهنگی انقلاب از دولت و سازمان 

برنامه بودجه عنوان شد.
منظور بیان کرد: ســازمان برنامــه و بودجه در یک فرایند تحولی 
به دنبال این اســت تا بتواند گفتمان انقــلاب را در جریان نظام 
برنامه ریزی و بودجه ریزی کشــور بیش از گذشته جاری کند؛ به 
همین جهت جلســات گفتمانی را برگزار می کنیم و شب گذشته 

چهارمین نشست برگزار شد.
وی تاکید کرد: در جلســه شب گذشته مطرح شد که سهم بخش 
فرهنگ در بودجه های سالانه ناچیز است و زیر بخش های فرهنگی 
تقریباً نادیده گرفته می شوند؛ در بررسی هایی که انجام داده بودیم 
به این جمع بندی رســیدیم، البته تلاش ما این است که یک تراز 
مناسب تری بین بخش های مختلف در برخورداری از بودجه جاری 
و عمرانی برقرار کنیم تا نسبت ها مخصوصاً در حوزه فرهنگ و همه 
زیربخش های آن اعم از کتاب، ســینما نشر، مساجد، تشکل های 

مردمی و... منطقی شود.

< بخش دوم لایحه بودجه روزهای آینده به مجلس تقدیم می شود
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه سهم بخش فرهنگ 
در بودجه ۱۴۰۳ افزایش یافته است، بیان کرد: معتقدیم پیشرفت 
اقتصادی بدون پیوســت فرهنگی و پیشــرفت در حوزه فرهنگ 
امکان پذیر نیســت، یعنی دولت به دنبال پیشــرفت همه جانبه 
است. این موضوع را حوزه های زیربنایی و زیرساختی در کنار هم 

می بینیم.
بــه گزارش ایرنا؛ منظور گفت: در نظام برنامه ریزی و تدوین برنامه 
هفتــم هم به موضوع فرهنگ پرداختیم و اکنون بخش اول لایحه 
۱۴۰۳ کــه اولین برش از برنامه هفتم اســت در مجلس در حال 
نهایی شــدن قرار دارد و بخش دوم لایحه بودجه نیز در دولت در 
حال تکمیل است که در روزهای آینده به مجلس تقدیم می شود.
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بهرهوری

کشاورزی

انرژی

رئیس ســازمان ملی بهــره وری گفت: دومین 
منابع هیدروکربنی دنیا را داریم اما مصرف بالای 
انرژی باعث شده به عنوان یکی از مسائل کشور 
مطرح باشد، بر این اساس اولویت نخست ارتقای 

بهره وری در این حوزه است.
»میرسامان پیشوایی« درباره ارتقای بهره وری در 
حوزه انرژی، اظهار کرد: در حوزه بهره وری انرژی 
و آب نیاز به اقدامات و تصمیمات جدی هستیم 
و اقدامات سازمان بهره وری در این زمینه چند 

لایه دارد.
وی افزود: نخست اینکه دستگاه اجرایی متولی 
بخش برنامه بهره وری خود را پیش ببرد. وزارت 
نیــرو، نفت و جهاد کشــاورزی در حوزه آب و 
انرژی با ســازمان بهره وری در حــال فعالیت 
هستند و برنامه بهره وری وزارت جهاد کشاورزی 
هم که ابلاغ شده در راستای بهره وری آب است.

رئیس ســازمان بهره وری گفت: در برخی موارد 
ســازمان به صورت مســتقیم در مسائل ورود 
می کند و حــوزه انرژی از این حوزه ها اســت. 
امسال سازمان ملی بهره ورزی با همکاری وزارت 
نیرو، نفت، معاونت علمی و ســازمان و شــبکه 
دانش بنیان کشور مسائل حوزه انرژی را بررسی 

می کند.

< صرفه جویی ۶ میلیارد دلاری 
        با اجرای طرح بهره وری انرژی

در موضوع آب در حوزه کشــاورزی دو مســاله 
اصلی داریم، یکی موضوع آمایش کشت و الگوی 
کشت اســت و باید به سمت محصولاتی برویم 
که ارزش افزوده بالا با مصرف آب کمتری دارند.
پیشــوایی بیان کرد: با توجه به نظارت ستادی 
رئیس جمهــوری از وزارت نیرو، حوزه انرژی و 
آب اهمیت ویژه ای دارد و جلســه ای نیز در این 
زمینه تشکیل شده است. در برخی از استان ها 
همچون یــزد در حوزه بهــره وری انرژی طرح 
پیشرانی آماده شده که برآورد این است اگر این 
طرح در سطح ملی به صورت کامل انجام شود 

در مصرف گاز ۱۰ درصد صرفه جویی می شود.
وی توضیح داد: ســال گذشــته در بحران اروپا 
هر مترمکعب انرژی ۳۷ سنت معامله می شد و 
هم اکنون بین ۲۵ تا ۳۰ ســنت است با اجرای 
طــرح بهره وری انرژی ســالیانه ۶ میلیارد دلار 

صرفه جویی می شود.
رئیس ســازمان ملــی بهره وری تاکیــد کرد: 
پتانســیل های زیادی در حوزه بهره وری انرژی 

وجود دارد و با اجرای این طرح ها و صرفه جویی 
در مصرف انرژی می توان سال ها رشد اقتصادی 

را حمایت کرد.
پیشــوایی گفــت: در موضــوع آب در حــوزه 
کشــاورزی دو مساله اصلی داریم، یکی موضوع 
آمایش کشــت و الگوی کشــت است و باید به 
سمت محصولاتی برویم که ارزش افزوده بالا با 

مصرف آب کمتری دارند.
وی اظهار داشت: یکی از مشکلات تراز تجاری 
کشور در حوزه کشاورزی این است که صادرات 
به لحاظ حجم افزایش یافته، اما به لحاظ ارزش 
کم شده است و تراز تجاری در حوزه کشاورزی 
به دلیل ارزش افزوده پایین محصولات ما منفی 

است.

< ۲۵ درصد اتلاف انرژی در بخش کشاورزی است
رئیس ســازمان بهره وری با بیــان اینکه اتلاف 
انــرژی یکی دیگر از موضوعــات مهم در حوزه 
کشــاورزی اســت، ادامه داد: حدود ۲۵ درصد 
اتلاف انرژی در زنجیره تامین کشاورزی داریم 
و از ۱۲۵ میلیون تن محصول کشاورزی حدود 
۲۰ میلیون تن را دور می ریزیم که با آن می توان 

۱۸ میلیون را سیر کرد.
پیشوایی افزود: در حوزه کشت گندم آبی کشور 
۴.۲ تن محصول در هکتار برداشت می شود، در 
برنامه ابلاغی وزارت جهاد اعلام شده برداشت به 
۵.۵ میلیون تن برسد، در این صورت ضمن اینکه 
نیاز داخل را به صورت کامل پوشش می دهیم، 
صادرات هم خواهیم داشت و می توانیم علاوه بر 
امنیت غذایی به اقتدار غذایی برسیم و این اهرم 

بزرگ قدرت در مقابل تحریم است.
وی گفت: در حوزه انرژی بهره وری اولویت اول 
کشور اســت و سازمان های ذی ربط بایستی در 
ایــن حوزه اقدامــات لازم را انجام دهد. در این 
حــوزه با حکمرانــی انرژی مواجه هســتیم و 
ســازمان ها در دو وزارتخانه پخش شده است و 
بایستی سازمان های زیرمجموعه این حوزه در 

بحث بهره وری انرژی کار کنند.
به گزارش ایرنا؛ رئیس ســازمان ملی بهره وری 
تاکیــد کرد: تعدد دســتگاه ها و ســازمان ها و 
ناکارآمدی آن ها باعث شــده بهره وری در حوزه 
انرژی مساله کشور باشد، در حالی که ما دومین 
منابع هیدروکربنی دنیا را داریم و اینجاست که 
مولفه قدرت به دلیل بهره وری به نقطه ضعف ما 

تبدیل شده است.

کارشــناس کشــاورزی و امنیت غذایی گفت: 
قیمت جدیــد خرید تضمینی گندم امســال 
نســبت به نرخ خرید تضمینی سال آخر دولت 

قبل، ۲۵۰ درصد رشد نشان می دهد.
»مهدی ســروی« درباره تعیین قیمت خرید 
تضمینی گندم افزود: دولت به تازگی نرخ خرید 
تضمینی هر کیلوگرم گندم سال زراعی ۱۴۰۳ 
- ۱۴۰۲ را مبلغ ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین 
و تصویب کرد درحالی کــه نرخ این محصول 

برای سال گذشته ۱۵ هزارتومان بود.
غذایــی  امنیــت  و  کشــاورزی  کارشــناس 
اظهارداشــت: این نرخ نســبت به نرخ ســال 
۱۴۰۰‐۱۳۹۹ یعنی سال آخر دولت دوازدهم 
)۵ هــزار تومان( افزایــش ۲۵۰ درصدی را به 
اثبات می رساند که نشــان دهنده توجه شایان 
دولت سیزدهم و وزارت جهاد کشاورزی به امر 
تولید و ممانعت از گســترش واردات و ارزبری 
اســت. وی تصریح کرد: در ســال آخر دولت 
دوازدهم گندمکاران از تعیین غیرمنطقی نرخ 
خرید تضمینی این محصول بشدت گلایه مند 
بودنــد، به طوری که با تعییــن قیمت ۵ هزار 
تومانی برای هر کیلوگرم گندم، شاهد آن بودیم 
که میزان خرید تضمینی این محصول توسط 
دولت با کاهش محسوســی روبرو شــد و به ۴ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن رســید و از سوی دیگر 
تولید این کالای اساســی نیز با افت ۵ میلیون 
تنی روبه رو شد و به ۸ میلیون تن رسید که این 

امر ناشی از کاهش انگیزه کشاورزان به کشت 
گندم و رفتن به سمت تولید محصولات عمدتا 
آب بر کشاورزی بود. سروی گفت: همچنین در 
این سال شــاهد آن بودیم که بخش زیادی از 
تولید گندم کشور به عراق و افغانستان قاچاق و 
بخش دیگری به عنوان خوراک دام مصرف شد، 
درحالی که در این ســال رکورد ارزبری گندم 
شکسته شــد و ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 

صرف واردات این کالای اساسی شد.

< نرخ جهانی گندم بین ۱۳تا ۱۵ هزارتومان
کارشناس کشــاورزی و امنیت غذایی با بیان 
اینکه آمارها نشــان می دهــد که قیمت گندم 
در جهــان بیــن ۱۳ تا ۱۵ هزار تومان اســت 
گفت: براین باوریم که اگر فاصله قیمت خرید 
تضمینی گندم در داخل با میانگین جهانی زیاد 
باشد قاچاق معکوس انجام می شود یعنی گندم 
از کشــورهای دیگر وارد کشور شده و تحویل 

دولت خواهد شد.
وی افزود: در این شــرایط علاوه بر خروج ارز از 
کشور و بهم ریختگی آمار تولید داخلی ممکن 

است سیاست های خودکفایی به خطر بیفتد.
به گزارش ایرنا؛ وی اظهار داشت: اکنون برخی 
گندمکاران از قیمت تعیین شده به دلیل اینکه 
بیشتر از نرخ جهانی است رضایت دارند و برخی 
دیگر معتقدند دولت بایــد همان نرخ ۱۹هزار 

و۵۰۰ تومان را اعمال می کرد.

منابع هنــدی از تمایل هند برای ازســرگیری 
واردات نفت ایران خبر دادند و گفتند در جلسات 
دوجانبه اخیر وزرای خارجه دو کشور این موضوع 

به بحث گذاشته شده است.
هند به دنبال تشــدید تنش ها در دریای سرخ و 
خلیج عدن در حال بررسی موضوع ازسرگیری 
واردات نفت خام از ایران است. طبق گفته برخی 
منابع هندی، این موضوع در جلســات دوجانبه 
اخیر بین دو کشــور در هفته گذشته و به دنبال 
سفر سوبرامانیام جایشانکار، وزیر امور خارجه هند 

به ایران مورد بحث قرار گرفته است.
ایــن منابع می گویند نفت ایران از طریق دریای 
عمان و خلیج فارس به هند می رود که یمنی ها 
حضوری در آن ندارند، به علاوه یمن از متحدان 
ایران است و انتظار نمی رود علیه تهران اقدامی 
انجام دهد. هند در زمان حاضر به خاطر تحریم ها 
هیچ نفتی از ایران خریداری نمی کند، دولت این 
کشــور واردات نفت از ونزوئلا را پس از برداشته 

شدن تحریم های نفتی این کشور آغاز کرد.
یکی از مقامات هندی که در این جلسات حاضر 
بوده است، می گوید: »ما شرایط جریان نفت خام 
را به دقــت زیر نظر داریم، پیشــنهادهایی برای 
ازسرگیری واردات نفت خام از ایران وجود دارد 

که در حال بررسی آن ها هستیم«.
ایــران تــا ســال های ۲۰۱۸ و ۲۰۱۹ یکی از 
بزرگترین منابع واردات نفت خام هند بود. آمریکا 

در زمان ریاست جمهوری دونالد ترامپ در ژوئن 
۲۰۱۹ تحریم هــای جدیدی علیه صنعت نفت 
ایران وضع کرد. معافیت هایی برای کشــورهایی 
مانند هند که واردکننده نفــت ایران بودند در 
نظر گرفته شد اما دسترسی هند و ایران به دلار 
آمریکا برای پرداخت هزینه این تجارت قطع شد. 
ایران همواره تمایل به ازسرگیری صادرات نفت به 
هند داشته است. سهم بزرگی از نفت خام ایران 
به چین می رود و ۱۰ درصد از کل نیاز این کشور 
به نفت خام را تأمین می کند. اطلاعات شرکت 
ورتکسا که حمل ونقل کشتی ها را ردیابی می کند 
نشان می دهد چین در ۱۰ ماه اول ۲۰۲۳ حدود 
۱.۰۵ میلیون بشکه در روز نفت از ایران خریداری 
کرده است. پس از جنگ اوکراین و بحران در غزه 
که بی ثباتی تجارت نفت را افزایش داده اســت، 
تهدید یمن برای کشتیرانی در دریای سرخ یک 

مشکل دیگر برای دولت هند بوده است.
یمن تا امروز حداقل به ۳ کشتی مرتبط با هند و 
چندین کشتی حامل خدمه هندی حمله کرده 
است و هزینه کشتیرانی طی ماه گذشته دو برابر 
شده است. اگر این درگیری ها ادامه داشته باشد، 
انتقال نفت به هند در کوتاه مدت تحت تأثیر قرار 
می گیرد. به گزارش تسنیم؛ پس از بیش از یک 
سال خرید نفت خام روسیه، هند حالا به دنبال 
ازسرگیری تجارت با شــرکای قدیمی خود در 

غرب آسیاست.

امیر لاجوردی در نشست »بررسی و تبادل نظر پیرامون انجام تعهدات 
اپراتورهــا برای بهبود کیفیت اینترنت با توجه به تغییرات تعرفه ای« 
اظهار کرد: وزارت ارتباطات و رگولاتوری توسعه ارتباطات با کیفیت را 
از وظایف اصلی خود می دانند، یکی از موضوعات ما در دولت سیزدهم 
توسعه شبکه ارتباطی ثابت است که مبتنی بر پروژه فیبرنوری تعریف 
شده است تا انشالله بتوانیم تا پایان دولت ۲۰ میلیون پوشش را برای 

مردم فراهم کنیم.
وی ادامه داد: ما با همکاری اپراتورها پروژه فیبرنوری را اجرا می کنیم 
و این قول را می دهیم که تا پایان سال جاری به هشت میلیون پوشش 
برسیم؛ اپراتورها روزانه و در لحظه فعالیت و نکات جدید را در سامانه 
ثبت می کنند البته توسعه شبکه سیار هم در دستور کار قرار دارد و 

محدود به شبکه ثابت نشدیم.
لاجوردی، افزود: فناوری نسل پنجم در دستور کار قرار گرفته است، 
همچنین مزایده فرکانس های ۳۶۰۰ تا ۳۸۰۰ به زودی برگزار خواهد 

شد که این فرکانس ها مرتبط با فناوری نسل پنجم هستند.
رئیس رگولاتوری، تاکید کرد: به موازات توســعه شبکه ثابت، شبکه 
سیار هم باید توسعه یابد تا بار ترافیکی از شبکه سیار به شبکه ثابت 

منتقل شود تا شاهد افزایش کیفیت در هر دو شبکه باشیم.
وی، خاطرنشان کرد: آمار سرمایه گذاری اپراتورها را در دست داریم و 
در سال ۱۳۹۶ مجموع سرمایه گذاری اپراتورهای ایرانسل، همراه اول 
و رایتل بالغ بر ۱۳۰۰ میلیون دلار بوده است که در سال ۱۴۰۱ این 
رقم به ۵۸۰ میلیون دلار رســیده است و روند کاهش سرمایه گذاری 

کاملا مشهود است.
رئیس رگولاتوری، اشاره کرد: آخرین تعرفه گذاری در بخش ارتباطات 
در حوزه پیامک موبایل سال ۸۹، مکالمه همراه سال ۹۲، مکالمه ثابت 

سال ۹۵، داده همراه سال ۹۵ و داده ثابت نیز سال ۹۶ بوده است.
معاون وزیر ارتباطات، عنوان کرد: بر اساس آمار بانک مرکزی و مراکز 
مرتبط، سهم بخش ارتباطات از تولید ناخالص داخلی مشخص است 

و روند آن نزولی بوده است.
وی، بیان کرد: وزارت ارتباطات معتقد اســت کــه افزایش کیفیت 
بدون ســرمایه گذاری امکان پذیر نیست و تلاش کردیم که با کمک 
اپراتورها و مــردم بتوانیم برنامه ای را پیش بینی کنیم که با افزایش 
تعرفه ۳۴ درصدی، شــرایط تعرفه ای را برای اپراتورها شتاب دهیم 
تا شاهد سرمایه گذاری بیشتری باشند؛ بحث افزایش تعرفه اینترنت 
بحث دیروز و امروز نیست و از اول دولت سیزدهم پیگیر آن بوده ایم 
و در نهایت افزایش تعرفه منوط به سرمایه گذاری در شبکه است و در 

این خصوص با اپراتورها به توافق رسیده ایم.
لاجوردی، اضافه کرد: برخی از توافقات شــامل افزایش ۱۰ درصدی 

تعداد سایت نســل پنجم تا پایان سال ۱۴۰۳، افزایش پوشش نسل 
چهار در کشــور به ۹۶ درصــد تا پایان ســال ۱۴۰۳ و افزایش ۳۰ 

درصدی میانگین سرعت اینترنت در شش ماه آینده می باشد.
وی، تشــریح کرد: توزیع ترافیــک موضوع مهمی اســت که برای 
اپراتورهای ثابت و ســیار در نظر داریم؛ هســته بسیاری از اپراتورها 
علی الخصوص اپراتورهای ثابت متمرکز اســت که لازمه آن افزایش 

سرمایه گذاری در این حوزه است.
رئیس رگولاتوری، اظهار کرد: با اپراتورها توافق کرده ایم که بسته های 
اینترنت فعلی حذف نشوند، قیمت ترافیک داخلی تغییر نیابد، قیمت 
ترافیک بین الملل حداکثر ۳۴ درصد افزایش پیدا کند، همچنین در 

فاز اول ۱۲ دی ماه ۱۰ گیگ اینترنت به مردم هدیه داده شد.
لاجوردی خاطرنشــان کرد: در همین راستا اپراتورها بسته های خود 
را اعلام کرده اند و برای اطلاع رســانی به مردم در ســایت خود ذکر 
کرده اند، ما نیز در وزارت ارتباطات به صورت لحظه ای میزان توسعه 
را رصد و گزارش های فصلی آن ها را دریافت می کنیم و هم در سامانه 
نت سنج پلاس میزان پیشرفت در توسعه شبکه و بهبود شاخص های 

ارتباطی و افزایش سرعت اینترنت قابل مشاهده است.
لاجوردی، رئیس رگولاتوری در این نشست و در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه فعلا تمرکز وزارت ارتباطات و اپراتورها روی پوشش است و 
با توجه به موانع و مشکلاتی که برای اتصال وجود دارد، چه برنامه ای 
برای رفع این موانع و تشویق و تغییر عادات مردم برای اتصال به شبکه 
فیبر دارید، گفت: درست است که تمرکز ما روی پوشش است، ولی 
برای اتصال هم برنامه داریم. در ســال ۱۴۰۲ تمام توانمان را بر روی 
پوشش گذاشتیم، ولی برای سال بعد پیش بینی ما این است که در 
نیمه دوم سال بعد، در بحث اتصال سرمایه گذاری خوبی داشته باشیم.

وی، ادامه داد: یکی از موضوعاتی که الان مطرح اســت بحث انتقال 

از شــبکه مبتنی بر ADSL به شــبکه مبتنی بر فیبرنوری است و 
اکنون حدود ۱۱ میلیون مشترک در شبکه ADSL داریم و انتقال 
از فناوری قدیمی به شبکه مبتنی بر فیبر یکی از موضوعاتی است که 

می تواند جهش در میزان اتصال را فراهم کند.
لاجوردی، اظهار کرد: یکی از کارهای دیگری که با برخی از اپراتورهای 
فعال در حوزه فیبر پیش می بریم بحث استفاده و تخصیص برخی از 
باندهای فرکانسی است که بتوانیم به اپراتورها اختصاص دهیم تا در 
بازه زمانی کمی، اتصال کاربر را فراهم کنند تا موضوع اتصال مبتنی 

بر فیبر انجام شود.
رئیس رگولاتوری، خاطرنشان کرد: موضوع دیگری که با کمک وزارت 
نیرو پیگیری می کنیم بحث استفاده از زیرساخت های این وزارتخانه 

است که بتوانم امکان اتصال سریعتر را فراهم کنیم.
وی، افــزود: موضوع بعدی یارانه ای اســت کــه وزارت ارتباطات به 
اپراتورهای ارتباطی برای بحث اتصال می دهد و در ســال آینده روی 

این موضوع تمرکز ویژه ای خواهیم داشت.
لاجــوردی، گفت: برای برخی از مراکز خاص مصوبه ای برای اتصال و 
هزینه های مرتبط داشتیم که از مودم گرفته تا تامین هزینه سرویس 
که مصوبه کمیســیون بود و در دســتور کار اســت و در سال آینده 

عملیاتی شود.
رئیــس رگولاتوری، اظهار کرد: تعهدی که بــرای اپراتورها در بحث 
سرعت گذاشتیم سختگیرانه، اما شدنی است. اگر اپراتوها تعهد خود را 
 UNSP انجام ندهند مشمول جریمه می شوند. اکنون اپراتورها پروانه
را دریافــت کردنــد و با این پروانه در هر بــار تخلف تا پنج درصد از 
درآمدشان مشمول جریمه می شود و ساز و کارهای ضمانت اجرایی 
برای آن ها دیده شده است. وی، افزود: یکی دیگر از حمایت ها که در 
نظر گرفته شده بود در افزایش تعرفه، هدیه های رایگانی بود که برای 
مردم در نظر گرفته شده بود که همچنان برقرار است و تا کنون حدود 

۴ میلیون نفر ثبت نام کردند و از این هدیه بهره مند هستند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ وی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
آنکه اگر مشترکین با حذف بسته ای از طرف اپراتوری مواجه شوند، 
آیا ســامانه ای برای شکایت آن ها وجود دارد، گفت: سامانه ۱۹۵ هم 
شماره تماس است و هم سامانه که اگر کسی شکایتی داشت، هم به 
پشتیبانی خود اپراتور و هم به سامانه ۱۹۵ رگولاتوری اعلام می کنند 
و زمان پاســخگویی به این شکایات روند کاهشــی دارد و به زودی 
داده های تحلیلی ســامانه ۱۹۵ برای سه ســال گذشته را در اختیار 
مردم می گذاریم که با جزئیات آشــنا شوند و اپراتورهایی که زحمت 
می کشــند و تلاش می کنند که سریع تر به تیکت ها رسیدگی کنند، 

تشویق شوند.

رئیس سازمان تنظیم مقررات: 

با اپراتورها توافق کرده ایم که بسته های فعلی اینترنت حذف نشوند

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

کمیسیون تلفیق در حال اصلاح مصوبات مورد اختلاف است

تحریم کالاهای ایرانی در اربیل خواست مافیای منطقه

اسیر جنگ نرم شده ایم

رئیس سازمان ملی بهره وری:
بهره وری در حوزه انرژی اولویت اول کشور است

افزایش ۲۵۰ درصدی نرخ خرید تضمینی گندم نسبت به دولت گذشته

مذاکره هند با ایران برای ازسرگیری واردات نفت
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اعتماد: انتخابات يك معناي خاص دارد
روزنامه محترم جوان نوش��ته اس��ت 
اينك��ه در انتخابات به چه كس��ي راي 
بدهيم تقليل دادن مقوله انتخابات است. از نظر 
اي��ن روزنامه انتخابات هدف ه��اي ديگري چون 
امنيت آوري، اس��تمرار نظام، ايستادگي مردم در 
براب��ر تحريم ها، وحدت مل��ي و تجديد ميثاق با 
ش��هيدان دارد. به نظر مي رس��د آنچه بيان شده 
- صرف نظ��ر از درس��ت يا نبودن��ش - از موضع 
فرانظام بيان شده. يعني نويسنده با اوج گيري از 
كف جامعه، بر جايگاهي رفيع نشسته و از آنجا به 
صحنه مي نگرد و طبيعتا برخي موضوعات مانند 
راي مردم و صندوق انتخابات را ريز مي بيند. به 
علاوه اگر از منظر ب��ه انتخابات بنگريم در واقع 
باي��د بپذيريم اصولا مش��اركت و صندوق راي و 
برگزي��دن افراد، اصلا موضوعيت ن��دارد و صرفا 
طريقيت دارد. يعني انتخابات صرفا راه و طريقي 
است براي رس��يدن به امنيت و استمرار نظام و 
نظاير آن. خب فرض كنيم اين ايده درست باشد. 
در چنين فرضي، اگر هر وس��يله اي فراهم شود 
كه با آن، امنيت و وحدت ملي و اس��تمرار نظام 
تضمين گردد، مي توان انتخابات را تعطيل كرد و 
از همان روش م��ورد نظر به هدف متعالي خود 
دس��ت يافت. اگر انتخابات را به درختي تشبيه 
كنيم كه با هدف ميوه دادن كاشته شده، از ديگر 
نعمت هاي آن مانند س��ايه اش مي توان استفاده 
ك��رد. انتخابات هم مي تواند ع��لاوه بر آنكه اراده 
مردم را در انتخاب نامزدها متجلي مي كند، مايه 
امنيت و وحدت و اس��تمرار نظام هم بش��ود اما 
از منظ��ر اف��رادي كه پاي صن��دوق راي حضور 
مي يابند، انتخاب فرد يا افراد خاص براي تحقق 
يافتن خواسته هاي آنهاست. در واقع، آنچه كاملا 
موضوعيت دارد، راي آوردن نامزد خاص اس��ت. 
آنچه مدنظر نويسنده روزنامه مزبور است همان 
چيزي است كه در كره شمالي شاهدش هستيم. 
حكوم��ت عده اي را به عنوان نمايندگان پارلمان 
به مردم معرفي مي كند و شهروندان با يك راي 
آري يا ن��ه به كل نامزده��ا راي مثبت يا منفي 

مي دهند. 
آيا اين روش، مطلوب نظام ماس��ت؟ مرور قانون 
اساسي جمهوري اس��لامي ايران و ساير قوانين 
نش��ان مي ده��د، انتخاب فرد مح��وري جز راي 
دادن به افراد ندارد. اتفاقا همين محوريت اس��ت 
كه نقطه عزيمت كش��ور به س��وي راهبردهاي 
سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي به حساب مي آيد. 
در دوم خ��رداد 76 انتخاب آقاي خاتمي در برابر 
آقاي ناطق، مسير سياسي كش��ور را تغيير داد. 
در 84 و 88 ني��ز همين اتفاق افتاد. در 92 و 96 
نيز انتخاب ش��خص آقاي روحاني، راي دادن به 
برج��ام بود. در 1400 قه��ر اكثريت مردم و راي 
دادن اقليت به آقاي رييس��ي با هدف كش��اندن 
كش��ور به وضع موجود ص��ورت گرفت. در واقع، 
خاتمي، احمدي نژاد، روحاني و رييس��ي، گرچه 
نماين��ده يك تفكر و رويكرد بودند، اما ش��خص 
خودشان موضوعيت داشتند. در بعضي دوره هاي 
مجلس، كانديداهاي متعددي فرضا در يك حوزه 
انتخابي��ه رقابت مي كردند كه بعضا وابس��ته به 
اصلاح طلب��ان يا اصولگراي��ان بودند. اگر انتخاب 
فرد اهميت نداش��ت، مردم مي توانس��تند اسم 
يك جريان سياس��ي را روي برگ راي بنويسند 
اما عملا راي دهندگان، اس��م اف��راد را روي برگه 
نوش��ته اند. چرا؟ چون انتخاب فرد مهم اس��ت. 
كوتاه سخن آنكه، ارايه اين تعريف از انتخابات كه 
انتخابات يعني راي به افراد، نه تنها تقليل دادن 
نيست بلكه ارتقاي دادن است. افراد )كانديداها( 
هس��تند كه در صورت برخ��ورداري از قابليت، 
مي توانن��د م��ردم را پاي صن��دوق بياورند و اگر 
مردم مشاركت شان گسترده باشد، اهداف مدنظر 

روزنامه محترم جوان محقق مي شود.

شرق:حمايت از گزارشگران فساد با 2 دهه تأخیر
  1 – تشكيل ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتص��ادی در اواخر ده��ه 70 در 
ش��رايطی اتفاق افتاد كه چندين م��ورد پرونده 
فساد كلان در رسانه ها مطرح شده و توجه افكار 
عمومی و دولتمردان به اين مهم جلب شده  بود. 
متعاقب شروع اين فعاليت، فرمان هشت ماده ای 
رهبری نيز در ارديبهش��ت 1۳80 به رؤسای سه 
قوه ابلاغ ش��د. به بيان ديگ��ر تصويب اين قانون 
ب��ا بيش از دو دهه تأخي��ر صورت گرفته و كليه 
مس��ئولان و متوليان ام��ر در اين حوزه متهم به 

كم كاری هستند.
2 – قانون گزارشگران فساد را به سامانه ای ارجاع 
می دهد كه باي��د اطلاعات مرتبط با پرونده های 
فس��اد را در آن وارد كنن��د. گزارش��گرانی ك��ه 
راهی غير از اي��ن انتخاب كنند و به عنوان مثال 
از ابزار رس��انه اس��تفاده كنند، مشمول حمايت 
نيس��تند. بدين ترتيب در ش��رايطی كه ش��بكه 
فس��اد برای پيش��برد اهداف خ��ود از هر ابزاری 
اس��تفاده می كند، فسادس��تيزان به اس��تفاده از 
»فق��ط يك اب��زار« محدود ش��ده اند ك��ه البته 
تصميم سنجيده ای نيست و ابتكار عمل و برتری 
عملياتی را همچنان در دس��ت ش��بكه گسترده 

فساد باقی خواهد گذاشت.
۳ – قان��ون اي��ن اجازه را به گزارش��گر می دهد 
كه اگر مرجع رس��يدگی اول گزارش را رد كرد، 
گ��زارش را يك  بار ديگر ارس��ال كند. اگر مرجع 
دوم هم گزارش را رد بكند، گزارش��گر نمی تواند 
به پيگي��ری موضوع ادامه بده��د و لابد بايد در 
اطلاعات خود ش��ك كرده و از چنين مطالباتی 
دس��ت بكشد و باور كند كه به اصطلاح شهر امن 
و امان است! بی ترديد دستگاه های مرجع با دقت 
بسيار پرونده را بررسی خواهند كرد، اما آيا چنين 
بررسی هايی كه طبعا پشت درهای بسته صورت 
می گيرد، گزارشگران را متقاعد خواهد كرد كه به 

چشمان خود شك كنند؟
4 – در بس��ياری از كش��ورهای موف��ق در امر 
مهار فس��اد، رس��انه ها و افكار عمومی مهم ترين 
و پررنگ تري��ن نقش را در اين مي��ان دارند. اما 
اي��ن قانون هيچ س��متی برای رس��انه ها و افكار 

عمومی قائل نيست. اگر فرد مدعی كشف فساد 
می خواهد از حمايت قانون برخوردار شود، هرگز 
نبايد سراغ رسانه ها برود  و حتی فراتر از آن، ماده 
1۵ حق انتش��ار گزارش را از او سلب می كند كه 
اين امر به جای حمايت به مهار گزارشگران فساد 

منتهی می شود.
۵ – قانون برای گزارش��گرانی ك��ه گزارش آنان 
منتهی به كش��ف فساد بش��ود، متناسب با ابعاد 
فساد شناسايی شده پاداش در نظر گرفته  است. 
البته اين نكته مثبتی اس��ت. اما اينجا هم نكات 
دقيقی قابل طرح اس��ت. به عن��وان نمونه تبصره 
2 م��اده 10 به امكان دريافت گزارش��ات متعدد 
موازی كه در مورد يك پرونده گزارش می دهند 
و تقس��يم پاداش بين آنان اش��اره می كند. حال 
س��ؤال اين اس��ت كه وقتی كل سازوكار بررسی 
پرونده به صورت محرمانه انجام می گيرد، چگونه 
گزارش كننده فس��اد اطمينان پيدا كند كه افراد 
ديگری با دسترس��ی به اطلاعات پرونده، ادعای 

شراكت نخواهند كرد؟!
اي��ن امر يك��ی از آثار بديهی حذف رس��انه ها از 
فرايند گزارش��گری فساد اس��ت؛ زيرا با افشای 
فس��اد در رس��انه ها، امكان كمتری برای رندان 
مدع��ی مش��اركت در غنيم��ت فراه��م می آيد. 
بی ترديد جامعه بايد برای مهار فساد هزينه كند 
و اين پاداش نيز بخش��ی از هزينه  است. اما اين 
كار نيز مثل بقيه امور مديريت كشوری نيازمند 
تدبي��ر و خردورزی و اس��تفاده از ذخيره دانايی 

جامعه است.
6 – قانون گذار هيچ گونه وظيفه ای از نوع پايش 
و گزارش دهی برعهده هيچ دستگاهی نگذاشته  
اس��ت. درنتيجه اگر اين قانون به هر دليلی اجرا 

نشد، هيچ نهادی ملزم به پاسخ گويی نيست.
7 – اي��ن قانون در صورت ح��ذف بندهايی كه 
موجب مهار گزارش��گران و س��وق دادن آنان به 
خودسانسوری می شود، فقط برای زمانی مناسب 
اس��ت كه جامعه با خطر خرده فس��اد در سطح 
تخل��ف چند كارمن��د جزء روبه رو اس��ت. اما در 
شرايطی كه فساد ابعاد گسترده تری پيدا كرده، 
چنين قانونی نخواهد توانس��ت از كارآمدی لازم 
برخ��وردار ش��ود. ازاين رو می ت��وان تصويب اين 
قانون را دس��تاورد نگاه غيركارشناسی به مقوله 

فسادستيزی تلقی كرد.

جوان: مصاف ايران با امارات همیشه بازنده 
تيم ملی فوتبال ايران در س��ومين و 
آخرين ديدار خود در مرحله گروهی 
جام ملت های آسيا به مصاف امارات 
می رود. تيم پنجم آس��يا ك��ه يازدهمين حضور 
خود در جام ملت ه��ا را تجربه می كند و برتری 
مقابل آن، صع��ود ايران به عنوان صدرنش��ين 
گ��روه را به دنبال دارد. صع��ود ياران قلعه نويی 
به مرحله حذفی در مصاف با هنگ كنگ قطعی 
ش��د، ديداری كه به دلي��ل نمايش ضعيف تيم 
ملی ايران انتقاد های زيادی را به دنبال داشت. 
ب��ا وجود اين تيم ملی اي��ران همچنان يكی از 
مدعي��ان قهرمانی در اين دوره اس��ت كه اكثر 
مربي��ان در كنفرانس های قب��ل از بازی به آن 
اشاره دارند. مربيانی، چون مانچينی و برانكو كه 
اباي��ی ندارند ايران را به عنوان يكی از تيم های 
خ��وب و البته مدعی اين تورنمنت بخوانند، اما 
ياران قلعه نويی باي��د اين خوب و مدعی بودن 
را در زمي��ن بازی به نماي��ش بگذارند، چراكه 
تمجيد س��اير تيم ها، مربيان و حتی رس��انه ها 
امتي��ازی برای تيم ملی فوتب��ال ايران به دنبال 
نخواه��د داش��ت و طی كردن مس��ير موفقيت 
نيازمند كسب امتياز و برد در زمين بازی است، 
خصوصاً حالا كه مهدی ترابی، شجاع خليل زاده 
و مجيد حسينی سه مصدوم تيم، مشكلی برای 

بازی با امارات ندارند.
شاگردان قلعه نويی بعد از كسب دو برد متوالی 
مقابل فلس��طين و هنگ كن��گ، عصر امروز در 
س��ومين و البته آخرين دي��دار خود در مرحله 
گروهی براب��ر امارات به مي��دان می روند، تيم 
هميشه بازنده ای كه تاكنون هيچ بردی مقابل 
ايران نداش��ته و تنها يك بار موفق به باز كردن 
دروازه يوز ه��ا ش��ده، درحال��ی ك��ه 19 مرتبه 
دروازه اش مقابل ياران ايران فرو ريخته اس��ت. 
ايران و امارات پنج مرتبه در خلال جام ملت ها 
ب��ه مصاف هم رفته اند كه چهار بازی به س��ود 
ايران خاتمه يافته و يك بازی هم )سال 1992( 
با تساوی به پايان رسيده است. در انتخابی های 
جام جهانی نيز دو تيم هفت مرتبه با هم ديدار 
كرده اند كه پنج بازی با شكس��ت امارات همراه 
بوده و دو ديدار نيز با تس��اوی به پايان رسيده 
تا حس��رت برتری مقابل ايران همچنان بر دل 
امارات بماند. بر همين اس��اس، سايت كوره با 
تيتر »طلسم ش��كنی روی بازيكنان امارات قبل 
از ديدار با ايران فش��ار می آورد« به كار سخت 
ام��ارات برابر ياران قلعه نوي��ی در آخرين ديدار 
مرحله گروهی اش��اره می كند. امارات با كسب 
چهار امتياز از يك برد و يك مس��اوی، يك پله 
پايين تر از شاگردان امير قلعه نويی در رده دوم 
جدول گروه C قرار دارد. اين تيم كار خود را با 
برتری مقابل هنگ كنگ آغاز كرد، اما به واسطه 
تس��اوی مقابل فلس��طين حالا تنه��ا با برتری 
مقاب��ل ايران می تواند به عنوان صدرنش��ين از 
گ��روه صعود كند، در غير اين صورت به عنوان 
تي��م دوم راه��ی مرحله بعد می ش��ود. البته به 
ش��رطی كه فلس��طين موفق به برت��ری پرگل 
مقاب��ل هنگ كنگ نش��ود ك��ه در آن صورت، 
ام��ارات بايد اميدوار به صعود تحت عنوان يكی 
از تيم های برتر سوم اين رقابت ها باشد، درست 
برخلاف اي��ران ك��ه ف��ارغ از دغدغه هايی كه 
امارات و فلسطين دارند، می تواند به سادگی با 
عنوان صدرنشين گروه C راهی مرحله حذفی 
شود و برابر يكی از تيم های سوم برتر گروه های 
A، B يا F به ميدان برود. البته به ش��رط آنكه 
اش��كالات و ايراد ه��ای بازی ب��ا هنگ كنگ در 

بازی با امارات تكرار نشود.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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نيلوفر هوشمند كه با بازی در سريال ليسانسه ها به شهرت رسيد، 
درباره كميت و كيفيت س��ريال های كمدی اي��ن روزها گفت: در 
حال حاضر در تلويزيون و نمايش خانگی كمدی ها كمتر ش��دند؛ 
خصوصا كمدی هايی كه مورد اقبال مردم باش��ند. در صورتی كه 
ژان��ر كمدی فضايی دارد كه مردم به آن علاق��ه دارند. وی افزود: 
س��ريال ليسانس��ه ها كمدی موقعيت بود. اگر شرايط فراهم باشد، 
كارگردان ها به سمت س��اخت كمدی می روند. ذهن مخاطب نيز 
در حال حاضر كمدی را نس��بت به درام بيش��تر می پذيرد. بازيگر 
نقش نرگس در س��ريال ليسانس��ه ها ادامه داد: ضعف فيلمنامه تا 
حدودی اين ژانر را محجور كرده اس��ت درحالی كه كارگردان های 
ش��ناخته  شده نيز تمايل به ساخت س��ريال كمدی دارند. چراكه 
هر هنرمندی علاقه مند اس��ت در رس��انه ملی كار كند؛ جايی كه 

مخاطب بيشتری هم دارد. 
هوش��مند افزود: نمونه اين س��ريال های ماندگار ب��رای مخاطب، 
سريال ليسانسه ها يا پايتخت است؛ سريال هايی كه مخاطب با آن 
انس گرفته و زندگی كرده است. اگر فضا فراهم شود فيلمنامه هايی 
كه ش��بيه اين س��ريال ها باشند جواب گو هس��تند و مردم را پای 
تلويزي��ون بر می گردانند. اين بازيگر درباره س��ريال ليسانس��ه ها 
توضيح داد: س��روش صحت و ايمان صفا كه نويس��نده كار بودند 
ش��الوده و متن فيلمنامه را پرقدرت نوش��ته بودن��د. كاراكترها به 
درستی ش��خصيت پردازی ش��ده بودند و هر كدام شروع و پايانی 
داش��تند و فيلمنامه نيز شخصيت داش��ت. وی درباره اين سريال 
افزود: طنز اين س��ريال طنز موقعيت بود. س��ريال تلاش نمی كرد 

مخاطب را بخنداند بلكه روند فيلمنامه شما را می خنداند. گاهی از 
حرص زياد می خنديديد و موقعيت های ويژه ای داشت كه مخاطب 
را می خندان��د؛ همچنان می بينيم كه اين موقعيت های ويژه هنوز 
در فضای مجازی پخش می ش��ود. هوشمند درباره دليل كم كاری 
خود پس از س��ريال ليسانسه ها گفت: بعد از ليسانسه ها به لحاظ 
حرفه ای و بازيگری حس كردم كه بايد بازيگری را از اول ورق بزنم. 
تصميم گرفتم كار نكنم و آموزش ببينم؛ با اينكه من در هنرستان 
هم در دانش��گاه بازيگری خواندم اما دوس��ت داشتم علمم را از نو 
بس��نجم. چند سال كار نكردم و تئاتر كار كردم و چند ورک شاپ 
شركت كردم. وی افزود: بعد از آن فقط اجرای صحنه ای داشتم اما 

كار تصوير انجام ندادم تا روی خودم و بازيگری ام كار كنم. به علاوه 
كرونا نيز دس��ت به دس��ت هم داد تا كم كار شوم و به تئاتر روی 
بياورم. پ��س از آموزش فهميدم چقدر ايجاد كردن فضای كمدی 
سخت و جذاب است و بعد از آموزش ديدن علاقه ام بيشتر هم شد. 
اين بازيگر درباره س��ريالی كه اكنون در حال توليد اس��ت تشريح 
كرد: در حال حاضر س��ريالی برای شبكه س��ه كار می كنم كه در 
آن نقش اصلی دارم. اين س��ريال در ژانر درام است 4 الی ۵ دختر 
اصلی دارد كه همه با هم شركتی را اداره می كنند كه من هم جزو 
نقش های اصلی آن هس��تم. آقای محم��ود معظمی نيز كارگردان 
اين پروژه اس��ت. توليد اين كار يك ماه هس��ت آغاز شده است و 
تا بعد از عيد هم ادامه دارد و احتمالا بعد از عيد پخش می ش��ود. 
هوشمند ادامه داد: خيلی ها هم ممكن است آموزش ببينند اما به 
كسی نگويند تا اين ذهنيت ايجاد شود كه نكند من خوب نبودم؛ 
در صورتی كه اين نياز حرفه بازيگری است. به علاوه اين نياز همه 
آدم هاس��ت كه در هر زمينه ای خودشان را به روز كنند. آن شكل 
از بازيگری كه در ورک ش��اپ های الان تدريس می ش��ود با ۵ الی 
10 س��ال پيش فرق دارد؛ پس بايد آموزش ديد. به گزارش ايرنا، 
وی با اش��اره به بازيگرانی كه جديدا به اين حرفه اضافه می شوند، 
گفت: در ميان بچه های جوان خيلی می بينم كس��انی را كه دنبال 
يادگيری هستند؛ كسانی كه دانشجو هستند و درسشان تمام شده 
بس��يار دنبال يادگيری هس��تند و در حال ارتقای دانش بازيگری 
خود هس��تند. اين حرفه ای اس��ت كه بايد هر روز در آن كار كرد 

و به روز شد.

 نیلوفر هوشمند: 

هنرمندان علاقه مند به کار در تلویزیون هستند 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

س��خنگوی انجمن س��ينماداران زمان س��اعات تعطيلی سينما 
را در نخس��تين روز هفته آينده اعلام ك��رد. محمدرضا صابری 
گفت: با توجه به فرا رس��يدن سالروز وفات حضرت زينب )س( 
سينماهای سراس��ر كشور از صبح روز ش��نبه، هفتم بهمن ماه 
تعطيل می شوند. به گفته وی ادامه فعاليت سينما از ساعت 17 
روز شنبه از سرگرفته می شود. در حال حاضر تعداد تماشاگران 
سينما از 2۳ ميليون نفر گذر كرده و فروش فيلم ها نيز به بيش 

از هزار ميليارد تومان رسيده است./ايسنا

فيلم سينمايی »در قابل حمل« با گويندگی 14 نفر از گويندگان 
گفت��ار فيلم در واحد دوبلاژ س��يما دوبله ش��د. اين س��ينمايی 
محصول استراليا در سال 202۳ قرار است از شبكه چهار سيما 
پخش ش��ود. اين فيلم ي��ك اثر فانتزی جذاب و بس��يار خوش 
س��اخت كه در آن به خوبی از طنز استفاده شده و در عين حال 
جلوه های بصری و جلوه های ويژه آن قابل توجه اس��ت و همين 
فيلم را ديدنی و تماش��ايی كرده است و بازيگران معروفی مانند 

»كريستف والتز« هم در آن به ايفای نقش پرداخته اند./صبا

اكبر زنجانپور بازيگر پيشكس��وت س��ينما، تئاتر و تلويزيون در 
محل موسسه هنرمندان پيشكسوت شمع تولد 78 سالگی خود 
را ف��وت كرد. در اين برنامه كه با حضور تعدادی از هنرمندان و 
كاركنان موسسه هنرمندان پيشكسوت برگزار شد، رضا بنفشه 
خواه )بازيگر(، داود فياضی خواننده، حس��ين پرس��تار بازيگر و 
كارگردان، صفا آقاجانی بازيگر و سيدعباس عظيمی مديرعامل 
موسسه حضور داشتند. همچنين در اين مراسم حسين پرستار 
نيز كه متولد اول بهمن ماه است شمع تولدش را فوت كرد./مهر

 زنجانپور ۷۸ سالگی شد »در قابل حمل« در تلویزیون تعطیلی سینما در ۷ بهمن

 »ایران دوست داشتنی« می آید جایزه برای »آناتومی یک سقوط« 

 اختتامیه قابل تامل شانزدهمین جشنواره بین المللی پژوهش فرهنگی!

»جانی دپ« کارگردان »مودی« شد

 مراس��م اعطای جوايز بيس��ت و نهمين دوره 
جوايز لومير فرانسه برگزار شد و فيلم »آناتومی 
يك س��قوط« به كارگردانی »ژوس��تين تريه« 
جايزه بهترين فيلم و فيلمنامه را دريافت كرد 
و »س��ندرا هولر« نيز برای ب��ازی در اين فيلم 
بهتري��ن بازيگر زن اين جوايز ش��ناخته ش��د. 
»آناتومی يك س��قوط« كه نخس��تين نمايش 
جهانی خود را در جش��نواره كن سال گذشته 
مي��لادی تجرب��ه ك��رد و جايزه نخ��ل طلای 
بهتري��ن فيلم را به خود اختص��اص داد، يكی 
از فيلم های موفق فصل جوايز س��ينمايی بوده 
و جايزه بهترين فيلم غيرانگليس��ی زبان گلدن 

گل��وب را از آن خود كرده و به جمع نامزدهای 
نهايی جوايز بفتا در اين شاخه نيز راه پيدا كرد. 
اين فيلم در نظرس��نجی نشريه ايندی واير بر 
اس��اس نظرس��نجی از 1۵8 منتقد و روزنامه 
نگار از سراس��ر جهان در رتب��ه هفتم برترين 
فيلم ه��ای س��ال 202۳ قرار گرف��ت و جايزه 
بهترين فيل��م و كارگردانی جوايز فيلم اروپا را 
نيز دريافت كرد. به گزارش ايسنا، داستان اين 
فيلم درباره يك نويسنده آلمانی است كه پس 
از مرگ ش��وهرش در ب��رف، گير می كند و در 
 شرايطی مرموز به جرم قتل همسرش دستگير

 می شود و... 

برنامه ی »ايران دوس��ت داش��تنی« با اجرای 
پدرام كريمی و با همراهی فلورا س��ام، محمد 
معتمدی و اميرحس��ين مدرس با هدف ايران 
شناس��ی و س��بكی متفاوت به قاب شبكه يك 
سيما می آيند. اين برنامه با هدف ايران شناسی 
و بررسی جنبه های مختلف ايران اعم فرهنگی 
و هويتی، تاريخ��ی، اجتماعی، اقتصادی و…، 
خ��ارج از چارچوب ه��ای سياس��ی ب��ه ايران 
می پ��ردازد. يكی از اه��داف مهم اي��ن برنامه 
پرداخت به تمام سرزمين ايران است و محدود 
به يك منطقه ی خاص نيس��ت. »ايران دوست 
داشتنی«، در هر قسمت سراغ يكی از بوم های 

ايران اس��لامی می رود. بومی كه ممكن است؛ 
يك روس��تا، يك ش��هر، يا حت��ی يك منطقه 
تاريخی باش��د. انتخاب بوم ها ب��ا رعايت تنوع 
جغرافيايی و از تمامی استان های كشور خواهد 
بود، اما معرفی بوم ها با لحن تقسيمات كشوری 
نبوده و متكی به هويت آن بوم است. همچنان 
كه اولويت در هر اس��تان لزوما با مركز استان 
نيس��ت. »ايران دوست داش��تنی«، قرار است 
به س��بك متفاوتی مخاطبان خ��ود را همراه و 
ب��ه ارتقای آگاهی مردم كمك كند. اين برنامه 
روزهای چهارشنبه و جمعه حوالی ساعت 19 

پخش می شود./ايلنا

آفتـاب یزد - علی جان بزرگی )جهانی(: وقتی دعوت نامه از 
كانون نويس��ندگان يا خانه كتاب برايم پيامك ش��د كه به عنوان 
مهمان منتخب دعوت شده ام كه در مراسم اختتاميه شانزدهمين 
جشنواره بين المللی پژوهش فرهنگی شركت كنم، كنجكاو شدم 
ك��ه بروم و ببينم منظور از »پژوهش فرهنگی« چيس��ت؟ دوباره 
دعوتنامه آمد كه از ساعت 8 و نيم صبح به صرف صبحانه و پس 
از آن اهدای جوايز و سخنرانی وزير ارشاد و سپس صرف ناهار در 
ساعت دوازده ظهر در تالار وحدت يا همان رودكی دعوت شده ام. 
سر ساعت موعود رسيدم. پس از صرف صبحانه تا ساعت 10 كه 
درب س��الن باز ش��د از نمايش��گاه كتابی كه تدارک ديده بودند 
بازدي��د كردم و حتی يك جلد از آنها به نظرم كتاب خوبی نبود. 
مانند همان س��ه جلد كتاب و مجله  ای ك��ه در بدو ورود در يك 
كلاسور به ما هديه دادند. همه انتشارات، دولتی و ضعيف بودند. 
س��اعت ده وارد تالار شديم. معماری زيبای تالار رودكی كه حالا 
وحدت ش��ده است جذاب بود و جلوه گری می كرد. سالن تقريبا 
پر شد. نويسندگانی مانند ما كه برای همه نوشته  بودند »مهمان 
منتخ��ب« و م��ن خيلی زود فهميدم كه از ما به عنوان س��ياهی 
لش��كر استفاده ش��ده اس��ت. گروهی اندک هم از نويسندگان و 
اس��تادان معروف كه از آنها برای مش��روعيت بخشی به جشنواره 
دعوت شده بودند مانند استاد مهدی محقق و آذرشب و... و گروه 
جايزه بگيران پژوهش فرهنگی كه معنای پژوهش فرهنگی را در 

موضوعات پژوهشی آن ها فهميدم: 
جايزه ی 1۵0 ميليون تومانی برای يك پژوهش با عنوان حجاب 

و عفاف برای يك شخص روحانی.

جايزه 100 ميليون تومانی برای راهپيمايی اربعين زائران كربلا.
جاي��زه 1000دلاری به يك خانم هندی به خاطر پژوهش درباره 

اشعار انقلابی طاهره صفار زاده.
جاي��زه ويژه عم��اد افروغ برای نقد انقلاب كه  ب��ه  گفته  وزير نقد 
تندی داش��ته اس��ت و البته تنها تندی كه در كليپ نقد ايش��ان 
ديدي��م اين بود كه گفته بود وقتی مس��ئولين می گويند س��اده 

زيستی، بايد خودشان هم ساده زيست باشند.
يك جاي��زه 1000دلاری برای يك خان��م ايتاليايی كه ظاهرا به 
خاطر چشم درد نتوانس��ته بود بيايد و پيام ويديويی او را پخش 

كردند. موضوع ايشان هم كاروانسراها و خانه های ايرانی بود.
دبير علمی جش��نواره آقای صفار هرندی پس��ر وزير سابق ارشاد 
بود كه س��خنرانی اش را با اين كه از روی متن می خواند در س��ه 
جا اش��تباه خواند. وزير ارش��اد اما ش��ادمان از مزاي��ای وزارتش 
ب��ا ذكر اي��ام رجبيه، لبخن��دش را تا پايان مراس��م حفظ كرد و 
هر ازگاهی هم خودش را به فلس��فه غرب و ش��اگردی زنده ياد 
 دكت��ر كريم مجتهدی می بس��ت ت��ا از اين وادی كس��ب وجهه 

نمايد.
مراس��م با قدردانی قلمبه و س��لمبه ی مجری برنامه با تجليل از 
شركت كنندگان و استفاده از واژه های "اعَِزّه و اجَِلّه" پايان يافت. 
قس��مت پايانی اما هنگام ناهار خودش را بهتر نش��ان داد كه به 
گفته آقای مجری "دانش��مندان و نويسندگان" شركت كننده در 
مراسم را از يك در به بيرون هدايت كردند و بيرون در، يك پاكت 
ناه��ار به آنها داده می ش��د و هر از گاهی ه��م ماموران با صدای 
بلن��د می گفتن��د: آقايان از اين طرف بروي��د و از آن طرف نرويد 

 تا اينجا بس اس��ت و حالا برو. و س��رانجام هم ب��ه تعدادی ناهار
 نرسيد!

چندي��ن ميلي��ارد تومان هزينه چنين جش��نواره ای ش��د كه از 
نظ��ر آقايان يك پيروزی بزرگ فرهنگی ب��ود و از نظر ما "توهم 

ايدئولوژيك پيروزی فرهنگی".
موضوعات فرهنگی را به يكی دو سه موضوع خاص تقليل دادن، 
نامش پژوهش فرهنگی نيس��ت. اين نامش مص��ادره به مطلوب 

است.
پژوهش فرهنگی را هم اكنون در اين جا جست وجو كنيد كه چرا 
مردم اينقدر تغيير كرده اند؟ شايد به خاطر می خواهند برخی از 

مسائل طور ديگری نشان بدهند. 
پژوه��ش فرهنگی می تواند در اين موضوع باش��د كه چرا عده ای 
از جوانان در اتوبوس و مترو جايش��ان را ب��ه پيران و كم توان ها 
نمی دهند و ش��ايد س��بب آن بی كاری، س��رخوردگی و خستگی 
آنان به س��بب ناكامی های اجتماعی باش��د.و چرا اين همه گدا و 

دستفروش در مترو هست؟
پژوهش فرهنگی ش��ايد در اين باشد كه چرا دانشگاه آزاد و ديگر 
موسس��ات آموزش عالی رش��د س��رطانی كردند فق��ط به خاطر 

درآمد زايی و پزُ دادن به زياد شدن آن  ها.
پژوهش فرهنگی می تواند در سس��ت شدن آداب و رسوم سنتی 

ايرانی باشد كه چرا كم رنگ شده است؟
پژوهش فرهنگی می تواند در اين موضوع باشد كه چرا آموزش و 
پرورش را ضعيف نگه داشته و بودجه آن را به موسسات آموزشی 

و فرهنگی غير ضروری می دهند.

ب��ا توجه به اصرار »آل پاچينو«، »جانی دپ« به دنيای كارگردانی 
بازگش��ته و اخيراً هر دو در پ��روژه ای بيوگرافی از زندگی هنرمند 
ايتالياي��ی »آمادئو موديليانی« به نام »م��ودی« حضور دارند. اين 
فيلم جديد كه اخيراً در دس��ت توليد اس��ت، برشی 48 ساعته از 
زندگی »آمادئو موديليانی« را در پاريس جنگ جهانی اول به تصوير 
می كش��د. »دپ« بعد از س��ال 1997 با فيلم »شجاع«، كه در آن 
با »مارلون براندو« همبازی شد، باری ديگر به اصرار »پاچينو« بر 
صندلی كارگردانی تكيه زده است. »جانی« طی مصاحبه ای اظهار 
داشت كه »پاچينو«، نقش كلكسيونر حقيقی آثار هنری، »موريس 
گنگنات« را در اين فيلم بازی می كند. »دپ« در جای ديگر گفت: 

»قدم نهادن در اين س��فر سينمايی در قامت كارگردان »مودی«، 
حقيقت��اً تجرب��ه ای رضايت بخ��ش و دگرگون كننده بوده اس��ت. 
می خواهم از تمام بازيگران، دست اندركاران و تهيه كنندگان بابت 
تعهد و خلاقيت خالصانه ش��ان تشكر ويژه داشته باشم و همچنين 
از »آل« تش��كر می كنم كه از من درخواس��ت داشت تا اين فيلم 
را بس��ازم – چگونه می توانس��تم درخواست »پاچينو« را رد كنم؟ 
از او بابت مشاركت س��خاوتمندانه، فداكاری و استعدادش در اين 
پروژه صميمانه قدردانم.« »دپ« ادامه داد: »مودی گواهی اس��ت 
بر روحيه همكاری در فيلم سازی مستقل، و من از ارائه اين داستان 
منحصر به فرد و جذاب به جهان بسيار هيجان زده هستم.« در اين 

فيلم بازيگر ايتاليايی »ريكاردو اسكامارچو« در نقش »موديليانی« 
جلوی دوربي��ن خواهد رفت، و از تيم بازيگ��ران مكمل اين فيلم 
می توان به نفراتی اعم از »آنتونيا دس��پلت«، »اس��تيون گراهام« 
و »س��الی فيليپس« اشاره كرد. بر اس��اس داده های منابع موثق، 
فيلم »مودی« 48 ساعت ش��لوغ را به تصوير خواهد كشيد، و در 
اين زمان روايتگر يك سری از اتفاقات هيجان انگيز در خيابان ها و 
كافه های پاريس جن��گ زده طی جنگ جهانی اول خواهد بود. به 
گزارش سوره س��ينما، آخرين فيلم دپ حضور در پروژه »ژان دو 
باری« به كارگردانی و بازی »مايوين« و در رابطه با زندگی پادشاه 

لوئی پانزدهم فرانسه و معشوقه اش بود.
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در جدیدترین اقدامات کمیسیون تلفیق برای بودجه خبر می رسد 
این کمیسیون مصارف دولت را افزایش داده بدون اینکه منابع آن 
را پیش بینی کند. دستکاری در بودجه در کمیسیون تلفیق یکی 
از ایراداتی اســت که تقریباً هرســاله در مجلس اجرا می شود، این 
ایــراد تقریباً در تمام دولت ها اتفاق افتاده و فریاد دولت ها را نیز در 

برهه هایی از این رویه بلند کرده است.
اما در جدیدترین دستکاری های کمیسیون تلفیق برای بودجه خبر 
می رسد این کمیســیون مصارف دولت را افزایش داده بدون اینکه 
منابع آن را پیش بینی کند. حسن چنارانی، مدیرکل تلفیق بودجه 
ســازمان برنامه و بودجه در این باره به یکی از رسانه ها گفته است: 
»اعضای کمیسیون تلفیق در مجموع ۵۰۰ هزار میلیارد تومان به 
هزینه های بودجه اضافه کردند، بــدون اینکه منابعی برای تامین 
این اضافه هزینه در نظر بگیرند.« به گفته چنارانی، »در معافیت ها 
هم منابع را کاهــش دادند و معافیت های مالیاتی ایجاد کردند که 
موجب ناترازی درآمدهای دولت شد همچنین در بخش تهاتر برای 
نیروهای مسلح مبلغ ۱.۸ میلیارد دلار از درآمدهای نفتی دولت را 
به این ترتیب کاهش دادند، در حالی که دولت می خواست این منابع 

را به صورت ریالی برای تامین بودجه اختصاص دهد.«

< کسری بودجه مشکل اصلی دولت در بودجه
علی ملک زاده کارشناس اقتصادی در این باره به مهر گفت: مشکلی 
که هرســاله دولت با آن مواجه بوده بحث کســری بودجه است، 

مشکل کسری بودجه باعث ایجاد تورم می شود.
ملک زاده با بیان اینکه باید اصلاح ساختار به نوع مثبتی انجام بگیرد و 
بودجه ریزی بر اساس عملکرد و منابع- هزینه باشد، گفت: باید در کوتاه 
مدت کسری بودجه سالانه دولت رفع شود، بودجه دو بخش مصارف و 
منابع دارد، بخش مصارف به طور قطعی تحقق پیدا می کند مگر اینکه 

سازمان برنامه بخواهد جلوی آن کار را بگیرد آن هم نادر و غیرقانونی 
اســت. وی افزود: قسمت منابع بودجه هر سال سر بحث کارشناسی 
است، به عنوان نمونه دولت از محل فروش اوراق یا مولدسازی دارایی ها 
منابعی را پیش بینی کرده اما این منابع در عمل کمتر تحقق یافته و 
بعضاً به طور کامل تحقق نیافته است. در سال های اخیر نیز برخی از 
منابع بودجه ای تحقق نیافته است، امسال نیز مولدسازی دارایی آن 
مبلغی که پیش بینی می شد را محقق نکرد. حالا که درآمدها ممکن 
اســت تحقق نیابد باید مصارف و هزینه ها را کنترل کنیم و بودجه را 
صرف مصارف اجتناب ناپذیر کنیم، اگر واقعاً هدف انضباط بخشی و 

کاهش تورم است باید هزینه ها را کاهش داد.
ملک زاده بیان کرد: اگر نمایندگان هزینه ها را افزایش می دهند باید 
منابع را مشخص کنند و باید مشخص شود که دولت ظرفیت اجرا 
را دارد یا خیر، متأســفانه سال های گذشته هر نماینده برای حوزه 
انتخابی خود چانه زنــی کرده و مصارف را ایجاد کرده بدون اینکه 
منابع قابل توجهی را پیش بینی کنند. به عنوان مثال اگر بخواهیم 
حقوق بازنشستگان را همسان سازی کنیم باید یک درصد مالیات 
ارزش افزوده را افزایش داد و باید دید این افزایش در مجموع به نفع 
قشــر ضعیف، حقوق بگیران و آحاد جامع است یا به ضرر، زیرا این 

فشار به کل مردم می آورد و برای قشر خاصی خوب است.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه، نکته مهمی که باید برای 
مردم بازگو و تبیین شود این است که صرف افزایش هزینه ها برای 
دولت مثبت نبوده و ممکن است ضرر بسیار بیشتری از منفعت آن 
موضوع را داشته باشد، گفت: در بحث هزینه ها دولت با محاسباتی 
هزینه ها را اعلام کرده و اینکه نمایندگان هزینه ها را افزایش دهند 
موجب کسری بودجه می شود، منظور این نیست که به مردم فشار 
وارد شود بلکه باید بر اســاس عدالت و پلکانی دستمزدها افزایش 
یابد و اینکه بگوییم حقوق ۲۰ درصد افزایش یابد و این افزایش در 

حقوق های بالا و حقوق های اندک یکسان باشد عادلانه نیست و باید 
حقوق های با میزان کمتر افزایش بیشتری را کسب کنند.

< دستکاری ویژه در بودجه امسال
حمیدرضا جیهانی کارشناس اقتصادی نیز در این باره گفت: تهیه 
بودجــه به عنوان برنامه عملکردی هر کشــوری به عهده دولت و 
تصویب آن بر عهده مجلس اســت، معمولاً در همه دولت ها زمانی 
که بودجه به مجلس ارائه می شــود در بخش های هزینه و مصارف 
دســتکاری انجام می شود، متاســفانه این افزایش مصارف بیشتر 
منطقه ای اســت تا ملی و باعث ناتراز شدن بودجه کشور می شود، 
در بخــش درآمدها نیز درآمدهای ناپایدار بــرای افزایش مصارف 

پیش بینی می شود که معمولاً محقق نمی شود.
جیهانی با بیان اینکه افزایش مصارف بیشتر در زمینه های دستمزد 
و طرح های عمرانی بوده گفت: این موضوع باعث کســری بودجه 
دولت شــده و دولت این کسری را از طریق موضوعاتی مانند چاپ 
پــول و افزایش نرخ ارز جبران می کند و این موضوع باعث افزایش 

تورم در جامعه شده و تمام مردم از این رویه آسیب می بینند.
این کارشــناس اقتصادی گفت: در سال جاری با تصویب آئین نامه 
داخلی مجلس مقرر شــده بودجه بررسی شود، یک فاز درآمدی و 
در فاز دوم پس از تعیین ســقف درآمدی دولت سازمان برنامه فاز 
دوم را در قالب هزینه ها ارائه کند که نمایندگان با توجه به هزینه ها 
درآمدهای موهومی و ناپایدار را تعریف نکنند. فاز اول به درستی اجرا 
شد اما در فاز دوم متاسفانه نمایندگان باز هم به افزایش هزینه های 
جاری کشــور اقدام کردند. به گزارش مهر؛ جیهانی در پایان گفت: 
متاسفانه نگاه بخشی و فضای هیجانی جمع آوری رای در انتخابات 
۲ ماه آینده، در فضای سیاسی باعث شده بودجه را دستکاری کنند 

و این مشکلات امسال دامنگیر بودجه شده است.

وزیر نیرو از سرگیری عملیات احداث سدی مشابه راغون خبر داد 
و گفت: فرایند احداث سد بختیاری طی سال ها پیش متوقف شده 

بود که با تامین مالی، عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
علی اکبر محرابیان در آئین افتتاحیه »نوزدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعــت آب و تأسیســات آب و فاضلاب ایران« و »ســیزدهمین 
نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق« 
ضمن تقدیر و تشکر از همت و تلاش تولید کنندگان، فعالان عرصه 
اقتصاد در حوزه های آب، تأسیسات آب و فاضلاب کشور، انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی و نیز فعالان اقتصادی، شــرکت های 
پیمانکار و همه کسانی که دل در گرو رشد و بالندگی این سرزمین 
دارند، گفت: آب با زندگی مترادف است و تأمین آب به معنی رشد و 
توسعه زندگی است؛ مهم ترین کار و فعالیت مهندسان و متخصصان 

این است که شرایط اقلیمی را با شرایط زندگی تطبیق دهند.
وی افزود: ســرانه آب تجدیدپذیر طی ۴۰ ســال گذشته برای هر 
ایرانی ســالانه ۶۵۰۰ مترمکعب بود، اما این عدد در حال حاضر به 
دلایلی چون رشد جمعیت و شرایط اقلیمی و نیز کاهش بارش ها به 

حدود ۱۳۰۰ مترمکعب رسیده است.
وزیر نیرو با بیان اینکه طی سال های اخیر نیازهای مردم به تأمین 
آب به مراتب افزایش یافته اســت، اظهار کرد: مصرف آب در همه 
بخش ها از جمله صنعت و کشاورزی رشد چشمگیری داشته است 
به طوری که تولیدات کشاورزی از ۳۰ تا ۴۰ میلیون تن به بیش از 

۱۳۰ میلیون تن در سال رسیده است.
وی همچنین به رشــد قابل توجه صنعت پــس از پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: در محصولات آب بر به ویژه فولاد 

و کانی های غیرفلزی رشدهای چند ۱۰ برابری را شاهد هستیم.
محرابیان با تاکید بر اینکه اکنون ضرورت دارد با کاهش چشمگیر 
 ســرانه آب به فکر مدیریت مصرف و منابع آب کشــور باشــیم، 
اضافه کرد: در این زمینه می توان اقدامات مختلفی را در دســتور 
کار قرار داد که احداث و اجرای ســازه ها و به کارگیری روش های 
نرم افزاری و نیز شیوه های اجرایی برای مدیریت در بخش توزیع و 
مصرف از جمله این اقدامات است. همه این موارد به معنای توسعه 

فناوری، صنعت، علم و پژوهش است.
وزیر نیرو به بازدید خود از ســد راغون در کشور تاجیکستان طی 
هفته های گذشته اشاره کرد و افزود: این سازه بلندترین سد جهان 
بوده و نکته ارزشمند و جالب آن مشارکت فعال شرکت های ایرانی 
در ســاخت این ابرپروژه اســت. حجم دریاچه این سد ۱۴ میلیارد 
مترمکعب همراه با تولید ۳۶۰۰ مگاوات انرژی برقابی است، ضمن 
اینکه در بدنه و حاشیه این سازه بیش از ۱۰۰ کیلومتر تونل احداث 

شده است.
محرابیان در ادامه به از ســرگیری عملیات احداث ســدی مشابه 
راغون در جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: فرایند احداث 
سد بختیاری طی سال ها پیش متوقف شده بود که با تأمین مالی، 

عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه برای مدیریت منابع آب کشور باید آخرین 
یافته های علمی به کار گرفته شــود، افــزود: یکی از ابعاد این مهم 
بازچرخانی پساب است، این امر کمک می کند حداکثر استفاده از 

منابع آبی کشور صورت گیرد.

وزیر نیرو در ادامه سخنان خود انرژی های تجدیدپذیر را مورد توجه 
قرار داد و افزود: در سال های گذشته پایان سوخت فسیلی و متعاقب 
آن آینده ســرد و تاریک برای جهان توسط دانشمندان پیش بینی 
می شد، اما تولید انرژی های تجدیدپذیر سرنوشت بشر را تغییر داد.

محرابیان اضافه کرد: انرژی های تجدیدپذیر افق های توســعه را با 
تحول روبرو کرده است، که این نوع از انرژی زندگی و فناوری های 
دنیا را به شدت رشــد و تعالی بخشید. تجدیدپذیرها در جهان به 
عنوان انرژی لوکس و فرضی برای انتخاب محسوب نمی شوند، بلکه 
تولید این نــوع انرژی یک ضرورت بوده و باید دنیا در مســیر آن 

حرکت کند.
وی بیان این که تولید انرژی های تجدیدپذیر در ایران تابع مسائل 
اقتصادی با فراز و نشــیب های فراوانی همراه بوده است، ادامه داد: 
این نوع انرژی در ســایه نیروگاه های حرارتی و یارانه های سوخت 
نتوانست سهم اقتصادی مربوط به خود را تامین کند و موجب شد 
بــه رغم وجود ناترازی ها در برق کشــور آن طور که باید نتوانیم به 
میــزان لازم از این فناوری در تامین انرژی و برق کشــور بهره مند 

شویم.
وی تاکید کرد: به واسطه توسعه تجدیدپذیرها، در کنار پاسخگویی 
و رفع ناترازی انرژی برق در کشور، می توانیم در مسیر حفظ محیط 
زیســت و نیز برطرف کردن ناترازی در منابع آب کشــور گام های 

مؤثری را برداریم.
وزیر نیرو یادآور شد: در نیروگاه های حرارتی برای تولید برق در یک 
واحد باید تا ۱۰ چاه آب حفر شود و منابع آبی منطقه صرف تولید 
برق کشــور می شود با در نظر گرفتن راندمان نیروگاه های حرارتی 

بخش قابل توجهی از این منابع اتلاف می شوند.
وی ضمن ارزیابی مثبت از روند رشد توسعه تجدیدپذیرها به واسطه 
برنامه ریزی هــای مدون و هدفمند، ابراز داشــت: تولید انرژی های 
تجدیدپذیر بدون اینکه تابع سیاســت های یارانه ای باشد، می تواند 
فعال باشــد و به عنوان شغلی پرسود و پویا برای فعالان این عرصه 

تعریف می شود.
وی مهم ترین موضوع در حوزه تجدید پذیرها را تقاضا عنوان کرد و 
گفت: در قوانین و مصوبات مجلس شورای اسلامی و دولت تقاضای 
کافی برای تجدید پذیرها به وجود آمده است، به طوری که از زمان 
رونمایی از تابلوی ســبز بورس انرژی همه روزه شــاهد معامله در 
این بازار هستیم و عرضه کننده و مصرف کننده بخش خصوصی در 
یک فضای کاملًا رقابتی اقدام به خرید و فروش انرژی تجدیدپذیر 

می کنند.
محرابیان ضمن دعوت از همه فعالان اقتصادی کشــور برای توجه 
ویژه به این عرصه از تدوین و امضای آئین نامه ای برای صادرات برق 
تجدیدپذیر به صورت پایدار خبر داد و گفت: موضوع صادرات برق 
سالیان سال است که مورد نقد و بررسی قرار دارد و با چالش هایی 
همراه اســت، اما با مطالعات کارشناسی و بررسی های بسیار دقیق 
آئین نامه ای تدوین شده که امکان را برای صادرات برق تجدیدپذیر 

به صورت پایدار فراهم می کند.
وی در ایــن زمینه توضیح داد: این آئین نامــه و قرارداد این اجازه 
را می دهد که تولید کنندگان تجدیدپذیر طی ۸ ماه در سال بدون 
محدودیت برق را صادر کنند و پیرو آن برای پیشبرد این مهم همه 

امکانات وزارت نیرو در خدمت تولیدکنندگان قرار می گیرد.
محرابیان ضمن اشاره به برقراری خطوط پایدار و مطلوب بین ایران 
و سایر کشورها ادامه داد: تولید کنندگان بخش خصوصی می توانند 
از این امکان استفاده کنند و چهار ماه در سال که کشور با ناترازی 
برق روبروســت از طریق بورس انرژی و تابلوی سبز که قیمت های 
آن مشابه قیمت های صادراتی است، اقدام به مبادله برق در داخل 
کشور کرده و در ۸ ماه دیگر برق تولیدی را به سایر کشورها صادر 

کنند.
وزیر نیــرو با بیان اینکه هم اکنون خطوط پایدار مناســب تبادل 
برق بین ایران و پاکســتان و نیز ایران و ترکیه احداث شده است، 
اضافه کرد: بســتر مناسب برای اتصال شبکه برق ایران به ترکیه و 
در ادامه اتحادیه اروپا به بهره برداری رسیده است. بر این اساس در 
بازار اتحادیه اروپا و ترکیه امکان مبادله روزانه و ســاعتی برق برای 

تولیدکنندگان فراهم شده است.
وی تاکید کرد: هدف ما از ایجاد این خطوط مبادله انرژی برق است 
که در زمان نیاز، برق و انرژی را وارد می کنیم، تقریباً در ۸۰ درصد 

ایام سال امکان صادرات برق فراهم است.
به گفته محرابیان مسئله اصلی تامین نیاز برق داخل کشور با حفظ 

حقوق و سودآوری تولید کنندگان است.
وزیــر نیرو با بیان اینکه هم اکنون عملیــات اجرایی احداث بیش 
از ۱۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر آغاز شــده اســت، گفت: در 
کشور تولیدکنندگان در حال احداث واحدهای تجدیدپذیر هستند 
که بخشــی از آن به بهره برداری رسیده و امکان بومی سازی پله به 

پله این صنعت وجود دارد.
وی بــه ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانــش بنیان در صنعت برق 
مصوب مجلس شــورای اسلامی اشــاره کرد و افزود: در این قانون 
پیش بینی شده تا ۵ درصد برق صنایع طی ۵ سال توسط انرژی های 
تجدید تأمین شود و بر این اساس همراه با رشد صنعت شاهد رشد 

تجدید پذیرها نیز خواهیم بود.
وزیر نیرو در این زمینه تصریح کرد: همچنین بر اســاس این قانون 
باید ۲۰ درصد انرژی مورد نیاز دســتگاه های دولتی نیز توســط 
انرژی های تجدیدپذیر تأمین شــود و اگر امکان ساخت نیروگاه در 
این دستگاه ها وجود ندارد می توانند از طریق بورس انرژی اقدام به 

خرید برق کنند.
محرابیان در ادامه یادآور شد: در بخش تجاری و خانگی نیز به مرور 
زمان، تقاضاهایی را برای تولید تجدیدپذیر خواهیم داشــت؛ نکته 

مهم این است که باید کشش تولید تجدیدپذیر رو به جلو باشد.
وی با بیان اینکه استراتژی توسعه کشور مبتنی بر تقویت انرژی و 
حوزه های مربوطه است گفت: در دی ماه امسال شاهد رشد مصرف 
برق در بخش صنعتی کشور بودیم که به معنای رشد تولید است، 
برای مثال صنایع ســیمان و فولاد کشور در دی ماه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد بیش از ۲۹ درصدی را در مصرف 

برق به ثبت رسانده که به معنای رشد تولید نیز است.
بــه گزارش مهر؛ محرابیان در پایــان با تاکید بر اهمیت و ضرورت 
تأمین بیشتر انرژی مورد نیاز بخش تولید کشور نسبت به گذشته، 
بــر امضای قراردادهای همکاری بین تولید کنندگان در این دوره از 

نمایشگاه ابراز امیدواری کرد.
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رئیس جمهور یکی از خلأهای موجود در دانشــگاه ها و مراکز علمی 
 کشــور راعــدم مهارت آموزی در کنــار علم آموزی به دانشــجویان 

عنوان کرد.
ســید ابراهیم رئیســی در دیدار روسای دانشــگاه های برتر و معین 
کشور و اعضای هیئت علمی و پژوهشگران که در دانشگاه جامع امام 
حسین)ع( برگزار شد، ضمن توصیه و دعوت جامعه دانشگاهی کشور 
به بازدید از نمایشگاه دستاوردهای چشمگیر دانشجویان این دانشگاه، 
به بیانات رهبری معظم انقلاب در آغاز سال نو مبنی بر ضرورت ایجاد 
تحول در کشــور اشاره کرد و گفت: دولت ایجاد این تحول در کشور 
را مســئولیت و وظیفه سنگین خود می داند و پیشران این تحول نیز 

حرکت دانشگاه هاست.
رئیس جمهور با اشاره به ماموریت و وظیفه دانشگاه ها و مراکز علمی 
کشور برای زمینه سازی در ایجاد تحول با بهره گیری از علم و دانش، 
بر ضرورت بازنگری در اقدامات و فعالیت دانشگاه ها تصریح کرد: آنچه 
موجب شده از دانشگاه جامع امام حسین )ع( به عنوان یک دانشگاه 
تراز و موفق یاد کنیم ماموریت محوری اســت بــه عبارت دیگر این 
دانشگاه ماموریت خود را در ایجاد پشتوانه علمی برای سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی در پاسداری از نظام و انقلاب تعریف کرده است.
رئیسی با بیان اینکه اقدام اساسی دانشگاه امام حسین )ع( حرکت از 
مقاله محوری به سمت مسئله محوری است، تصریح کرد: مقاله و تولید 
علم مهم است، اما زمانی اثربخش و مفید خواهد بود که جامعه را به 

سمت مهارت آموزی سوق دهد.

رئیس جمهور در ادامه یکی از خلأهای موجود در دانشگاه ها و مراکز 
علمی کشــور راعدم مهارت آموزی در کنار علم آموزی به دانشجویان 
عنوان کرد و گفت: آنچه موجب شــده که دانشجو به رغم تسلط بر 
فرمول ها، در اجرا دچار مشکل باشدعدم توجه به مسئله مهارت آموزی 

در کنار علم آموزی در دانشگاه هاست.
رئیســی با تاکید بر اهمیت علوم پایه به ویژه علوم انسانی نسبت به 
ســایر علوم دیگر افزود: برای ما علوم مهندسی و پزشکی از جایگاه 
بســیار مهمی برخوردار اســت، اما به هیچ وجه نباید جایگزین علوم 
انسانی شــوند چرا که ما در حوزه علوم انسانی صاحب اندوخته های 
فراوانی هســتیم و برای دنیا در این زمینــه حرف داریم و می توانیم 

متکی بر علوم انسانی تمدن نوین اسلامی را رقم بزنیم.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ رئیس جمهور در ادامه خطاب به 
روسای دانشگاه ها و مراکز علمی کشور، ضرورت تربیت نیروی انسانی 
کارآمد، با مهارت، تزکیه شده و پایبند به کشور، نظام و مردم را یادآور 
شد و افزود: انتظار اصلی از دانشگاه ها تربیت نیروی انسانی تراز، تولید 
علوم پیشــرفته و مهارت آموزی در استفاده از فناوری های نوین برای 

رشد و پیشرفت کشور است.

رئیس جمهور: 

عدم مهارت آموزی به دانشجویان 
از خلاهای موجود در دانشگاه هاست

اشتغال

تجارت

ورزشی

مدیرعامــل صندوق کارآفرینــی امید گفت: از 
ابتدای دولت سیزدهم تاکنون بیش از ۱۱ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات در جهت حمایت از 
کســب و کارهای خرد و کوچک از ســوی این 

صندوق پرداخت شده است.
»هادی بابایی« در مراســم امضای تفاهمنامه 
همکاری معاونت امور بانوان و خانواده ریاســت 
جمهوری با صندوق کارآفرینی امید گفت: تاکید 
رئیس جمهور بر ایجاد اشتغال از ابتدای دولت 
سیزدهم تاکنون بیش از ۱۱ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات در جهت حمایت از کســب وکارها 

پرداخت شده است.
وی افزود: سال گذشــته ۱۰۰ هزار شغل و در 
ســال جاری بیش از ۴۸ هزار شغل به واسطه 
تسهیلات این صندوق ایجاد شده است. در سال 
۱۴۰۱ بیش از ۳۳ درصد تسهیلاتی که صندوق 
کارآفرینی امیــد پرداخت کرده، مختص بانوان 

بوده است.
بابایی تاکیــد کرد: تفاهمنامه ای کــه امروز با 
معاونت امور بانوان و خانواده ریاست جمهوری 
به امضا می رسد مسیر حمایت از کسب و کارها 
و اشــتغال حوزه بانوان، خصوصاً بانوان و زنان 
سرپرســت خانوار را تسهیل می کند. بر اساس 
این تفاهمنامه در این روز مبارک قدم کوچکی 

را در حمایت از حوزه اشتغال بانوان برداریم.
وی تاکید کرد: صندوق کارآفرینی امید حامی 
کســب وکارهای خرد و کوچک اســت و نگاه 
ویــژه ای به حوزه بانوان دارد. اکنون در یکی از 
روســتاهای مرزی ایران و پاکستان توسط این 
صندوق کارآفرینی انجام شــده است. در این 
روستا پرورش زنبور عسل صورت می گیرد که 
شاید از چشــم خیلی ها دور باشد؛ اما صندوق 

کارآفرینی این کار را انجام داده است.
»انسیه خزعلی« معاون امور بانوان و خانواده 
ریاســت جمهوری نیز در ادامه این مراســم، 
گفت: ســال گذشــته بر اســاس تخصیص 
بودجه ای که انجام شــد، اشتغال های خوبی 
صــورت گرفت. از چند جهــت تلاش کردیم 
تا ایجاد اشــتغال را افزایــش دهیم، خصوصا 
برای بانوانی که زیر پوشش نهادهای حمایتی 

نیستند.
وی افزود: به همین واسطه ۸ هزار اشتغال برای 
بانوان داشتیم که بخشی از آن از طریق صندوق 
کارآفرینی امید انجام شــده که امیدواریم سال 

آینده این تعداد افزایش یابد.
معاون امور بانوان و خانواده ریاســت جمهوری 
گفت: در جلساتی که داشتیم برخی درخواست 
ارائه تســهیلات کلان در حوزه اشــتغال بانوان 
را داشــتند که آن را از ســازمان های مربوطه و 
رســته های اجرایی پیگیری می کنیم تا بتوانیم 
درصدی از تســهیلات کلان را به بخش بانوان 
اختصــاص بدهیم. خصوصا خانواده هایی که در 
دهک های یک تا پنج هستند و کسب وکارهای 

خانواده محور دارند.
در این مراسم تفاهم نامه همکاری معاونت امور 
بانوان و خانواده ریاســت جمهوری با صندوق 
کارآفرینــی امید بــا هدف ارائه تســهیلات 
اشــتغال زایی بــه بانــوان به خصــوص زنان 
سرپرســت خانوار در مناطق محروم کشور به 

امضا رسید.
به گزارش ایرنا؛ پس از مراسم امضای تفاهم نامه، 
نشســت مشــاوران امــور بانــوان و خانواده 
دستگاه های اجرایی با نماینده معاون امور بانوان 

و خانواده ریاست جمهوری برگزار شد.

سفیر کوبا در ایران با بیان اینکه سفر هیئت گروه 
همکاری های مشترک دو کشور در تهران برای 
گســترش همکاری های دوجانبه است، گفت: 
کوبا تاکید بر عملیاتی شــدن توافقات مشترک 
در سفر مقامات دو کشور دارد. »آلبرتو گونزالس 
کاســالس« در نشست مشــترک با مدیرعامل 
ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایــران که معاون اول وزیر ارتباطات کوبا نیز در 
آن حضور داشت، افزود: با توجه به اینکه عمده 
محور این توافقات اقتصادی است، خواستار این 
هستیم که وزارت صنعت، معدن و تجارت ایران 

محور کمیسیون مشترک دو کشور باشد.
در ادامه، معاون اول وزیر ارتباطات کوبا گفت: از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ایران می خواهیم 
زمینه حضور شرکت های توانمند این کشور را 
در بخش های مختلف مورد نیاز کوبا فراهم کند.

»گونزالــس ویدال« با بیان اینکــه برای هاوانا 
)پایتخــت کوبا( توســعه روابــط راهبردی با 
جمهوری اســلامی ایران در همه زمینه ها حائز 
اهمیت اســت، تاکید کرد: با توجه به تجربیات 
و توانمندی های تهــران در حوزه های مختلف، 
توســعه روابط دو کشور در این حوزه از اهمیت 
بیشتری برخوردار بوده و کوبا مشتاقانه منتظر 
حضور شرکت های ایرانی برای توسعه اقتصادی 

و ارتباطات در این کشور است.
وی افزود: از حضور و نقش آفرینی شرکت های 
توانمنــد ایرانی در احیــاء و تقویت واحدهای 

تولیدی قدیمی کشور کوبا استقبال می کنیم.
معــاون اول وزیر ارتباطــات کوبا با اشــاره به 
برگزاری نمایشــگاه های مختلف در این کشور، 
 خواســتار حضور پــر رنگ تــر ایــران در این 

رویدادها شد.
»فرشــاد مقیمی« مدیرعامل ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران نیز در این 
نشست که اعضای گروه مشترک همکاری های 
ایران و کوبا حضور داشــتند، بــا بیان اینکه در 
ســفر مقامات دو کشــور توافقات بسیار خوبی 

انجام شده است، گفت: ایران عزم بسیار جدی 
 برای اجرایی شــدن هرچه سریعتر موارد مورد 

توافق دارد.
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت افزود: از 
مقام هــای کوبایی می خواهیــم نیازمندی های 
این کشــور در بخش های مختلف را اعلام کند 
تــا بتوانیم برای حضور و فعالیت شــرکت های 
توانمند ایرانی در این حوزه بر اساس این نیازها 

برنامه ریزی مناسبی انجام دهیم.
وی همچنیــن بــا اشــاره بــه توانمندی های 
کشورمان در زمینه صنایع مختلف، اضافه کرد: 
آمادگــی داریم با همکاری ســازمان توســعه 
تجــارت، زمینه حضــور شــرکت های ایرانی 
بیشــتری را در نمایشگاه ســال ۲۰۲۴ کوبا بر 

اساس نیازمندی های آن کشور را فراهم کنیم.
مقیمی تصریح کرد: از برگزاری نمایشــگاه های 
تخصصی مشــترک با کشــور کوبا اســتقبال 
می کنیم و امیدواریم این رویدادها منجر به عقد 

قراردادهای اجرایی شود.
در این نشست، مدیرکل اروپا و آمریکای سازمان 
توســعه تجارت ایران نیز با اعلام آمادگی برای 
تســهیل ارتباط گیری شــرکت ها و بنگاه های 
تجــاری و اقتصادی دو کشــور، بر گســترش 
 فعالیت هــا بــرای تعمیق مــراودات اقتصادی 

تاکید کرد.
»احمد فیروزی« افزود: در این راستا دفتر اروپا و 
آمریکای سازمان توسعه تجارت در سال ۱۴۰۳ 
بــا هدف افزایش مبادلات تجــاری رویدادهای 
تجاری متنوع از جمله تبادل هیئت های تجاری، 
نشســت های B۲B و حضور در نمایشگاه های 
 تخصصــی بــازار هــدف را در دســتور کار 

قرار داده است.
به گــزارش ایرنا، پیشــتر رئیس جمهوری کوبا 
در بازدیــد از پاویون جمهوری اســلامی ایران 
در نمایشــگاه بین المللی »هاوانــا« با همراهی 
جمعی از مقام های این کشــور، از تسهیل ورود 

شرکت های ایرانی به بازار کوبا خبر داده بود.

ورزشــکاران محلات منطقه ۱۳ در مســابقات 
فرامنطقه ای با کسب قهرمانی در مسابقات گل 
کوچک و دستیابی به ۵ مدال نقره و برنز خوش 

درخشیدند. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه ۱۳، 
محمد هادی علی احمدی، شــهردارمنطقه ۱۳ 
با اشــاره به ثبت نام و شرکت بیش از ۲۸ هزار 
شهروند در مسابقات محله ای و منطقه ای از تیر 
ماه سال جاری گفت: مســابقات قهرمان شهر 
۲ در ۱۰ رشــته مورد اجرا ویژه آقایان فوتبال 
دســتی، دارت، بدمینتون، شــنا، دو میدانی، 
والیبال، بســکتبال، فوتبال گل کوچک و ویژه 
بانوان آمادگی جســمی، شنا، بدمینتون، بومی 
محلی، دارت، والیبال، بســکتبال در ۳ مرحله 
برگزار و نفرات برتر محلات به دور منطقه ای و 
سپس ورزشکاران منتخب جهت رقابت به دور 

فرامنطقه ای مناطق ۲۲گانه راه یافتند. 
وی با اشــاره به آغاز مرحلــه فرامنطقه ای این 
مسابقات به صورت متمرکز در مجموعه ورزشی 
شهید شفیع پور و جانبازان از ۲۳ دی ماه افزود: 
ورزشکاران منطقه ۱۳ در این دوره از مسابقات 
در بخش تیمی با کسب ۳ مدال نقره و برنز رتبه 

سوم تیمی مناطق را در رشته های فوتبال دستی 
و بسکتبال کســب کرده و توانستند قهرمانی 
مســابقات گل کوچک شهر تهران را از آن خود 
کنند و در پایان این رقابت ها به نفرات برتر مدال 

و لوح و کاپ قهرمانی اعطا شد. 
شــهردارمنطقه۱۳ با اشاره به موفقیت بانوان و 
دختران اعزامی به این دوره از مســابقات اظهار 
داشــت: دو مدال نقره و برنز بخش انفرادی در 
رشــته دارت و بدمینتون از آن بانوان ورزشکار 
منطقه۱۳ شد و توانستند مقام دوم و سوم این 

دوره از مسابقات دست یابند. 
محمد هــادی علی احمدی با اشــاره به تداوم 
رقابت ها بین تیم های مناطق۲۲گانه خاطرنشان 
کرد: تیم والیبال آقایان منطقه ۱۳ به دور نهایی 
راه یافتنــد و این دوره از مســابقات در ســایر 

رشته ها تا ۱۷ بهمن ماه ادامه دارد. 
وی یادآور شــد: اقدام سازمان ورزش شهرداری 
تهران در برگزاری مسابقات قهرمان شهر ۲ به 
جذب استعداد های محلات شهر کمک کرده و 
از این طریق چهره های برتر به جامعه قهرمانی 
معرفی و بــه اردوهای انتخابــی تیم های ملی 

دعوت می شوند.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید خبر داد
پرداخت ۱۱ همت تسهیلات برای حمایت از کسب وکارهای خرد 

در دولت سیزدهم

تاکید سفیر کوبا بر عملیاتی شدن توافقات مشترک این کشور با ایران

کسب مقام قهرمانی و رتبه های برتر منطقه ۱۳ 
در مسابقات قهرمان شهر ۲

احداث سد بختیاری تامین مالی شد؛ اجرا به زودی

بودجه در ایستگاه تلفیق؛ 

هزینه ها چگونه باعث تورم و چاپ پول می شود




